
تعداد کاندیداهای این دوره انتخابات مجلس از دوره های 
پیشینش بیشتر است و شورای نگهبان برای تایید صلاحیت 
آنها، کار زیاد و زمان محدودی را پیش رو دارد. براساس 
اصل نود و نهم  قانون اساسی »شورای نگهبان  نظارت  بر 
انتخابات  مجلس  خبرگان  رهبری ، ریاست  جمهوری، مجلس  
شورای اسلامی  و مراجعه  به  آرای  عمومی  و همه پرسی  را 

برعهده  دارد«. 
تفسیر این قانون در سال 70 توسط خود شورای نگهبان 
صورت گرفته که بر اساس آن؛ » نظارت مذکور در اصل نود 
و نهم قانون اساسی استصوابی است و شامل تمام مراحل 
اجرایی انتخابات از جمله تأیید و ردصلاحیت کاندیداها می 

شود.« ....

شاید قابل تصور نباشد وقتی درباره ضرورت دوری از افراط و تفریط در مجلس دهم و نقد برخی تندروی ها در مجلس نهم 
از نمایندگان مجلس می پرسیم  ، طرفداران دو طیف سیاسی رایج در بهارستان هرکدام خود را قربانی افراطیون دانسته و طرف 
مقابل را منشاء این معضل می خوانند، کسانی که شاید بعضا خود به انجام برخی رفتارهای تند و غیرقابل انتظار متهم می شوند...
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نه تنها واژه افراط بلکه بداخلاقی هم باید از خانه ملت رخت بربندد

افراطی ها به 
مجلس نمی روند

وزیر نفت: 

پس از اجرایی شدن برجام نان عده ای آجر می شود

آیت الله غرویان:

 9دی تجلی ولایت پذیری و بصیرت مردم بود 

بابک زنجانی درخواست آزادی کرد !

از صراحت قانون اساسی تا مواضع اعضای شورای نگهبان :

فرمول تایید صلاحیت 
داوطلبان مجلس چیست؟
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یادگار گرامی امام خمینی با تأکید بر اینکه امروز در جهان اسلام هیچ راهی جز به 
میدان آمدن عقلای طوایف و پرداخت هزینه در راه بیان عقیده درست وجود ندارد، 
تصریح کرد: عقلا نباید از تکفیری ها و تندروها بترسند، گرچه بیان حرف حق هزینه 

دارد و سیدالشهداء)ع( مظهر پرداخت این هزینه است.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با جمعی از میهمانان خارجی شرکت کننده 
در بیست و نهمین کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی که در حرم مطهر امام خمینی 
حضور یافته بودند، با اشاره به این سخن امام بزرگوار که علت حدوث انقلاب، علت 

بقای آن نیز خواهد بود، اظهار داشت: امام »اتکال به خدا« و »وحدت کلمه« را عامل 
پیروزی انقلاب می دانستند و امروزهمین علل باعث بقای انقلاب و پراکنده شدن 

روح دین داری در جامعه بشری می شود تا ان شاء الله جهان اسلام در مقابل 
دشمنان خود به پیروزی برسد. همانگونه که شیخ جعفر کاشف الغطاء 

معتقد بود »اسلام بر توحید کلمه و کلمه استوار است«؛ لذا ضمن باور 
به خداوند باید دست در دست هم باشیم. یادگار امام با بیان اینکه 

انقلاب اسلامی ایران پس از جمع شدن ...

آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با میهمانان کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی: 

تعصبات کورکورانه را کنار بگذاریم

8

روزنامه

معاون اول رییس جمهور اظهار کرد: توافق جامع هسته ای از یک مسیر پیچیده و با اجماع جهانی 
حاصل شد و عقلای جهان اجازه نمی دهند که جنگ افزوان مانع اجرایی شدن آن شوند.

اسحاق جهانگیری که در آیین افتتاح هتل اسپیناس پالاس سخن می گفت، خاطرنشان کرد: 
جهان و منطقه در شرایط پیچیده ای قرار دارند. از یک سو کشورهای اطراف ما با جنگ و ناامنی 
مواجهند و از سوی دیگر برخی دیگر از کشورها که نفت را مایه حیات خود قرار داده اند با کاهش 
قیمت دچار رکود شدند و بسیاری از طرح های اقتصادی در این کشورها با کمبود منابع مواجه 
شد اما در این شرایط ایران کشوری آرام و امن است و جامعه جهانی به چنین کشوری برای حل 

بحران های منطقه ای نیازمند است.
وی افزود: ما هنوز در شرایط تحریمی هستیم و تولید نفت ما به حدود یک میلیون بشکه تقلیل 
یافته در حالی که در شرایط پیش از تحریم ها کشور دو میلیون و 400 هزار بشکه نفت 100 دلاری 

می فروخت اما با نفت 30 دلار ثبات اقتصادی را حفظ نموده ایم ...

وزیر فرهنگ وارشاد اسلامی بااشاره به درپیش بودن انتخابات مجلس خبرگان رهبری ومجلس 
شورای اسلامی گفت: دولت نمی خواهد درامرانتخابات دخالتی کند وبرایش فرقی نمی کند که کدام 
جناح وارد مجلس شورای اسلامی بشود، بلکه مهم ورود افراد صالح، سالم، شایسته و منتخب واقعی 

مردم است. 
علی جنتی دوشنبه شب درهمایش وحدت، همدلی و همزبانی با حضور علمای شیعه واهل سنت 
و استاندار و مسئولان هرمزگان در بندرعباس اظهار کرد: تلاش دولت بر این است که انتخاباتی سالم، 

آزاد و به دور از دغدغه ای را برگزار کند.
وی از استقبال زیاد افراد ثبت نام شده در مجلس خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی به 
عنوان ارزش و نقطه مثبت نام برد و افزود: دستگاههای اجرایی و نظارت براساس قانون، فهرست نهایی 
افرادی را که شایسته هستند، معرفی می کنند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی جایگاه مجلس خبرگان 

رهبری را فوق العاده مهم توصیف کرد...

معاون اول رییس جمهور: 

هیچ نگرانی در مورد 
اجرای برجام وجود ندارد 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی : 

دولت نمی خواهد
در  امرا نتخابات دخالتی کند

2

امید چندانی به سیاستمداران جهان اسلام ندارم
رهبر معظم انقلاب در دیدار میهمانان کنفرانس وحدت اسلامی ؛
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گرگها در کمین 
ایران اسلامی 

دوره  و شروع  روحانی  دکتر حسن  کارآمدن  روی  با 
ریاست جمهوری ایشان، اولین دور مذاکرات هسته ای با 
قدرتهای جهانی درخلال سفر هیئت ایرانی برای شرکت در 

مجمع عمومی سازمان ملل بین دکتر ظریف و جان کری وزیر خارجه ایالات متحده 
آمریکا کلید خورد.

هرچند که این شروع ، مصادف با دهمین سال مذاکرات بین ایران و غرب بحساب می 
آمد لکن با جدی شدن مذاکرات فشرده وجدی در ژنو، لوزان و وین طی حدود دو سال 
منجر به دستیابی به یک توافق جامع و نهائی با گروه 1+5 بر سرآینده برنامه هسته ای ایران 
شد. مذاکراتی که  در مهرماه سال 1382 با مسئولیت دکتر روحانی شروع و در تیر ماه 

1394 با مسئولیت دکتر ظریف به پایان رسید.
اهم خواسته های قدرتهای جهانی در مذاکرات اتمی با ایران عبارتندبودند از:

1-    کم کردن سقف غنی سازی اورانیوم
2-    محدود نمودن ذخیره اورانیوم غنی شده

3-    کاهش تعداد سانتریفیوژها
4-    محدود شدن نطنز و فردو

5-    محدودیت در پژوهشهای اتمی
6-    تغییرات در راکتورآب سنگین اراک

7-    و نهایتاً بازرسیهای فراتر ازمعاهده ان پی تی یعنی اجرای موقت پروتکل الحاقی.
 در مقابل ایران خواهان خارج کردن پرونده اش از شورای امنیت سازمان ملل و خواهان 

لغو کلیه تحریمهای صورت گرفته در پرونده هسته ای شد.
پایان مذاکرات عزتمندانه و تاریخی که با کمک خداوند متعال ، رهبری داهیانه مقام 
معظم رهبری ، اراده وخواست مردم فهیم ایران ،سرمایه پشتوانه های قوی و موثر داشته ها 
، نظرات دلسوزانه منتقدین مصالح ملی فهم و نهایتاً درایت و کفایت و تخصص تیم مذاکره 
کننده به نتیجه رسید، پیام مهمی را در رابطه با ایران اسلامی به جهانیان مخابره کرد که 
اولاً سلاح تحریم ، سلاح کهنه و پوسیده ای است که در مقابل اراده ملتها کارائی خود را 
از دست داده و ثانیاً پروژه ایران هراسی که سالها با مخارج فراوان غرب و کشورهای مرتجع 
منطقه صورت گرفته بود نه تنها منجر به انزوای ایران نگردید بلکه این کشور مهم، موقعیت 
استراتژیک خود را در سطح بین المللی ارتقاء داده و جامعه جهانی مشتاقانه و با ولع هرچه 

بیشتر در صدد گفتگو و همکاری با ایران اسلامی هستند.
لذا مخالفان منطقه ای برجام مانند اسرائیل و عربستان و مخالفان آمریکایی برجام مانند 
جمهوریخواهان و تندروها و همچنین مخالفان داخلی برجام باید بدانند که اظهار نظرات 
آمانو مدیرکل آژانس انرژی اتمی و مقامات آمریکائی حکایت از اراده طرفین برای اجرائی 
شدن کامل برجام دارد و بجاست تا بالحاظ کردن منافع ملی در صدد همکاری برای اجرا و 

مراقبت از نقض عهدهای متحمل آن باشند.
همگان امروز باید از این توافق بعمل آمده خوشحال بوده زیرا دیر زمانی نیست که 
رژیم صهیونیستی و کشورهای غربی دست به تکاپوئی گسترده زده بودند تا خطر استفاده 
از سلاحهای مرگبار را به ایران اسلامی منتسب نمایند و همین امر یکی از دغدغه های 

مشترک مردم ایران و دنیای خارج بود.
اینک بر همگان است تا با دقت و درایت ضمن شناخت نقاط قوت و ضعف این توافق از 
پیچ پر فراز و نشیب آن گذشته نباید این توافق را زمینه ساز دودستگی در کشور نمایند بلکه 
باید با حفظ منافع ملی اتحاد آحاد مردم بیشتر و بیشتر گردد و وحدت و یکپارچگی حفظ 

کنند تا از خطر گرگها که در کمین ایران اسلامی برای حمله می باشند در امان بمانیم.
نقاط قوت :

1-    صنعت هسته ای علیرغم اعمال محدودیتها حفظ گردیده و جمهوری اسلامی 
ایران بعنوان یک قدرت هسته ای رسماً شناخته شده و بعنوان دارنده فناوری هسته ای به 

باشگاه جهانی پیوست .
2-    غنی سازی به قوت خود باقی و چرخه سوخت هسته ای ادامه داشته و خوشبختانه 

پذیرش غنی سازی نیز از سوی دنیا برای ایران اسلامی به رسمیت شناخته شده است.
3-    تحقیق و توسعه که خود موجبات سربلندی کشور را تضمین خواهد نمود، تداوم 

خواهد داشت .
4-    فعالیت تمامی تاسیسات و مراکز هسته ای دارای اجازه فعالیت هستند.

5-    حفظ مواد غنی شده و فروش اورانیوم غنی شده از جمله دستاوردها و نقاط قوت 
این توافق بشمار می آیند.

دسترسی به چنین موفقیتهائی در زمانی صورت گرفته که غرب حاضر به قبول 
کوچکترین فعالیت هم از سوی ایران اسلامی نبوده و منتظر جمع کردن کلیه تاسیسات 

حتی جمع آوری پیچ و مهره های صنعت هسته ای بوده اند.
نقاط ضعف:

چنانچه خوشبینانه با موضوع برخورد نمائیم از مکانیزم برگشت پذیری خودکار قطعنامه 
ها باید بعنوان یکی از موارد ضعف نام برد هر چند که پذیرفتن بعضی محدودیتها در بعضی 

از فعالیتها و عدم صداقت طرفهای غربی را نیز می توان بدان اضافه نمود.
اینک که قانون برنامه لغو رویداد امریکا برای کسانیکه به ایران سفر می نمایندو همچنین 
برداشت غیر قانونی آمریکا از دارائیهای بلوکه شده ایران به بهانه های واهی از یکسو و 
آزمایشات موشکی ایران از سوی دیگردو طرف را به نقض برجام متهم می نمایند ، نباید 
بگذاریم آثار مثبت برجام که می تواند راهگشای بعضی مشکلات جاری کشور باشد را تحت 
الشعاع قراردهد و با صبر و شکیبایی این تصمیم مهم را بر عهده کمیته نظارت بر برجام 
قرار داده تا آنها نسبت به مغایرت و یا عدم مغایرت اقدامات صورت پذیرفته از هر دو طرف 

را بررسی و اظهار نظر نمایند.
خصوصاً که کشور در آستانه انتخابات سرنوشت ساز قرار دارد و همان مخالفان برجام 
که از آنها نام برده شد منتظر تنش و تفرقه اند تا به اهداف خود که همانا تقسیم و تجزیه 

بخشهائی از کشور های منطقه هستند، عملی شود.
*سفیر اسبق ایران در برزیل

معاون اول رییس جمهور: 

هیچ نگرانی در مورد 
اجرای برجام وجود ندارد 

معاون اول رییس جمهور اظهار کرد: توافق جامع هسته ای از یک مسیر پیچیده و با 
اجماع جهانی حاصل شد و عقلای جهان اجازه نمی دهند که جنگ افزوان مانع اجرایی 

شدن آن شوند.
اسپیناس پالاس سخن می گفت،  افتتاح هتل  آیین  اسحاق جهانگیری که در 
خاطرنشان کرد: جهان و منطقه در شرایط پیچیده ای قرار دارند. از یک سو کشورهای 
اطراف ما با جنگ و ناامنی مواجهند و از سوی دیگر برخی دیگر از کشورها که نفت را 
مایه حیات خود قرار داده اند با کاهش قیمت دچار رکود شدند و بسیاری از طرح های 
اقتصادی در این کشورها با کمبود منابع مواجه شد اما در این شرایط ایران کشوری 
آرام و امن است و جامعه جهانی به چنین کشوری برای حل بحران های منطقه ای 

نیازمند است.
وی افزود: ما هنوز در شرایط تحریمی هستیم و تولید نفت ما به حدود یک میلیون 
بشکه تقلیل یافته در حالی که در شرایط پیش از تحریم ها کشور دو میلیون و 400 هزار 
بشکه نفت 100 دلاری می فروخت اما با نفت 30 دلار ثبات اقتصادی را حفظ نموده ایم 
اما با این حال هنوز عده ای با هیاهو می گویند که دیدید دولت نتوانست شرایط اقتصادی 
را تغییر دهد و حتی آلودگی هوا را نیز دستمایه فشار به دولت قرار می دهند اما این افراد از 

بینش و آگاهی مردم شناختی ندارند.
معاون اول رییس جمهور تصریح کرد: هنوز سند برجام اجرایی نشده است اما قطعا 
در ادامه این مسیر کشور رونق، توسعه و تعالی خواهد یافت و برنامه های ترسیم شده و 
مطالعات دقیق از نیازهای کشور توسط دولت صورت گرفته و پس از اجرای برجام یک به 

یک اجرایی خواهد شد.
جهانگیری تاکید کرد: دولت به دقت شرایط کشور را مورد مطالعه قرار داده و قطعا 
آینده پرفروغی در پیشروی کشور خواهد بود و در این مسیر بخش خصوصی نقش 
بسزایی ایفا خواهد کرد و این بخش اطمینان داشته باشد که دولت به توان و انگیزه 
بخش خصوصی معتبر ما ایمان دارد و مصالح و منافع را در کنار بخش خصوصی پیگیری 

می کند.
وی با بیان این که یکی از بال های توسعه و پیشرفت کشور توجه به بخش گردشگری 
است، گفت: بخش خصوصی ما در موضوع گردشگری معتبر و توانمند است و دولت وظیفه 
دارد زیرساخت های این توسعه و پیشرفت این بخش توانمند را فراهم کند و برنامه های 
ویژه ای برای این موضوع وجود دارد که به ترتیب اولویت و به بهترین شکل اجرا خواهد شد 

و همچنین نیازهای این بخش با دقت رصد شده است.
معاون اول رییس جمهور افزود: به زودی و پس از اجرایی شدن مراحل مختلف برجام 
و لغو تحریم ها شاهد ورود هواپیماهای مدرن، شیک و به روز خواهیم بود و از هم اکنون 

تولیدکنندگان اصلی این محصول در حال مذاکره با کشورمان هستند.
جهانگیری خاطرنشان کرد: هتل سازی یکی از مهم ترین بخش های توسعه گردشگری 
است و دولت از ساخت هتل در سطوح و رده های مختلف برای مهمان های ویژه، سران 

کشورهای مختلف، تجار و بازرگانان و گردشگران عام حمایت می کند.
وی در بخش پایانی صحبت های خود تاکید کرد: رژیم جنگ افروز صهیونیستی برای 
عدم تحقق توافق جهانی و رونق اقتصادی در ایران تمام تلاش خود را انجام داد اما قطعا 
عقلای جهان نخواهند گذاشت که این رژیم و هم پیمانان جنگ افروزش به موفقیت دست 
یابند و سال آینده آغاز جهش جمهوری اسلامی در مسیر رونق اقتصادی خواهد بود و هر 
کس که بخواهد در مسیر این توسعه و همچنین توسعه گردشگری مانع ایجاد کند بداند 
خلاف اصول برنامه های کلی نظام و اقتصاد مقاومتی حرکت کرده و ما برنامه های جدی 
برای جهش به سمت اهداف کلان در حوزه اقتصادی و گردشگری داریم و بخش خصوصی 
نیز باید توجه کند که فرصتی برای قدم زدن وجود ندارد و باید به سمت اهداف به سرعت 

حرکت کند.

سرمقاله

خبر

معاون پارلمانی رییس جمهور گفت: نمی شود به 
نام دفاع از ولایت در جلسات و سایت ها تبلیغ کنیم، 
دولت و رییس جمهور ضد رهبری است. نمی شود 
بزرگان و  اعلام کرد فلان جریان ضدرهبری است و 
بنیانگذاران انقلاب و کسانی که برای این انقلاب خون 
دل خورده اند و در سخت ترین شرایط در کنار امام)ره( 
بوده اند همه ضدرهبری و انقلاب هستند و یا توطئه 
گراند. اگر چنین باشد واقعا وای به حال نظام و کشور 

است.
حجت الاسلام و المسلمین مجید انصاری در جشن 
میلاد پیامبر اکرم)ص( و همچنین هفته وحدت با اشاره 
به گروه های سیاسی و برخی از کانون هایی که به نام 
دین و ولایت در فضای مجازی به دنبال تفرقه افکنی 
هستند، اظهار کرد: به این و آن بد و بیراه گفتن سخنرانی 
ها را دگرگونه جلوه دادن چه نفعی دارد؟ در همه جوامع 
اختلاف سلیقه وجود دارد و اختلاف سلیقه سیاسی به 

صورت طبیعی است.
وی افزود: وجود تفاوت در هر جامعه ای وجود دارد 
اما احساس می کنم جریانات نفوذ یافته ای از منافقین و 
سرویس های جاسوسی دشمن در برخی از این کانون ها 
چه اصلاح طلب و چه اصولگرا نمی خواهند بگذارند این 
دو جریان با هم زیر یک سقف صحبت کنند و همواره به 

دنبال دروغ سازی و دشمن تراشی هستند.
معاون رییس جمهور ادامه داد: متاسفانه برخی ها 
فریاد می زنند فلان جریان آمده مجلس را بگیرد. بنده 
به عنوان یک عضو کوچک این نظام اعلام می کنم که 
اکثر گروه های سیاسی در این کشور قانون اساسی را 
پذیرفته اند و همه به دنبال عزت و نفوذ کلام رهبری 
هستند؛ چرا که رهبری یک شخص نیست بلکه نماد 

یک انقلاب است.
انصاری تاکید کرد: رییس جمهور رییس این حزب 
و آن حزب نیست بلکه رییس دولت تدبیر و امید است 
و مجلس هم مجلس همه نظام است و قوه قضاییه نیز 
یک قوه از نظام است. نمی شود به نام دفاع از ولایت در 
جلسات و سایت ها تبلیغ کنیم دولت و رییس جمهور 

ضدرهبری است.
وی اضافه کرد: نمی شود اعلام کرد فلان جریان 
ضدرهبری است و بزرگان و بنیانگذاران انقلاب و کسانی 

که برای این انقلاب خون دل خورده اند و در سخت 
ترین شرایط در کنار امام)ره( بوده اند همه ضدرهبری 
و انقلاب هستند و یا توطئه گرند. اگر چنین باشد واقعا 
وای به حال نظام و کشور است. مثل اینکه این افراد نمی 

دانند چه می گویند.
معاون پارلمانی رییس جمهور با اشاره به اینکه سه 
قوه زیر نظر رهبری اداره می شود، تصریح کرد: رهبری 
در منظومه کلی نظام جمهوری اسلامی ایران، ایران و 
انقلاب را تشکیل می دهد و همه جریانات سیاسی از 
ایشان حمایت کرده و به همین دلیل است که امروز 
کشور جزیره ای امن است و دنیا قدرت ما را پذیرفته 

است.
انصاری اظهار کرد: اگر امروز سرداران دیپلماسی این 
کشور می ایستند و این ملت منسجم است به علت اتکای 
کشور به آرای مردم است. چرا این زیبایی ها در برخی 
رسانه ها به گونه ای تفسیر می شود که رسانه های بیگانه 

ذوق کنند و به کشور بتازند؟
وی اضافه کرد: اگر بذر تفرقه کاشته شود این بذر 
آرام آرام ثمر می دهد و برخوردها در این کشور کینه 
ای می شود. ما نمونه آن را در منطقه کم نداریم. امروز 
عراق، سوریه و یمن درگیر همین بذر تفرقه و محصول 

کینه شده اند.
معاون رییس جمهور با بیان این که من متاسفم که 
امروز توطئه صهونیست ها با دست متحجران اجرایی می 
شود، ادامه داد: امروز متاسفانه در منطقه پرچم سیاهی 
بلند شده که روی آن نام الله و محمد)ص( نقش بسته، 
اما هیچگاه در زیر این پرچم کسی به فکر علم و صلح و 
هم اندیشی نیست. این در حالی است که پیامبر اسلام 
خلق و خویی نیکو، دارای دانشی شگرف و علمی جاودان 
بود. این در حالی است که امروز پرچم داعش شباهتی 
را به پیامبر دین اسلام ندارد و اخلاقشان اصلا منادی 

اخلاق پیامبر نیست.
انصاری با بیان این که آقای روحانی دولتی را تحویل 
گرفت که 400 هزار میلیارد تومان بدهی داشت و 100 
هزار میلیارد تومان بانکهایش به بانک مرکزی بدهکار 
بودند و یکصد هزار پروژه نیمه تمام و ارث مسکن مهر 
و هدفمندی یارانه ها به روی دستش بود، گفت: این 
دولت با خرد، دانش و تجربه مدیران و با مشورت نخبگان 

و ارتباط خالصانه نه ادعایی با رهبر انقلاب کشوری که 
اقتصادش به زانو در آمده بود را اداره کرد. 

روحانی  آقای  به  دولت  که  زمانی  کرد:  تاکید  وی 
تحویل داده شد در برخی از استان ها فقط برای سه روز 
کالای استراتژیک وجود داشت، اما امروز برای 11 ماه در 
هر استان کالای استراتژیک موجود است. امروز دولت 
بسترهای مختلف سیاسی، اقتصادی، گمرکی، بانکی و 
تحریک تقاضا را در دستور کار دارد تا اقتصاد کشور را 

به حرکت درآورد. 
معاون رییس جمهور اظهار کرد: اگر لایحه بودجه 
دیر به مجلس رفته به دلیل این است که ما می خواهیم 
بودجه و برنامه ششم را مطابق با اقتصاد مقاومتی کاملا 
تنظیم کنیم اما امروز کوتاهی دولت قبل برای ارائه لایحه 
را نیز به دوش می کشیم و مدام مورد انتقاد نمایندگان 

قرار می گیریم.
انصاری تاکید کرد: این دولت با توطئه عربستان و 
اسرائیل و با زخم زبان های عده ای در داخل ایستادگی 
کرده و مذاکرات را به پایان رسانده و پرونده PMD ایران 
را بسته است. البته شاید یک عده دلواپس آمریکایی 
کنگره آمریکا بخواهند کارشکنی کنند اما کار تمام شده 

و دست و پا زدن آنها فایده ای ندارد.
وی با اشاره به این که یک روز آقای ظریف پشت 
پرده دیپلماسی کشور را بازگو خواهد کرد، گفت: اگر این 
پشت پرده ها بازگو شود متوجه می شوید که سرداران 
دیپلماسی کشور گاهی از سرداران جنگ بیشتر سختی 
از رسانه ها می  برخی  و  از صدا و سیما  اند.  کشیده 
خواهیم که بگذارند مردم امیدوار و خوشحال باشند و 
به دولت و رییس جمهور خوش بین باشند سمپاشی بر 

علیه ارکان نظام چه فایده ای دارد؟ 
معاون رییس جمهور خاطرنشان کرد: ما بیکاری، 
رکود و گرانی را قبول داریم و به دنبال رفع آن هستیم 
و به همین دلیل گردشگری را مهم جلوه می دهیم اما 
نباید به سرمایه گذار خارجی فحاشی کنیم و فضای 
رونق  با  خواهیم  می  ما  دهیم.  جلوه  ناامن  را  کشور 

گردشگری اشتغال افزایش یابد.
انصاری تاکید کرد: امیدواریم که در انتخابات پیش 
رو داوران به حق داوری کنند و مجریان درست اجرا 

کنند.

معاون پالمانی رییس جمهور: 

نمی شود به نام دفاع از ولایت بزرگان انقلاب را ضدانقلاب خواند

سید جعفر هاشمی *

اخبار
وزیرفرهنگ وارشاداسلامی: 

دولت نمی خواهد درامرانتخابات دخالتی کند 
وزیر فرهنگ وارشاد اسلامی بااشاره به درپیش بودن انتخابات مجلس خبرگان رهبری 
ومجلس شورای اسلامی گفت: دولت نمی خواهد درامرانتخابات دخالتی کند وبرایش فرقی 
نمی کند که کدام جناح وارد مجلس شورای اسلامی بشود، بلکه مهم ورود افراد صالح، 

سالم، شایسته و منتخب واقعی مردم است. 
علی جنتی دوشنبه شب درهمایش وحدت، همدلی و همزبانی با حضور علمای شیعه 
واهل سنت و استاندار و مسئولان هرمزگان در بندرعباس اظهار کرد: تلاش دولت بر این 

است که انتخاباتی سالم، آزاد و به دور از دغدغه ای را برگزار کند.
وی از استقبال زیاد افراد ثبت نام شده در مجلس خبرگان رهبری و مجلس شورای 
اسلامی به عنوان ارزش و نقطه مثبت نام برد و افزود: دستگاههای اجرایی و نظارت براساس 
قانون، فهرست نهایی افرادی را که شایسته هستند، معرفی می کنند. وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی جایگاه مجلس خبرگان رهبری را فوق العاده مهم توصیف کرد.
جنتی ابراز داشت: مجلس شورای اسلامی هم به فرموده امام راحل)ره( در راس امور 
قرار دارد و ضامن شفافیت نظام است و همه قوانین مترقی که تا کنون تصویب شده توسط 

افراد متعهد و مجرب آن در طول چند دوره گذشته بوده است. 
وی ابراز امیدواری کرد که در مجلس شورای اسلامی آینده افراد شایسته و در عین حال 

مقتدر و به دور از افراط و تفریط وارد شوند تا فضای آرام بخشی را برای ملت ایجاد کنند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت تدبیر و امید خاطرنشان ساخت: با تلاش و همکاری 
و همدلی فعالیت سه قوه )اجرایی، قضایی و مقننه( و در زیر سایه رهبری انقلاب است که 
کشور می تواند به اهداف بلندی که دارد دست پیدا کند و عظمتش را به دنیا نشان بدهد.

جنتی در ادامه با اشاره به آیین های هفته وحدت در سطح کشور و حتی برخی از 
کشورهای جهان گفت: رسول گرامی اسلام )ص( به عنوان اشرف مخلوقات و الگو برای همه 

مردم روی زمین، در همه امور با اصحاب و یاران خودش مشورت می کرد.
عضو دولت تدبیر و امید با بیان اینکه پیامبر اعظم )ص( اهل عفو وگذشت بود و اهل 
انتقام گیری نبود ابراز داشت: زمان فتح مکه نیز نسبت به کسانی که به او و یارانش در دوران 
بعثت ظلم کردند از دریچه بخشش وارد شد. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از رسول گرامی 
اسلام )ص( به عنوان نماد ایثارو فداکاری و حامی مظلومان دربرابر ستمگران نام برد و گفت: 
ما به عنوان مدعیان پیروی آن حضرت و پرچمدار حکومت جمهوری اسلامی به عنوان 

دولتمرد ، افراد متنفذ و تاثیرگذار باید تلاش کنیم خودمان را با این سیره تطبیق دهیم.
امام خمینی)ره(  وگرانقدر حضرت  گرانبها  میراث  عنوان  به  از هفته وحدت  وی 
بنیانگذارجمهوری اسلامی برای نزدیک کردن مذاهب اسلامی نام برد و افزود: نهالی که 
ایشان کاشتند هم اکنون به صورت درخت تناوری درآمده است به طوری که مسلمانان 
کشورهای اسلامی همه ساله هفته وحدت را با برگزاری جشن و سخنرانی گرامی داشته و 

از وحدت و همدلی و کنار گذاشتن اختلافات سخن می گویند.
 شهروند درجه دو در جمهوری اسلامی ایران نداریم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت : شهروند درجه دو در جمهوری اسلامی ایران نداریم 
و همه شهروند درجه یک و براساس شایستگی که دارند در مدیریت کشور شریک هستند. 
جنتی افزود: دفاع از حقوق شهروندی و شایسته سالاری یکی از مهم ترین سیاست 
های اساسی دولت تدبیر و امید و همه کسانی که در ایران زندگی می کنند، مسلمان و 
غیرمسلمان از حقوق برابر برخوردارند. وی با بیان اینکه دولت یازدهم در طول دو سال 
گذشته اینرا ثابت کرده است اضافه کرد: در این دولت اولین بار سفیری از بین اهل سنت 

انتخاب و به ماموریت بلند مدت خارج از کشور اعزام شد.
وزیرفرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: دولت تاکید دارد بر اساس شایستگی و معیارها از 
وجود همه شهروندان استفاده شود و حتی در عمل به قانون اساسی از شهروندان ارمنی و 
یهودی نیز استفاده می کنیم و این سیاستی است که دولت جمهوری اسلامی دنبال می 
کند تا کسی احساس نکند که شهروند درجه دو است و از شایستگی او استفاده نمی شود.

وزیر نفت: 

پس از اجرایی شدن برجام 
نان عده ای آجر می شود

وزیر نفت با بیان این که اگر هر نگرانی و دلواپسی وجود دارد منافع ملی نباید در آن 
قربانی شود، تاکید کرد: کاری نکنیم به منافع ملی، عزت و سربلندی ایران ضربه وارد شود. 
بیژن زنگنه،  دوشنبه شب گذشته در چهارمین جشنواره نفت و رسانه بر ضرورت رعایت 
اخلاق حرفه ای از سوی رسانه ها تاکید کرد و گفت: فضایی که رسانه ها نتوانند در آن حرف 

بزنند فساد ایجاد می شود و رسانه زنده، جلوی فساد را می گیرد. 
وی به موضوع فساد و نقش رسانه در جلوگیری از آن اشاره کرد و گفت: یکی از راههای 
جلوگیری از فساد که بسیار به آن معتقدم، رسانه زنده است؛ رسانه زنده، جلوی فساد را می 
گیرد. وزیر نفت به دوران پساتحریم اشاره کرد و با بیان این که زحمات زیادی برای رسیدن 
به این مرحله کشیده شد، گفت: ایران هم اکنون در نقطه ای قرار دارد که همه قطعنامه های 

علیه آن لغو شده و ایران وارد دوران پساتحریم می شود. 
وی افزود: ایران وارد دورانی خواهد شد که دیگر مجبور نخواهد بود اجناس را به سه برابر 
قیمت خریداری کند و یا برای انتقال پول، 30 درصد مبلغ اضافی پرداخت کند و در واقع 

ایران هر کاری که یک ملت آزاد انجام می دهد در پساتحریم انجام خواهد داد. 
زنگنه در واکنش به برخی ها که معتقدند پس از لغو تحریم ها اتفاق خاصی نمی افتد، 
گفت: حتما نان یک عده ای آجر خواهد شد؛ ولی زندگی ملت به مرور زمان بهتر خواهد شد 

و دیگر نمی توان این تعداد ماشین گرانقیمت خریداری کرد. 
وی با بیان این که در فضای که رسانه ها نتوانند در آن حرف بزنند فساد ایجاد می شود، 
تصریح کرد: اگر همه جا همانند نورافکن روشن باشد کسی نمی تواند به فساد اقدام کند 
و در خاموشی و تاریکی است که فساد ایجاد می شود. وزیر نفت از رسانه ها فارغ از خط و 

خطوط سیاسی خواست اخلاق را رعایت کنند و از دروغ بپرهیزند. 
وزیر نفت با اشاره به این که افرادی که امروز در حوزه رسانه کار می کنند فراتر از یک 
خبرنگار هستند و از جنبه تخصصی و حرفه ای نسبت به 15 سال گذشته بسیار رشد کرده 
اند، به موضوع منافع ملی کشور پرداخت و گفت: هیچ موضوعی فراتر از منافع ملی ایران 

نیست و رسانه ها باید در این زمینه متحد باشند. 
زنگنه در این زمینه به نشست وزیران مجمع کشورهای صادرکننده گاز که 30 آذرماه 
در تهران برگزار شد اشاره و تصریح کرد: در جریان انتخاب دبیر کل جی یی سی اف وقتی 
مدت کوتاهی به بیرون از نشست آمدم شاهد حضور خبرنگاران از جناح های مختلف بودم 
که همه بصورت متحد نگران منافع ملی کشور بودند و علاقمند بودند ایران این پست را به 
دست آورد که این اتحاد قابل تقدیر است.  وزیر نفت با اشاره به این که وقتی فردی به عنوان 
نماینده ایران صحبت می کند باید از او حمایت همه جانبه ای صورت گیرد، خواستار رعایت 
خطوط قرمز شد و گفت: احترام به مقام معظم رهبری باید حفظ شود و به صحبتهایشان 
احترام گذاشته شود.  زنگنه در ادامه با اشاره به این که ما به عنوان مدیران و عناصر سیاسی 
میایم و می رویم و شما جوانان اداره کننده کشور خواهید بود تا آن را با شرایط بهتر به 
نسل آینده تحویل دهید، خاطر نشان کرد: برای محقق شدن این شرایط باید از دروغ پرهیز 
کرد چون با دروغگویی نمی توان آینده بهتری بدست آورد. زنگنه تصریح کرد: باید ایران 
را بزرگ بداریم اگر می خواهیم بزرگ شود و برای منافع ملی باید از جانمان هم اگر لازم 
شد دریغ نکنیم. وزیر نفت با بیان این که رسانه ها هم اکنون قدرت بزرگی هستند که باید 
اخلاق حرفه ای را پاس بدارند، افزود: اگر افرادی این اخلاق را رعایت نمی کنند باید آنها را 
طرد کرد. زنگنه در این خصوص که تفاوت توسعه یافتگی و نیافتگی تنها به پول، امکانات، 
قانون نیست، اظهار کرد: اگر کشوری دارای مردم توسعه یافته باشند به کویر هم بروند آنجا 
را توسعه خواهند داد و بر عکس آن هم اتفاق خواهد افتاد. وی افزود: باید انسانهای توسعه 
یافته در کشور تربیت و از آنها حمایت شود تا کشورمان با اینگونه افراد توسعه پیدا کند 
در واقع انسانهای فرهیخته می توانند کشوری درست کنند که در آن فرهیختگی اصل 
باشد. به گفته زنگنه، رسانه ها با توجه به ارتباط نزدیک با ذهن و فکر مردم نقش مهمی در 
این زمینه دارند. وی با بیان این که برنامه های زیادی بر دوران پساتحریم پیش رو داریم و 
سرمایه گذاران زیادی به ایران خواهند آمد، افزود: شرط حضور شرکتهای خارجی در ایران 

همکاری با شرکتهای ایرانی است تا از مسیر شرکتهای خارجی، داخلی ها تقویت شوند. 
وزیر نفت به موضوع درونزایی و برونگرایی در تولید و ساخت تجهیزات و صادرات آن در 
پسا تحریم اشاره کرد و گفت: درونزایی در تولید بدان معناست ارزش تولید داخلی را بالا 
ببریم؛ بعنوان نمونه اگر تولید پتروشیمی از 25 میلیارد دلار کنونی به 60 میلیارد دلار برسد 
به نوع 35 میلیارد دلار تولید درونزایی صورت گرفته است. وی با بیان این که اگر از این 
میزان سهم بیشتری به ساخت داخل و کارخانه ها اختصاص داده شود بار دیگر درونزایی 

انجام شده، خاطر نشان کرد: با به دست آوردن تکنولوژی، درونزایی انجام خواهد شد. 
زنگنه سپس به موضوع برونگرایی پرداخت و گفت: با ساخت تجهیزات و صادرات آن 
به دیگر کشورها نوع برونگرایی انجام خواهد شد که سبب بالا بردن قدرت اقتصادی کشور 

خواهد شد. 
بدترین تنبیه از دست دادن مخاطب است 

وی بار دیگر خواستار راستگویی از سوی رسانه ها شد و با بیان این که کسانی که 
حقیقت را نمی گویند به مرور حذف خواهند شد، تصریح کرد: بدترین تنبیه برای یک رسانه 

پربیننده از دست دادن مخاطب است. 
قدرت ایران برخی کشورها را نارحت می کند 

وزیر نفت با بیان این که باید از فضای پسا تحریم برای تبدیل شدن به یک قدرت بزرگ 
استفاده کرد به برخی دشمنی ها از سوی کشورهای منطقه علیه ایران اشاره کرد و گفت: 
در صورتی که کارهای به درستی انجام شود، ایران ظرف کمتر از 10 سال آینده قدرت اول 
اقتصادی، فرهنگی و تکنولوژیک منطقه ای خواهد بود و کسی نمی تواند با ما رقابت کند. 
به گفته وی، تبدیل شدن به قدرت نخست منطقه برخی کشورهای منطقه را ناراحت 
می کند. زنگنه جوانان تحصیلکرده را مهمترین عامل توسعه دانست و گفت: پول به تنهایی 
عامل توسعه نیست بلکه عقل عامل اصلی است. وی با بیان این که ایرانی نباید هیچگاه 

احساس حقارت کند، گفت: باید با عزت و از موضع قدرت کشورمان را بسازیم. 
وزیر نفت با بیان این که نفت عنصر پیشتاز توسعه در پسا تحریم خواهد بود چون 
سرمایه گذاران خارجی نخستین جایی که در آن سرمایه گذاری خواهند کرد صنعت نفت 
خواهد بود، گفت: با توسعه صنعت نفت دیگر بخشهای اقتصادی نیز جان تازه ای خواهند 

گرفت و چرخهای اقتصاد کشور به حرکت می آیند. 

رئیس مجلس در پاسخ به اخطار نماینده 
محلات جهت جلوگیری از سلطه پذیری 
در رابطه با قوانین وضع شده توسط کنگره 
آمریکا علیه ایران گفت: اقدامات آمریکایی ها 
جهت خروج از انفعال دیپلماتیک با تصمیم 

های کودکانه است. 
علیرضا سلیمی در نشست علنی  روز 
دوشنبه مجلس شورای اسلامی، در اخطار 
قانون اساسی گفت: اخطار بنده در رابطه با 
اصل دوم قانون اساسی بند )ج( می باشد 
که نفی هرگونه ستمگری و سلطه گری یا 
سلطه پذیری جمهوری اسلامی است. ظرف 
روزهای اخیر اتفاقاتی رخ داده است که قابل 

تأمل می باشد.
نماینده مردم محلات در مجلس شورای 
آمریکا  امروز کنگره  اسلامی گفت: صبح 

بودجه ای کلان را جهت براندازی نرم در 
ایران تصویب کرده است. پیش از این اموال 
ایران را به ارزش یک میلیارد و 700 میلیون 
دلار ناحق سرقت کرده اند. در همین حال 
بحث تحریم سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
و برخی شخصیت ها توسط آمریکا پیش 
کشیده شده است. موضوع محدودیت صدور 
روادید که نقض صریح برجام است نیز رخ 

داده است.
وی گفت: ما براساس اصل دوم قانون 
اساسی تا کنون چه اقدامی به صورت متقابل 
انجام داده ایم. ما باید دیپلماسی فعال تری 
در رابطه با اقدامات کینه توزانه آمریکا انجام 
دهیم.سلیمی گفت: تذکر دوم بنده در رابطه 
با ماده اصل 186 آیین نامه داخلی است که 
دولت را ملزم می کند تا تاریخ 15 آذر بودجه 

را تقدیم مجلس شورای اسلامی نماید. هفته 
آینده مجلس جلسه علنی نخواهد داشت 
بنابراین حدود یک ماه ارائه بودجه توسط 
دولت به تعویق افتاده است. پس از تشکیل 
سازمان برنامه و بودجه انتظار داشتیم تنظیم 
برنامه های مالی دولت انضباط بیشتری پیدا 
کند ولی متأسفانه بی انضباطی افزایش یافته 

است.
گفت:  پاسخ  در  لاریجانی  علی  دکتر 
مطلبی که بیان فرمودید را پیش از این نیز 
نمایندگان مجلس متذکر شده بودند که تا 
15 آذر دولت باید بودجه را تقدیم مجلس 
می کرد؛ تأخیر دولت موجب بروز مشکل 

خواهد شد.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در 
رابطه با تصمیماتی که کنگره ایالات متحده 

اتخاذ  می کند می توان گفت که آنها دچار 
انفعال از لحاظ رفتارهای دیپلماتیک شده 
آمده  از وضعیت پیش  برای خروج  و  اند 
آمریکایی ها تلاش می کنند باتصمیمات 
کودکانه از این وضعیت خارج شوند. یکی 
از تصمیماتی که کنگره آمریکا اتخاذ کرده 
مربوط به گذشته است که تلاش می کند 

دست روی اموال ایران اسلامی بگذارند.
وی در ادامه گفت: آمریکایی ها با عناوین 
مختلف در محاکم خود مدعی می شدند؛ 
کاری که آمریکایی ها انجام می دهند کار 
ستمکارانه ای است . اینکه اموالی از ایران 
را به بهانه غلطی سرقت کنند قابل پذیرش 
نیست و به طور قطع پاسخ اقدام خود را 
خواهند شنید و ما در حال برنامه ریزی در 

این زمینه هستیم.

علی لاریجانی در پاسخ به اخطار سلیمی: 

آمریکا به دنبال خروج از انفعال دیپلماتیک با تصمیمات کودکانه است

بر  تأکید  با  خمینی  امام  گرامی  یادگار 
اینکه امروز در جهان اسلام هیچ راهی جز 
پرداخت  و  طوایف  عقلای  آمدن  میدان  به 
هزینه در راه بیان عقیده درست وجود ندارد، 
تصریح کرد: عقلا نباید از تکفیری ها و تندروها 
بترسند، گرچه بیان حرف حق هزینه دارد و 
هزینه  این  پرداخت  مظهر  سیدالشهداء)ع( 

است.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با 
جمعی از میهمانان خارجی شرکت کننده در 
بیست و نهمین کنفرانس بین المللی وحدت 
اسلامی که در حرم مطهر امام خمینی حضور 
یافته بودند، با اشاره به این سخن امام بزرگوار که 
علت حدوث انقلاب، علت بقای آن نیز خواهد 

بود، اظهار داشت: امام »اتکال به خدا« و »وحدت کلمه« را 
عامل پیروزی انقلاب می دانستند و امروزهمین علل باعث 
بقای انقلاب و پراکنده شدن روح دین داری در جامعه بشری 
می شود تا ان شاء الله جهان اسلام در مقابل دشمنان خود به 
پیروزی برسد. همانگونه که شیخ جعفر کاشف الغطاء معتقد 
بود »اسلام بر توحید کلمه و کلمه استوار است«؛ لذا ضمن 

باور به خداوند باید دست در دست هم باشیم.
یادگار امام با بیان اینکه انقلاب اسلامی ایران پس از جمع 
شدن همه گروهها زیر بیرق امام خمینی به پیروزی رسید، 
یادآور شد: دلیل توفیق جنگ تحمیلی و سایر حرکت هایی 
که در کشور انجام شده است، اتکال به خدا و وحدت کلمه 

بوده است. 
سید حسن خمینی با بیان اینکه هرکس در هر جایی تیغ 
بر دارد و جامعه را چندپاره کند وحدت را از بین برده است، 
تصریح کرد: این واقعیت شیعه و سنی نمی شناسد و رهبر 
معظم انقلاب نیز در این زمینه تعابیر روشنگرانه ای دارند. 
باید بدانیم چند پارگی جامعه عمدتا مربوط به کج فهمی در 
فهم مسائل ساده گروهی است. وی گفت: وقتی عنان تفکر 
در اختیار یک جریان تندرو قرار گیرد، همین چند پارگی 
که امروز شاهد آن هستیم رخ می دهد و بنابراین راهی جز 
این نیست که عقلا سکاندار اندیشه شوند و گروهها و افکار 

تکفیری و الحادی را طرد کنند.
یادگار امام ادامه داد: در چنین فضایی شاهد هستیم که 
یک جریان را به محض اینکه کسی با او هم عقیده نیست یا 
در کوچک ترین نقطه اختلاف نظر دارد، طرد کرده و از دایره 
دین داری، اسلام و انقلاب بیرون می برد و نتیجه آن جامعه 

چند پاره اسلامی خواهد بود که امروز شاهد آن هستیم.

وی با بیان اینکه باید با دیده خون به وضع کنونی جهان 
اسلام نظاره کنیم، گفت: آیندگان ما از این دوره تاریخی به 
نیکی یاد نخواهند کرد، زیرا این برادرکشی که در سرزمین 
های اسلامی رخ می افتد اتفاق کوچکی نیست، خصوصا 
آنکه سلاح های کشتار جمعی افزایش یافته و اتفاقات فاجعه 

آمیزی رخ می دهد.
نقطه  هر  در  امروز  شد:  یادآور  خمینی  حسن  سید 
جهان اسلام مسلمانان در مقابل یکدیگر می جنگندند و در 
نتیجه این فجایع، خانواده های فراوانی از هم پاشیده شده و 

گروههای فراوانی مجبور به مهاجرت می شوند.
وی با بیان اینکه بحمدلله کشور ما از نعمت امنیت 
برخوردار است و باید به تأمین کنندگان آن خسته نباشید 
بگوییم، بر ضرورت توجه به شرایط سایر کشورها از جمله 
عراق، سوریه، بحرین، یمن، فلسطین و... تأکید کرد و گفت: از 
روزی که دعواهای داخلی سرزمین های اسلامی شکل گرفته 
است مشکل رژیم صهیونیستی در اذهان کمرنگ شده است 

و حتی در ذهن برخی، دیگر مشکل محسوب
نمی شود؛ در حالی که روزی قرار بود همه با کمک هم 
این غده سرطانی را از بین ببریم، اما امروز همه به دعوا با 

یکدیگر مشغول شده ایم. 
به گزارش جماران، سید حسن خمینی با تأکید بر اینکه 
امروز در جهان اسلام هیچ راهی جز به میدان آمدن عقلای 
طوایف و پرداخت هزینه در راه بیان عقیده درست وجود 
ندارد، تصریح کرد: عقلا نباید از تکفیری ها و تندروها بترسند، 
گرچه بیان حرف حق هزینه دارد و سیدالشهداء)ع( مظهر 

پرداخت این هزینه است.
یادگار امام خطاب به شرکت کنندگان در بیست و نهمین 
کنفرانس وحدت اسلامی تأکید کرد: در این جلسات باید 

از تعارف عبور کنیم زیرا جامعه اسلامی امروز 
گرفتار وضعیت بدی شده است که باید آن را 
آسیب شناسی جدی کنیم و ضمن همراهی 
و همدلی، تعصبات کورکورانه را کنار گذاشته 
و اجازه ندهیم اندیشه و رفتار ما گرفتار آسیب 

شود.
وی با بیان اینکه این ایرادات متوجه تمام 
کسی  نیست  قرار  داد:  ادامه  هاست،  طرف 
دیگری را به اتهام افکارش محاکمه کند بلکه 
می خواهیم با یکدیگر هم فکری کرده و راه 
حل پیدا کنیم؛ زیرا من فکر می کنم صد سال 
دیگر فرزندان ما اگر تاریخ این دوره را بخوانند 
ما  این مشکلات منتقد  به خاطر عدم حل 
خواهند بود. وی یادآور شد: در پی پیروزی 
انقلاب اسلامی ایران با اندیشه وحدت گرایانه ای که دنبال 
می کرد، رژیم صهیونیستی که مدعی سرزمین های از نیل تا 
فرات بود مجبور شد اطراف خود را دیوارکشی کند تا از دورن 
فرونپاشد، زیرا در آن زمان همه با هم یکی شدیم و نگفتیم 
چون حماس سنی است ما شیعیان از او حمایت نمی کنیم 
یا عده ای دیگر نگفتند از اسد به خاطر شیعه بودن حمایت 
نمی کنیم؛ اما در سال های بعدی شیطان بزرگ خارجی و 
شیطان بزرگتر یعنی نفس مان که دو دشمن ما هستند، بر 

ما غلبه کرد و وضع فعلی پدید آمد.
سید حسن خمینی همچنین با اشاره به ایام میلاد با 
سعادت نبی مکرم اسلام)ص(، بر ضرورت توجه به خصلت 
»نرم خویی« پیامبر)ص( که در قرآن به آن اشاره شده است، 
تأکید کرد و یادآور شد: اگر غلیط القلب باشیم جامعه دور 
ما جمع نمی شود، لذا راه حل عطوفت و مهربانی است؛ 
همانگونه که پیامبر)ص(به سبب لطف و محبت و عطوفت 
وارد دل های مردم شد و هرچه دشمنان ایشان را آزار و 
اذیت کردند، پیامبر)ص( محبت کرد و آنان را بخشید. وی با 
اشاره به بخشش کفار مکه توسط پیامبر)ص( هنگام ورود به 
این شهر گفت: پیامبر با شمشیر جلو نرفت و از دلهای مردم 
وارد شد و ما راهی جز پیمودن مسیر ایشان نداریم .پیش 
از سخنان یادگار امام، آیت الله محسن اراکی رئیس مجمع 
تقریب مذاهب اسلامی و دبیر بیست و نهمین کنفرانس بین 
المللی وحدت اسلامی در سخنانی، هفته وحدت را یکی 
از آثار ماندگار امام دانست و گفت: اگر امروز در فلسطین 
در حال مبارزه هستیم و غزه و جنوب لبنان از دست رژیم 
صهیونیستی آزاد شده اند به برکت راهی است که امام 

گشودند و امروز همه بر سر خوان آن نشسته ایم. 

یک عضو جامعه مدرسین گفت: 9 دی 
تجلی فریاد منسجم و هماهنگ ملت ایران 
در دفاع از ولایتمداری و پیروی از ولایت فقیه 

است. 
 آیت الله محسن غرویان در گفت وگو با 
ایسنا ، با اشاره به حماسه 9 دی اظهار کرد: 
ملت ایران همواره پشتیبان نظام، آرمان های 
رهبری و ولایت فقیه بوده اند و پیوندی عمیق با 

ولایت دارند که گسستنی نیست. 
مردم سالاری  واقع  در  دی   9 افزود:  وی 
دینی را به رخ جهان کشید و همه توطئه های 
دشمن را در هم کوبید و استکبارستیزی یک 
ملت را نشان داد. در حقیقت 9 دی تجلی فریاد 
منسجم و هماهنگ ملت ایران در ولایتمداری 

و پیروی از ولایت فقیه است. 
وی اظهار کرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی بعد از جریان 
فتنه 88 با هوشیاری و درایت اهداف و مواضع دشمن را 
به خوبی شناساند که در سایه بصیرت افزایی ملت ایران، 

حماسه ای به نام 9 دی رقم خورد. 
توهین  ملت،  این  گفت:  دانشگاه  و  حوزه  استاد  این 
به مقدسات و توطئه علیه نظام را برنمی تابد به همین 
دلیل بسیاری از توطئه های دشمن به مرز نابودی کشیده 
شد؛ چراکه ملت آزاده و انقلابی ایران هیچگاه دستخوش 

نقشه های شوم دشمن نمی شود و با بصیرت و 
بینش در مسیر ولایتمداری حرکت می کند. 

وی در رابطه با حوادث 88 خاطرنشان کرد: 
از سوی استکبار جهانی، مزدوران  این فتنه 
که  افرادی  گرفت  شکل  دشمن  حامیان  و 
از ابتدای تشکیل انقلاب اسلامی به عناد و 
دشمنی پرداختند و از هر فرصتی برای نابودی 
نظام استفاده می کردند اما این ملت همواره 
را  خارجی  و  داخلی  دشمنان  و  است  بیدار 
زمین گیر می نماید.  وی تاکید کرد: مهم ترین 
و  مردم  میان  وحدت  دی،   9 حماسه  پیام 
مسئولان است وحدتی که همواره در طول 
تاریخ انقلاب اسلامی رمز موفقیت این ملت در 

برابر همه دشمنی ها و توطئه ها بوده است. 
غرویان در خصوص بیانات رهبرمعظم انقلاب پیرامون 
نفوذ دشمن نیز اظهار کرد: وحدت ملت و جریانات سیاسی و 
فکری می تواند از نفوذ سیاسی و اجتماعی و فرهنگی دشمن 

جلوگیری کند. 

آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با میهمانان کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی: 

تعصبات کورکورانه را کنار بگذاریم

آیت الله غرویان:

 9دی تجلی ولایت پذیری و بصیرت مردم بود 



چالش های ادغام 
وزارت نفت و نیرو

قطعا بخش انرژی از نظر سیاست گذاری و هدایت و نظارت 
باید یکپارچه نگریسته شود و در تمام نمونه های موفق و 
دولت های پیشرفته نیز چنین است و دارای وزارت انرژی 
هستند.احکام منتشر شده براي برنامه ششم بار دیگر مساله ادغام دو وزارتخانه نفت و نیرو 
تحت عنوان وزارت انرژي را مورد توجه قرار داده است. چه خوب بود كه تنظیم كنندگان 
این احکام قبل از صدور آن، سوابق این موضوع را بررسي مي نمودند. در برنامه سوم  ادغام 
این دو وزارتخانه در كنار بسیاري ادغام هاي دیگر مورد توجه قرار گرفته بود اما این مورد 
تنها حکم ادغام برنامه سوم بود كه اجرا نشد و نهایتا مجلس شوراي اسلامي در این حکم 
تجدید نظر كرد و تشکیل شوراي عالي انرژي را جایگزین آن كرد.«با این سابقه مناسب بود 
كه تنظیم كنندگان احکام برنامه ششم دلایل عدم ادغام وزارتخانه هاي نفت و نیرو و دلایل 
تجدید نظر در برنامه سوم را بررسي مي  كردند تا مشخص مي شد كه در آن زمان چه موانع 
و مشکلاتي  بر سر راه این ادغام وجود داشته است و آیا این موانع بر طرف شده است یا نه؟ 
مهمترین چالش بخش انرژي فقدان ستاد حاكمیتي به مفهوم  سیاست گذاري ، برنامه ریزي 
جامع و نظارت بر كل بخش است )قبلا در مقاله ای،  ادغام كمیسیون هاي نفت و گاز و نیرو 
در مجلس شوراي اسلامي در كمیسیون واحدي تحت عنوان كمیسیون انرژي و ادغام دو 
مدیریت نفت و گاز، و برق در سازمان برنامه )آن زمان( تحت عنوان مدیریت انرژي،  بعنوان 
گام اولیه در جهت پركردن خلاء حاكمیتي در بخش انرژي را  پیشنهاد نمودم كه خوشوقتانه 
بعدها تحقق پیدا كرد. اما در جریان برنامه سوم با ادغام وزارتخانه هاي نفت و نیرو مخالف بودم 
و معتقد بودم كه  پر شدن خلاء حاكمیتي در بخش انرژي در قوة مجریه، كه متاسفانه هنوز 
وجود دارد، از طریق ادغام وزارتین نفت و نیرو امکان پذیر نخواهد بود چرا كه وزارت خانه هاي  
مذكور و خصوصا وزارت نفت، گرچه نام وزارتخانه را یدك مي كشند اما عملاً دستگاه هاي 
تصدي )بنگاه هاي اقتصادي( بوده و حاكمیت و سیاست گذاري و رگولاتوري و نظارت و 
امثال این وظایف كه اصطلاحا وظایف حاكمیتي هستند،  در این دو دستگاه فراموش شده 
و قویا تحت الشعاع تصدي گري و بنگاه داري قراردارد و ستادهاي حاكمیتي در این دو دستگاه 
از توانایي لازم و كافي برخوردار نیستند، بنابراین با این ادغام عملا دو بنگاه اقتصادي و دو 
بخش تصدي ادغام مي شوند و خلاء حاكمیتي پر نخواهد شد و به قوت خود باقي  خواهد 
ماند.«حتي این احتمال نیز وجود دارد كه با اضافه شدن مشکلات ناشي از ادغام، حاكمیت 
در بخش انرژي بیش از پیش تضعیف شود.  به نظر من وضعیت مذكور تغییر قابل توجهي 
نیافته است.  بررسي وضعیت دو وزارتخانه و خصوصا وزارت نفت به خوبي نشان مي دهد كه 
سطح برنامه ریزي و كنترل و نظارت و كلان نگري و رگولاتوري و مسائل نرم افزاري و امثال 
آن،  حتي براي اداره مطلوب این دو زیر بخش انرژي، بسیار ضعیف و نامطلوب است. ادغام 
در  سطح كلان و در نگرش جامع به بخش انرژي است كه باید صورت پذیرد وگرنه ادغام 
بنگاه هاي تولیدكننده نفت و گاز و تولید كننده برق با تکنولوژي ها و تخصص هاي متفاوت 
كه معنا ندارد و خلاف اصول سازمان دهي است.تقویت تفکر ونگرش حاكمیتي در دولت و 
آموختن آن در این دو وزارت خانه و تفکیك كامل حوزه هاي حاكمیتي و تصدي گري در 
هریك و تنظیم صحیح روابط میان حاكمیت و تصدي، مقدمه ضروري ادغام دو وزارت خانه 
است كه خود اینها یك برنامه پنج ساله مي خواهد.«به لحاظ حاكمیتي، سیاست گذاري صنعت 
و تجارت نیز در كنار هم و قویا مرتبط با هم هستند و در اغلب كشورهائي كه دولت مقتدر 
حاكمیتي وجود دارد و دولت گرفتار تصدي و بنگاه داري گسترده نیست، صنعت و تجارت 
در یك دستگاه و یا وزرات خانه سیاست گذاري مي شوند، اما چرا در شرایط ایران ظرف مدت 
نسبتا كوتاهي ادغام  دو وزرات خانه صنایع و بازرگاني با مشکل مواجه شده است و مجددا 
در احکام برنامه ششم در این زمینه نیز تغییراتي پیش بیني شده است كه دوباره بازرگاني از 
صنعت جدا شود!  اگر عمیق و نیك بنگریم آیا احکام ادغام وزارتین نفت و نیرو و جدا شدن 
بخش بازرگاني از وزارت صنعت و تجارت، مغایر یکدیگر نیستند؟ و بازتاب نمي دهند كه شاید 
هنوز درك عمیق و صحیحي از وظایف اصلي و مفهوم Governance  در قوه مجریه ما 
بوجود نیامده است؟«نکته مهم دیگري هم كه باید بصورت جدي به آن توجه كرد این است 
كه مطالعات مهندسي مجدد یا اصلاح ساختار موسسات و شركت ها و سازمان ها، نشان داده 
است كه حتي در بهترین شرایط كه به قول معروف همه چیز دیده شده باشد و مطالعه شده 
باشد و مشاركت تمام ذینفعان و كاركنان جلب شده باشد، اصلاحات ساختاري بلافاصله منتج 
به ارتقاء بهره وري یك سازمان و بخش )هدف مذكور در حکم ادغام برنامه ششم(، نمي شود 
بلکه ابتدا یك دوران نکث و افُت در فعالیت سازمان به وقوع مي پیوندد و به قول استاد ما 
مرحوم دكتر طوسي، سازمان در چاله تغییر مي افتد كه خود این مساله و نحوه مقابله با آن 
باید تمهید شده باشد. به همین دلیل تحولات ساختاري باید در شرایطي صورت گیرد كه 
سازمان با مشکلات حاد دیگري مواجه نباشد كه بتواند بر چالش تغییر فائق  آید و در چاله 
تغییر زمین گیر نشود كه در این صورت نقض قرض خواهد شد. در صورتي كه در شرایط فعلي  
هر دو وزارت خانه با مسائل و مشکلات فراواني دست و پنجه نرم مي كنند.البته گاهي بعضي ها 
با این مسائل این گونه برخورد مي كنند كه بالاتر از سیاهي رنگي نیست!«  جمع بندي این 
كه قطعا بخش انرژي از نظر سیاست گذاري و هدایت و نظارت باید یکپارچه نگریسته شود و 
در تمام نمونه هاي موفق و دولت هاي پیشرفته نیز چنین است و داراي وزارت انرژي هستند 
و در ایران نیز در شرایط مفروض باید وزارت انرژي تاسیس شود. اما بنظر مي رسد در شرایط 
كنوني كشور یکپارچگي بخش انرژي با ادغام دو وزارت خانه نفت و نیرو صورت نخواهد 
پذیرفت كما این كه در هر یك از خود این وزارتخانه ها نیز یکپارچگي در سیاست گذاري میان 
زیر بخش هاي آن وجود ندارد. از نظر مسائل و مشکلات مبتلابه  این دستگاه ها نیز زمان براي 
ادغام مناسب نیست.اما این كه در كوتاه مدَت براي حل مشکل سیاست گذاري یك پارچه در 

بخش انرژي چه باید كرد بحثي و فرصتي دیگر را مي طلبد.«
تحلیل گر مسایل انرژی و بازار نفت

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,180,000یک مثقال طلا

964,960یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,420,000سکه بهار آزاد ی

9,430,000سکه امامی

4,750,000نیم سکه

2,630,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

با  نفتی  های  فرآورده  پخش  ملی  شركت  مدیرعامل 
بیان اینکه واردات بنزین از مرزهای شمالی كشور متوقف 
شده است، گفت: از ابتدای امسال به طور میانگین روزانه 
9 میلیون لیتر بنزین به كشور وارد شده كه بخشی از آن 
برای مصرف در روزهای پرمصرف تعیطلات نوروز، ذخیره 

می شود. 
سید ناصر سجادی درباره وضعیت مصرف بنزین در كشور 
افزود: از ابتدای امسال تا پایان آذرماه به طور میانگین روزانه 
71.1 میلیون لیتر بنزین در كشور مصرف شده است.وی 
اضافه كرد: میانگین مصرف بنزین در آذرماه نیز به طور 
میانگین به 67 میلیون لیتر در روز رسید.مدیرعامل شركت 
ملی پخش فرآورده های نفتی درباره واردات بنزین نیز 
گفت: از ابتدای سال 94 تا پایان آذرماه به طور میانگین 
روزانه 9 میلیون لیتر بنزین به كشور وارد شده كه البته 
بخشی از آن برای مصرف در روزهای پرمصرف تعیطلات 

نوروز ذخیره سازی می شود. 
سجادی با تاكید بر اینکه بنزین وارداتی به كشور از همه 
استاندارهای یورو4 برخوردار است، افزود: اكنون فقط از 
بندرهای جنوبی كشور بنزین توسط امور بین الملل شركت 

ملی نفت وارد می شود.
تخلیه بنزین وارداتی پس از تائید استاندارد یورو 4

مدیرعامل شركت ملی پخش فرآورده های نفتی درباره 
واردات بنزین از كشور تركمنستان نیز گفت: در فصل 
تابستان بدلیل افزایش مصرف تصمیم گرفته شد از بنادر 
شمالی كشور نیز بنزین وارد شود.وی اضافه كرد: براین 
اساس قرار شد محموله های بنزین از كشور تركمنستان 
وارد شود اما پس از تخلیه نخستین محموله و پس از اینکه 
متوجه شدیم این بنزین از استانداردهای لازم برخوردار 
نیست، واردات از این كشور متوقف شد.مدیرعامل شركت 
ملی پخش فرآورده های نفتی خاطرنشان كرد: هیچ گاه 

از كشور تركمنستان واردات عمده بنزین انجام نشد و تنها 
یك محموله كوچك پنج میلیون لیتری وارد شد.سجادی 
ادامه داد: پس از تائید غیراستاندارد بودن محموله وارداتی 
از تركمنستان، جلوی تخلیه محموله دوم گرفته و به كشور 
مبدا برگشت داده شدوی گفت: از ابتدای امسال تا پایان 
وارد  بنزین  لیتر  میلیارد  مجموع حدود 2.5  در  آذرماه 
كشور شده كه در میان آنها فقط یك محموله وارداتی از 
تركمنستان از استانداردهای یورو 4 برخوردار نبوده است.

مدیرعامل شركت ملی پخش فرآورده های نفتی درباره 
سازوكار واردات بنزین نیز گفت: امور بین الملل شركت ملی 
نفت واردات بنزین را انجام می دهد و پس از آزمایش و 
تائید دارا بودن استاندارد یورو 4 اجازه تخلیه صادر می شود.

واردات بنزین از عراق نداریم 
سجادی درباره ادعای وارد كردن بنزین غیراستاندار از 
كشور عراق نیز گفت: این اعایی عجیب است زیرا در عراق 
بنزین مازادی وجود ندارد كه بشود آن را به ایران صادر 
كرد.مدیرعامل شركت ملی پخش فرآورده های نفتی افزود: 
عراق همواره یکی از متقاضیان وارد كردن انواع سوخت 
مانند گازوئیل و بنزین از ایران بوده است، پس چگونه برخی 
ادعا كرده اند كه از این كشور بنزین وارد ایران می شود.به 
گزارش ایرنا، در هفته گذشته و پس از افزایش آلودگی هوا، 
برخی منابع خبری از ورود گسترده بنزین غیراستاندارد به 
كشور خبر داد و علت اصلی آلودگی هوا را توزیع گسترده 
بنزین غیراستاندارد اعلام كرده اند؛ اما وزارت نفت ضمن 
رد این انتقادات، تاكید دارد واردات بنزین پس از تائید 
امور  انجام می شود. مدیر  دارا بودن استانداردهای لازم 
بین الملل شركت ملی نفت ایران بر »حساسیت بالا«ی 
سه نهاد نظارتی برای بررسی بنزین وارداتی و وجود همه 

استانداردهای یورو4 در آن تاكید می كند.
»سیدمحسن قمصری« با تکذیب ادعاهای مطرح شده 
درباره افزایش آلودگی هوا در روزهای گذشته به سبب 
تاثیر بنزین وارداتی، تصریح كرد: بنزین وارداتی مطابق با 

استانداردهای روز دنیاست.

اقتصادنیوز نوشت: معاون شهرسازی و معماری وزیر راه و شهرسازی با توضیحات درباره 
تعریف سکونت های غیررسمی بیان كرد كه به چه دلایلی 18 میلیون ایرانی بدمسکن 

هستند یا در سکونتگاه های غیررسمی اسکان دارند.
پیروز حناچی درباره سکونتگاه های غیررسمی در كشور گفت: سکونتگاه های غیررسمی، 
معمولاً به واحدهای مسکونی یا مجموعه هایی اطلاق می شود كه بدون روند درخواست 
صدور پروانه و در مراحل قانونی ساخته شده باشند و نظارتی بر احداث این نوع واحدهای 
مسکونی انجام نگرفته است و تمام آنها بدون مجوز ساخته شده اند. طبیعتاً در ساخت این 
سکونتگاه ها هیچ گونه مقرراتی و از جمله مقررات ملی ساختمان نیز رعایت نشده است و 
در مقابل حوادثی چون زلزله بسیار آسیب پذیر هستند. هیچ كس هم مسوولیت ساخت این 

نوع واحد مسکونی را نمی پذیرد.
حناچی در رابطه با دلایل شکل گیری این سکونتگاه ها گفت: شکل گیری سکونتگاه های 
غیررسمی در كشور دلایل مختلفی دارد. اما اصلی ترین دلیل آن فقر اقتصادی است. در 
این ساختمان ها عمدتاً افراد آسیب پذیرتر به لحاظ اقتصادی سکونت می كنند و یکی از 
آسیب های افزایش قیمت زمین و مسکن در شهرها دامن زدن به رشد سکونتگاه های 

غیررسمی است.
موضوع  كرد:  بیان  غیررسمی  سکونتگاه های  از  شده  اعلام  آمارهای  با  رابطه  در  او 
سکونتگاه های غیررسمی با بدمسکنی متفاوت است و نباید آمار سکونتگاه های غیررسمی را 

با بدمسکنی جمع زد. بسیاری از افراد در داخل محدوده شهرها در ساختمان هایی زندگی 
می كنند كه ممکن است فاقد ساخت و ساز اصولی باشد یا خانه هایشان زمانی ساخته شده 
كه اساساً مقررات ملی ساختمان در آن شهرها اجرایی نشده بود. به این افراد بدمسکن 
می گویند و نمی توان این موارد را به عنوان اسکان غیررسمی تلقی كرد؛ به همین جهت در 
حال حاضر اعلام شده است كه بالغ بر 18 میلیون نفر بدمسکن و اسکان در سکونتگاه های 

غیررسمی در كشور داریم.
معاون شهرسازی و معماری وزیر راه و شهرسازی همچنین در پاسخ به اینکه وظیفه 
سیاستگذار برای جلوگیری از رشد این سکونتگاه ها چیست؟ گفت: برای جلوگیری از 
گسترش سکونتگاه های غیررسمی و رشد حاشیه نشینی سیاستگذار باید نواحی مربوطه را 
محدود كند. زمینه های كنترل فقر با توانمندسازی افرادی كه در سکونتگاه های غیررسمی 
زندگی می كنند در حوزه های اجتماعی و اقتصادی فراهم شود و همچنین برنامه های 
هماهنگ و یکپارچه در حوزه تامین مسکن كم درآمدها به اجرا درآید. به عبارت دیگر، 
توانمندسازی، جلوگیری از توسعه فقر، در یك كلام كنترل تورم، رشد اقتصادی، توجه 
به مناطق كمتر توسعه یافته مثل مناطق روستایی و كنترل مهاجرت از طریق توسعه نه از 
طریق جلوگیری از مهاجرت و همچنین برنامه برای مسکن كم درآمدها موجب خواهد شد 
پدیده اسکان غیررسمی به تدریج از بین برود. هرچند در شرایط فعلی اقتصاد ایران با توجه 

به وجود تورم بالا و رشد اقتصادی اندك و تنگنای شدید مالی، كار بسیار سخت است. 

اصل  مهمترین  امید  كارآفرینی  صندوق  مدیرعامل 
و گفت: صندوق  ایده پردازی ذكر كرد  را  كارآفرینی  در 
كارآفرینی امید ضمن شناسایی محصولات بازار محور، 
از افراد ایده پرداز حمایت مالی می كند.  اصغر نوراله زاده 
در گفت وگو با ایسنا، اظهار كرد: یکی از وظایف صندوق، 
اعطای تسهیلات و حمایت مالی از كارآفرینان است و بر 
همین اساس ارتباط دو سویه با صاحبان ایده و اندیشه و 
كارآفرینان را مدنظر دارد.  وی ادامه داد: حمایت از كسب 
و كارهای خرد و كوچك یکی از استراتژی هایی است كه 
دنبال می كنیم و هدفگذاری خود در صندوق را بر این اصل 

استوار كرده ایم.  مدیرعامل صندوق كارآفرینی امید در ادامه، 
جلب مشاركتهای مردمی، ایجاد اشتغال پایدار و ساماندهی 
تولید در مناطق كمتر توسعه یافته را از اولویتهای صندوق 
برشمرد.  وی با اشاره به طرح هر روستا یك محصول، گفت: 
در این طرح، شناسایی و حمایت مالی از مزیتهای رقابتی 
روستاها و تولیدات روستایی پیش بینی و مقرر شده تا پایان 
سال حداقل یك روستا در هر استان تحت پوشش این طرح 
قرار گیرد. به گفته نوراله زاده، آن دسته كسب و كارهایی كه 
در مناطق كمتر برخوردار مزیت رقابتی داشته باشند، محور 
توسعه محلی و مبنای توسعه كسب و كار قرار می گیرند. 

مدیرعامل صندوق كارآفرینی امید با بیان اینکه صندوق 
كارآفرینی امید فاقد ردیف اعتباری و بودجه دولتی است 
گفت: در حال حاضر با توجه به رشد جمعیت آماده ورود 
به بازار كار و اهمیت كسب و كارهای خرد و كوچك در 
اشتغالزایی، لازم است تا توجه ویژه ای به منابع و بودجه 
صندوق صورت گیرد.  وی افزود: با توجه به فرایند پیچیده 
دریافت مجوز مشاغل و دریافت وام و تسهیلات، متولی 
تامین منابع كسب وكارهای غیر رسمی و نوپا صندوق 
كارآفرینی امید است كه با شناسایی محصولات بازار محور ، 
امکان رونق كسب و كار و ایجاد اشتغال را فراهم كرده است. 

حجم نقدینگی موجود در چرخه اقتصادی كشور از مرز 900 هزار میلیارد تومان هم گذشت؛ تغییری كه رییس كل بانك مركزی را به واكنش 
به برخی ادعاها مبنی بر دستکاری آمار نقدینگی واداشت و وی از 100 هزار میلیاردی كه می توانست جزو این آمار نباشد، پرده برداشت.  به 
گزارش ایسنا، سیف - رییس كل بانك مركزی - به تازگی آخرین آمار نقدینگی را اعلام كرد و گفت كه تا پایان آبان امسال به 907 هزار میلیارد 
تومان رسیده است.  آمار بیش از 900 هزار میلیاردی نقدینگی و رشد آن در حالی مطرح شد كه در ماه های اخیر میزان افزایش این متغیر از 
جمله مباحث مورد نقد در بین كارشناسان و حتی برخی مسئولان است و در برخی موارد از دستکاری آماری نیز سخن به میان آورده بودند. 
این در حالی است كه طبق آخرین آمار بانك مركزی، میزان نقدینگی در حدود دو سال گذشته با رشد نزدیك به 400 هزار میلیاردی از 506 

هزار میلیارد تومان در پایان نیمه اول سال 1392 به 907 هزار میلیارد تومان در آبان  امسال رسیده است.  در مقابل انتقادات نسبت به افزایش 
حجم نقدینگی، بانك مركزی نیز این موضوع را توجیه كرد و آن طور كه مقامات این بانك تاكید دارند، اضافه شدن بانك ها و موسسات غیرمجاز 
به حیطه نظارتی بانك مركزی و به تبع آن افزایش حجم نقدینگی آنها به محاسبات قبلی در رشد كلی موثر بوده است.  اخیرا رییس كل بانك 
مركزی ضمن گلایه از انتقاداتی كه نسبت به دستکاری آمار نقدینگی از سوی این بانك مطرح می شود، درباره  حجم فعلی این متغیر توضیحاتی 
ارائه كرد و گفت كه 10 بانك و موسسه ای كه حدود دو سال گذشته به پوشش آماری بانك مركزی اضافه شده اند عامل افزایش حدود 100 هزار 
میلیاردی نقدینگی در زمان فعلی و موثر در رشد 56 درصدی آن از ژایان)صورت های مالی( سال 1392 تا ژایان آبان سال جاری هستند.  سیف 
با اعلام اینکه بانك مركزی به هیچ عنوان نسبت به ارائه  آمار غیرقابل قبول و مخدوش اقدام نمی كند و مصمم به اعلام آمار دقیق و اصولی است، 
به صراحت گفت كه آنچه درباره رشد نقدینگی و دستکاری آماری آن مطرح می شود، درست نیست و این افزایش مربوط به پوشش آماری 10 
بانك و موسسه جدید است كه در این دوره میزان نقدینگی آنها به حجم كلی اضافه شد.  البته توضیحات سیف حاكی از آن است كه اگر این 
10 بانك و موسسه اعتباری به جمع مجازهای بانکی اضافه نمی شدند، به طور حتم میزان رشد نقدینگی و حجم آن به اندازه فعلی نبود.  این 
در حالی است كه طبق گفته رییس كل بانك مركزی، از حدود 907 هزار میلیارد تومان نقدینگی موجود، 102 هزار میلیارد تومان متعلق به این 
10 موردی است كه به تازگی به پوشش آماری بانك مركزی اضافه شده اند.  بنابر این اگر حساب این 102 هزار میلیارد تومان از كل نقدینگی 
جدا شود، باید گفت كه از ابتدای سال 1393 تا پایان آبان  امسال حدود 20.9 درصد رشد نقدینگی داریم كه برای هشت ماهه اول امسال حدود 
14.8 درصد است و از سوی دیگر كل حجم نقدینگی به 805 هزار میلیارد تومان خواهد رسید.  پوشش آماری بانك ها و موسسات غیر مجاز یا 
تازه تاسیس گرچه حجم نقدینگی را افزایش می دهد، اما از نگاه كارشناسان روند مثبتی در شبکه بانکی خواهد بود، چراكه در این شرایط حدود 
100 هزار میلیارد تومانی كه می تواند خارج از كنترل و نظارت بانك مركزی سرگردان شود و نقش مخربی در بازار پولی داشته باشد، می تواند 

به حوزه نظارت وارد و كنترل شود. 

مدیرعامل شركت ملی پخش فرآورده های نفتی اعلام  كرد:

ذخیره سازی بخشی از بنزین وارداتی برای تعطیلات نوروز 

چرا 18 میلیون ایرانی مسکن قاچاقی دارند؟

مدیرعامل صندوق كارآفرینی امید اعلام كرد؛
شناسایی محصولات بازار محور و اشتغال زا 

اثر 100 هزار میلیاردی 10 تازه وارد بر شبکه بانکی 

بازار نفت همچنان متلاطم خواهد بود

درگیر کردن قیمت نفت در بودجه خطاست 
و  گاز  نفت،  صادركنندگان  اتحادیه  عضو 
پتروشیمی معتقد است كه »در شرایط كنونی 
درگیر شدن روی قیمت ارز و نفت با توجه به 

شرایط متلاطم امروز كار درستی نیست.«
سید حمید حسینی در گفت وگو با »خبرگزاری 
خبرآنلاین« با اشاره به ادامه روند نزولی قیمت 
نفت اظهار داشت: »بودجه ایران در چند سال 
گذشته این گونه بوده كه ما سالانه حدود 75 هزار 
میلیارد تومان از درآمدهای بودجه مستقیم از نفت 

تامین می شده است.«
از  درآمدها،  از  دیگری  »بخش  افزود:  وی 
از  دولت  درآمدهای  و  مالیاتی  درآمدهای 
شركت های دولتی بوده است كه این بخش هم 
به نحوی به درآمدهای نفتی ارتباط داشته است؛ به طوری كه اگر درآمدهای نفتی نباشد، بقیه 

درآمدهای دولت مثل واگذاری ها یا سود شركت ها كاهش پیدا می كند.«
عضو اتحادیه صادركنندگان نفت، گاز و پتروشیمی تصریح كرد: »بر این اساس این كه بودجه 
ما به شدت به نفت و درآمدهای نفتی وابسته است، شکی نیست و ما یك اقتصاد نفتی و یك 

بودجه نفتی داریم.«
حسینی متذكر شد: »اما این كه دل نگران باشیم كه آیا این حداقل پیش بینی كه امسال 
از درآمد نفت داشتیم كه 66 هزار میلیارد تومان است، محقق می شود یا نمی شود، خیلی 

موضوعیت ندارد.«
وی عنوان كرد: »من فکر می كنم دولت و مجلس نباید خودشان را درگیر قیمت نفت یا 
دلار در بودجه سال آینده كنند. به عبارتی، نه قیمت نفت و نه قیمت ارز را در بودجه مشخص 
كنند و حداقل درآمدی كه می شود با آن بودجه را متعادل كرد و پاسخ گوی نیازها است را در 

نظر بگیرند.«
عضو اتحادیه صادركنندگان نفت، گاز و پتروشیمی افزود: »بر این اساس، با توجه به میزان 
فروش نفتی كه دارند و قیمت ارز، می توانند با این پارامترها بازی كنند و این درآمد را كسب 
كنند. الان به نظر من درگیر شدن روی قیمت ارز و نفت با توجه به شرایط متلاطم امروز كار 
درستی نیست.« حسینی خاطرنشان كرد: »ما خیلی وابستگی به نفت را در اقتصاد كم كردیم 
و الان وابستگی به نفت به 25 درصد در بودجه دارد كاهش می یابد؛ این در حالی است كه 
اقتصاد كشوری كه 100 درصد وابسته به نفت بوده، الان این وابستگی به 25 درصد كاهش 
یافته است.« وی یادآور شد: »این نشان دهنده این است كه ما در این مسیر حركت كردیم و 
روی این موضوع كار می كنیم، اما این كه این وابستگی به طور كامل قطع شود، هنوز نیازمند 

زمان هستیم.«

اخیر  روزهای  در  خانگی  لوازم  خارجی  برند  دو 
قیمت برخی محصولات خود را افزایش داده اند كه 
این موضوع در شرایط ركودی فعلی، نه تنها اقدامی 
منطقی به نظر نمی رسد، بلکه گفته می شود كه این 
اقدام با هماهنگی سازمان حمایت نیز صورت نگرفته 
است، در حالی كه مشخص نیست نقش سازمان 

حمایت در این باره تا چه اندازه است؟ 
به گزارش ایسنا، مدتی است كه بازار لوازم خانگی 
درگیر ركود و نوعی كسادی بازار شده كه همین امر 
بسیاری از تولیدكنندگان لوازم خانگی را با مشکل 
تعدیل نیرو، كاهش ظرفیت یا حتی توقف تولید روبرو 

كرده است. 
كارشناسان این حوزه مهم ترین دلیل ركود در بازار 
لوازم خانگی را انتظار مردم برای كاهش قیمت ها پس 
از لغو تحریم  و كمبود نقدینگی و سرمایه در گردش 
كارشناسان  از  دیگر  برخی  كه  هرچند  دانند؛  می 
معتقدند كه ركودی در بازار لوازم خانگی نیست و 
كاهش خرید به منزله منطقی شدن خرید مردم است 
و دیگر مثل سال های قبل كسی از ترس گران شدن، 

لوازم خانگی انبار نمی كند. 
مشکلات حاكم بر بازار لوازم خانگی تا جایی پیش 
رفت كه دولت در نیمه دوم امسال به فکر راه چاره ای 
برای حل این مشکلات افتاد و طرح كارت اعتباری 
خرید كالای ایرانی را معرفی كرد اما زمانی نگذشت كه 

این طرح دچار اما و اگرهای فراوان شد. 
یکی از مواردی كه بانك مركزی نسبت به تغییر آن 
اقدام كرد، اضافه شدن برندهای خارجی به این طرح 
البته با سود تسهیلات بالاتر و از منابع خود بانك ها بود 

كه اعتراض تولیدكنندگان ایرانی را به همراه داشت. 
با این همه هنوز خبری از طرح كارت اعتباری خرید 
كالا نیست و به گفته تولیدكنندگان لوازم خانگی ركود 

بازار به دلیل اعلام این طرح و ایجاد انتظار بیشتر هم 
شده است. 

البته آنچه در بازار مشاهده می شود نشان می دهد 
كه ركود ایجاد شده تنها مربوط به لوازم خانگی ایرانی 
نیست و حتی فروش برندهای خارجی نیز با كاهش 

همراه بوده است. 
این در حالی است كه طی روزهای اخیر قیمت 
برخی محصولات دو برند "ال جی" و "سامسونگ" 
در بازار لوازم خانگی افزایش شش تا هشت درصدی 

داشته كه این اقدام در شرایط ركود فعلی چندان 
منطقی به نظر نمی رسد. 

در این رابطه محمد طحان پور - رییس اتحادیه 
فروشندگان لوازم خانگی - گفته است كه برندهایی كه 
می خواهند افزایش قیمت بدهند باید اسناد و مدارك 
برند  دو  و  بدهند  ارائه  به سازمان حمایت  را  خود 
"سامسونگ" و "ال جی" از اول آذر بدون دریافت مجوز 
از سازمان حمایت افزایش قیمت دادند و ادعا می كنند 
اسناد و مدارك خود را برای افزایش قیمت به سازمان 

حمایت ارائه كرده اند، اما سازمان حمایت می گوید برای 
افزایش قیمت هیچ برندی مجوز صادر نکرده است. 

وی این را هم گفته است كه با توجه به وضعیت 
فعلی بازار لوازم خانگی، افزایش قمیت كالاها به نفع 
شركت ها نیست و حتی برخی كالاها مشمول تخفیف 

هم شده اند. 
طحان پور در ادامه نیز اظهار كرده است كه مواد اولیه 
ارزان شده و بسیاری از كارخانه ها به خاطر دپوی كالا 
در انبار دچار مشکل هستند و در این شرایط افزایش 

قیمت به هیچ وجه به صلاح نیست. 
اما در حالی كه وی افزایش قیمت دو برند لوازم 
خانگی را فقط با موافقت سازمان حمایت از مصرف 
كننده امکان پذیر عنوان كرده است، شهرام میرآخورلو 
معدنی  و  فلزی  كالاهای  بر  نظارت  مدیركل   -
لوازم  است كه  اعلام كرده  نیز   – سازمان حمایت 
خانگی مشمول قیمت گذاری نیست، البته ضابطه 
قیمت گذاری سازمان حمایت باید رعایت شود، ولی 
مشمول این نیست كه ما بخواهیم به كالایی قیمت 

بدهیم. 
به گفته وی، كالاهایی كه افزایش قیمت در آن ها 
داده شده مدل جدید كالاهای قبلی هستند و به 
همین دلیل افزایش قیمت داشته اند، البته به هر حال 
افزایش قیمت این كالاها از سوی سازمان حمایت در 

حال بررسی است. 
در عین حال میرآخورلو نیز معتقد است كه آخرین 
تغییرات قیمت كه در حوزه لوازم خانگی اتفاق افتاده، 
بازار  بوده و در حال حاضر  به سال 1392  مربوط 
كشش تغییرات قیمتی را ندارد و شرایط آن نیز نیست. 
این صحبت های میرآخورلو در حالی است كه چند 
روز پیش به یکی از رسانه ها گفته بود كه لوازم خانگی 
هیچ مجوزی برای افزایش قیمت از سازمان حمایت 
نداشته  و قرار هم نیست افزایش داشته باشد، چرا كه 

ركود حاكم بر بازار كشش بیش از این را ندارد. 
به این ترتیب مشخص نیست كه سازمان حمایت 
می تواند در قیمت گذاری لوازم خانگی دخالت داشته 
باشد یا خیر، اما بدیهی است كه باید یك نظارت 
كلی روی این موضوع وجود داشته باشد، آن هم در 
شرایطی كه بازار لوازم خانگی درگیر ركودی عمیق 
شده و همه مسئولان این حوزه معتقدند كه در شرایط 
فعلا دلیلی برای افزایش قیمت این كالاها وجود ندارد. 

افزایش قیمت؛ آن هم در ركود! 

برندهای خارجی لوازم خانگی بازهم حاشیه ساز شدند 

غلامحسین حسن تاش
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چرا برخی برای مصاحبه با ظریف او را زیر سوال می برند؟

حمایت علی دایی از فردوسی پور 

علی دایی گفت: می دانم در نیم فصل دوم كارمان سخت تر می شود اما به تیمم اعتقاد 
دارم. 

 علی دایی پس از پیروزی تیمش مقابل استقلال اهواز و نزدیك تر شدن فاصله شان تا صدر 
جدول گفت وگویی را انجام داده است كه آن را در زیر می خوانید. 

برد خوبی در اهواز کسب کردید. از بازی بگویید. 
استقلال اهواز چیزی برای از دست دادن نداشت و بازی مقابل اینگونه تیم ها سخت است. 

مهم زدن گل اول بود كه خدا را شکر به موقع گل زدیم و توانستیم برنده شویم. 
قرار گرفتن صبا در بالای جدول را باید محصول کدام عامل یا عوامل دانست؟ 

همدلی مهمترین مولفه تیم ماست. تیمی كه از بالاترین ركن مدیریت تا پایین همه همدل 
و در سایه رفاقت كار می كنند باید موفق شود. بچه های ما هم همه تلاششان را به كار بسته 

اند و نتایج هم خوب بوده است. انشاالله روند مطلوبتری هم پیدا خواهیم كرد. 
در نیم فصل چه برنامه ای دارید؟ 

اردو و برنامه های تمرینی داریم و برای تقویت تیم هم دنبال جذب بازیکن هستیم اما همه 
این موارد را به بعد از بازی با نفت موكول كرده ایم. 

با وجود تکذیب های متعدد، برخی خبرها حکایت از حضور افرادی مانند شما و 
عادل فردوسی پور در انتخابات مجلس داشت. 

من كه طبق وصیت مرحوم پدرم هیچگاه پا به عرصه سیاست نمی گذارم. فردوسی پور هم 
كه خودش گفته بود چنین قصدی ندارد. البته الان كه بحث عادل مطرح شد باید بگویم با 
وجود اینکه به برخی موارد برنامه او انتقاد دارم اما هیچگاه در سلامت او تردیدی نداشته ام. 
متاسفانه این اواخر به سبب مصاحبه او با دكتر ظریف برخی سعی كرده اند وی را زیر سوال 
ببرند. كدام اشتباه را مرتکب شده كه سعی می كنیم تنها برنامه پربیننده تلویزیون را هم 
بایکوت كنیم؟ با وزیری كه منتخب دولت و مورد تایید مجلس و نظام است مصاحبه كرده 
و نباید داشته هایمان را با دست خود تخریب كنیم. دكتر ظریف محبوبیت زیادی بین مردم 
دارد و عادل هم به همین دلیل سراغ او رفته. یکبار دیگر می گویم من در برخی موارد به 
برنامه فردوسی پور نقد دارم ولی آیا می شود خلاقیت او را نادیده گرفت؟ فرد سالمی كه در 
تمام این سالها می توانست برای خودش بیشترین منافع و بهره مالی را فراهم كند و قطعا 
انواع و اقسام پیشنهادات مسموم به وی شده اما در سایه سلامت ذاتی اش خود را حفظ 

كرده، مستحق چنین برخوردهایی نیست. 
برنامه ریزی های لیگ و تغییرات مکرر بازیها را چگونه می بینید؟ 

تیمها بر اساس برنامه سازمان لیگ برای خودشان برنامه ریزی می كنند. تمرین می گذارند 
بلیط پرواز می گیرند و هتل رزو می كنند. تغییرات مکرر اگر چه برخی اوقات خارج از اراده 

سازمان لیگ است اما باشگاهها را متضرر می سازد. 
- آخرین سوال. بازی با نفت را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

منصوریان دوست خوب من و مربی بسیار خوبی است كه تیم خوبی را هم آماده كرده است. 
قطعا بازی سختی داریم اما فقط برای برد به میدان می رویم. 

سردار آزمون در برنامه  نود:

قبل از جام جهانی از آرسنال پیشنهاد داشتم
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه  

قبل از جام جهانی برزیل از تیم آرسنال 
پیشنهاد داشته است، گفت: صد بار به 
و  بیاید  اروپا  به  گفته ام  مهدی طارمی 

فوتبالش را در اروپا ادامه بدهد. 
 سردار آزمون میهمان حضوری برنامه این 
هفته نود بود و در گفتگو با عادل فردوسی 
پور درباره مسائل مختلفی صحبت كرد. 
او در این مصاحبه تاكید كرد كه قبل از 
از آرسنال پیشنهاد  جام جهانی برزیل 
داشته است. این مهاجم تیم ملی با بیان 
اینکه ارتباطش در تیم ملی بیشتر از همه 
با مهدی طارمی خوب است، گفت: من 
صد بار به مهدی گفته ام كه برای ادامه 

فوتبالش به اروپا بیاید.
زیر  در  سردار  صحبت های  از  بخشی 

می آید:
* از نظر من علی كریمی و بعد از آن مسعود شجاعی بهترین هافبك هجومی بعد از 

انقلاب بوده اند.
 * تیم روستوف یکدست است. البته آنجا با بی پولی می جنگیم. قبلا در تیم كازان همه 

چیز خوب بود.
* سال قبل از نظر بدنی خیلی خوب بودم ولی امسال بدشانسی آوردم و مصدوم شدم و 

با آمپول بازی می كردم.
* فکر نکنم با تیم روستوف سهمیه لیگ قهرمانان اروپا بگیریم چون سخت است. سهمیه 

لیگ اروپا را شاید بتوانیم كسب كنیم.
* لیورپول را به خاطر شما )عادل فردوسی پور( نمی روم! شنیده ام شما طرفدار سرسخت 

این تیم هستید!
* قبل از جام جهانی یکسری پیشنهادات داشتم. بعد از جام ملتهای آسیا هم گفتند از 
آرسنال پیشنهاد داشتم كه من حرفی نزدم. قبل از جام جهانی از آرسنال پیشنهاد داشتم 
ولی مهم بود كه به جام جهانی بروم و بازی كنم كه نشد. بعد از جام ملتها پیشنهادی 

نداشتم.
* بینی ام را جراحی كرده ام؛ به من می آید؟! عمل من به خاطر پولیپ بود. در بین مردم 

تركمن رسم نیست پسری بینی اش را جراحی زیبایی كند.
* سرمربی روبین كازان خوب بود و اوایل همه جوره پشت من بود. بعد از آن به صورت 
شفاهی اعلام كردم از نظر روحی شرایط خوبی ندارم و می خواهم قرضی به تیم روستوف 
بروم. سرمربی ما اول موافقت كرد و اوكی داد ولی بعدا با بازیکنان جلسه گذاشته و گفته 
بود كه سردار ما را تنها گذاشت. این دو رو بودن مرا اذیت كرد. بعد از آن رابطه ما یك 

مقدار بدتر شد.
* پدرم یکی از بهترین مربیان بدنسازی است كه با او كار كرده ام. هر چه دارم از خانواده 

خودم دارم.
* پدرم هنوز از من ناراضی است و دوست دارد به لیگهای بهتر بروم.

* حقم نبود به جام جهانی بروم. بعد از اینکه متوجه شدم از نظر بدنی مشکل داشتم، پدرم 
با من كار كرد و بعد از آن در روبین كازان بیشتر پیشرفت كردم.

* خانواده ام در روسیه و كنار من زندگی می كنند. این قلب كه در شادی های گلم نشان 
می دهم برای تقدیر از خانواده ام است.

* همه اعضای خانواده ما ورزشی هستند. مادر و خواهرم هم والیبالیست بودند  ولی داماد 
ما ورزشی نیست.

* در پایان یك مسابقه همبازی ما از یك نفر خواستگاری كرد. مترجمم به من گفت مراسم 
خواستگاری داریم! )در این هنگام تصویر خواستگاری پخش شد كه در این تصویر سردار 
آزمون برای همبازی خود دست می زد(. البته این دختر انگار مطمئن نبود و شك داشت 

كه جواب مثبت بدهد )با خنده(.
* الان 6 اسب دارم. نمی گویم چقدر می ارزند تا به من نگویید پولدار! )با خنده( اسبی كه 

آقای رادان به من هدیه داد بالای 70 تا 80 میلیون تومان می ارزد.
* در تیم ملی بیشتر از همه با مهدی )طارمی( رفیقم. صد بار به مهدی گفته ام بیاید اروپا.

* هواداران پرسپولیس مرا نزنند! من صد بار به مهدی گفتم بیا اروپا. حق مهدی است كه 
به اروپا بیاید. صد درصد پیشنهاد خوب به مهدی می رسد. امیدوارم همینطور ادامه بدهد 

و وارد حاشیه نشود.
* خداداد عزیزی گفته بود چرخش و گل من در بازی با قطر در جام ملتهای آسیا شانسی 

بود در حالی كه واقعا اینطور نبود.
* بازی های امید فیفا دی نیست ولی تمرینات ما تعطیل است. حدود یك ماه است از 
تمرینات دورم و از یك هفته دیگر باید تمرینات را شروع كنم. می توانم با باشگاه هماهنگ 
كنم و با تیم امید بروم. من دوست دارم به تیم امید كمك كنم و امیدوارم رایزنی ها نتیجه 

بدهد.
* یکی دو سال قبل كه گل می زدم، خیالم راحت می شد و ترجیح می دادم از زمین بیرون 

بیایم. الان دیگر اینطور نیستم.
* طرفدار تیم رئال مادرید هستم.

در بخش پایانی برنامه سردار آزمون خطاب به فردوسی پور گفت: حالا من از شما سئوال 
می پرسم. اولین گزارشی كه انجام دادی چه زمانی و كدام مسابقه بود؟ در این هنگام عادل 
فردوسی پور گفت: اولین بازی كه گزارش كردم یك مسابقه فوتسال در  سال 1374 بود. 

آن موقع تو )سردار( یك سالت بود!

اما گل  یافت  پرگل دست  بردی  به  برابر سیاه جامگان  دیدار 
مشکوكی كه كمك داور به سود سیاه جامگان اعلام كرد باعث شد 

استقلال شانس بازگشت به صدر جدول را از دست بدهد. 
، تیم های فوتبال استقلال و سیاه جامگان از ساعت 17:30 روز 
دوشنبه در چارچوب هفته شانزدهم رقابتهای لیگ برتر در ورزشگاه 
آزادی برابر هم صف آرایی كردند كه در پایان تیم استقلال با حساب 
3 بر یك حریف خود را شکست داد. محسن كریمی )38(، سجاد 
شهباززاده )43( و آرش برهانی )66( زننده گل های استقلال بودند. 

رضا عنایتی هم در دقیقه 50 برای سیاه جامگان گلزنی كرد.
نیمه نخست این بازی با برتری آبی پوشان خاتمه یافت. دو تیم در 
اوایل این نیمه بازی نسبتا آرام و كم رمقی را به نمایش گذاشتند. در 
این بین تیم سیاه جامگان سعی كرد با یك بازی بسته فضاها را به 
روی مهاجمان میزبان ببندد و در ضد حملات به فکر گشودن دروازه 

استقلال باشد.
استقلال كه حنیف عمران زاده را در تركیب اصلی نداشت و رحمتی 
را جایگزین طالبلوی مصدوم كرده بود، در همان دقیقه نخست بازی 
می توانست گلزنی كند اما محسن كریمی دروازه خالی حریف را 

نتوانست باز كند.
در ادامه آبی ها بازی را در كنترل داشتند ولی نتوانستند موقعیت 
های زیادی را روی دروازه حریف ایجاد كنند. جابر انصاری در دقایق 
15 و 29 دو بار روی ضربات سر خود سعی كرد دروازه حریف را با 

خطر مواجه كند كه اینگونه نشد.
آبی ها در دقیقه 38 به گل رسیدند. شهباززاده از جناح چپ مدافع 
حریف را پشت سر گذاشت و با پاس به بیرون خود دروازه بان حریف 
را به واكنش وا داشت كه در ریباند محسن كریمی در میان مدافعان 

حریف به توپ رسید و دروازه را باز كرد.
استقلال كه با حوصله بازی می كرد در دقیقه 43 به گل دوم خود 
دست یافت. این بار پاس عرضی مجیدی را سجاد شهباززاده بلادرنگ 
با ضربه پای چپ خود درون دروازه سیاه جامگان جای داد تا آبی ها 

با خیالی آسوده به رختکن بروند.
نیمه دوم كاملا پر ماجرا پی گرفته شد. در این نیمه تیم سیاه 
جامگان جسارت بیشتری به خرج داد و بازی رو به جلو را در دستور 
كار قرار داد. در دقیقه 50 بازی بود كه این تیم یك گل جنجالی را به 
ثمر رساند. ضربه رضا عنایتی در حالی كه از سوی طالبلو دفع نشده 
بود به طور كامل از خط دروازه عبور نکرد كه كمك داور آن را گل 
اعلام كرد. اگرچه عنایتی خوشحالی نکرد ولی استقلالی ها اعتراض 

فراوانی نسبت به این گل داشتند.
استقلال بعد از دریافت این گل تا حدی نظم تیمی خود را از 
دست داد با این حال روی سانتر شهباززاده و ضربه سر انصاری آبی 
ها تا آستانه گل سوم هم پیش رفتند كه دروازه بان سیاه جامگان به 

خوبی آن را دفت كرد.
در دقیقه 64 بازی ضربه عنایتی كم مانده بود با برخورد به سر 

مجیدی به گل دوم سیاه جامگان تبدیل شود كه اینگونه نشد. 
استقلال در دقیقه 66 بازی بود كه برای سومین بار به گل رسید. 
شوت راه دور شهباززاده را عین افشار دفع كرد و آرش برهانی در 
ریباند با یك ضربه نوك پا توپ را درون دروازه سیاه جامگان قرار داد.

در ادامه استقلال سعی كرد گل چهارم خود را نیز به ثمر برساند تا 
بار دیگر به صدر جدول بازگردد اما اینگونه نشد تا آبی ها در نهایت با 
همان نتیجه 3 بر یك برنده بازی باشند. شاید اگر آن گل مشکوك 
توسط كمك داور به سود سیاه جامگان گرفته نمی شد آبی ها اكنون 

در صدر جدول بودند.
استقلال با این برد 33 امتیازی شد تا با استقلال خوزستان در صدر 
جدول هم امتیاز شود اما یك گل كم آورد تا همچنان در رده دوم باقی 

بماند و صدر جدول در اختیار شاگردان ویسی باشد.
مظلومی پس از پیروزی برابر سیاه جامگان:

می توانستیم گل های بیشتری بزنیم
 سرمربی تیم فوتبال استقلال بعد از پیروزی برابر سیاه جامگان 
مشهد گفت: ما در ضد حملات می توانستیم گل های بیشتری به ثمر 

برسانیم. 
پرویز مظلومی پس از برد مقابل سیاه جامگان مشهد در هفته 
شانزدهم رقابتهای لیگ برتر گفت: بازی خوبی را دو تیم ارائه كردند. 
ما بدنبال 3 امتیاز با تفاضل گل بالا بودیم و می توانستیم بیشتر زا این 
گلزنی كنیم. در نیمه دوم هم برنامه داشتیم كه آن گل به حریف 

روحیه داد ولی به خوبی حملات آنها را كنترل كردیم و در ضد حمله 
به گل سوم رسدیم. می توانستیم در ضد حملات بار دیگر گل دیگری 

برسانیم.
وی اضافه كرد: ما دو روز سردرگم بودیم ولی به احترام سازمان لیگ 
بازی كردیم چون تابع مقررات هستیم. به همین خاطر به بازیکنانم 
تبریك می گویم. به نظرم آنقدر امکانات داریم كه بگوییم فردا آیا آلوده 
هست یا خیر تا مردم بیشتری به استادیوم بیایند. حیف است كه به 
این دلیل تغییر برنامه بدهیم. ما برنامه ریزان خوبی را در سازمان لیگ 

داریم و باید بهتر عمل كنیم.
سرمربی استقلال در خصوص میزان رضایت از خط دفاعی تیمش 
بیان كرد: من از خط دفاعی كه امروز حاج محمدی بازی كرد و هم 
مگویان راضی هستم. من به حنیف استراحت دادم ولی می گویند كه 

بخاطر بی انضباطی به او استراحت دادم.
مظلومی درباره آرش برهانی هم خاطرنشان كرد: این در خون بچه 
های ما است كه تلاش كنند و مهم نیست كه چه كسی گلزنی كند. 

او تلاش خودش را كرد و این برای ما مهم است.
وی با تاكید بر اینکه به خاطر بی برنامگی دو روز اخیر نمی خواسته 
روی نیمکت استقلال بنشیند گفت: در اعتراض به برنامه ریزی 
سازمان لیگ قصد داشتم امروز روی نیمکت استقلال قرار نگیرم اما 
به خاطر هواداران این كار را نکردم. سوال من این است كه مگر هوای 
امروز با دیروز چه فرقی كرد كه اجازه ندادند ما دیروز بازی كنیم. من 

می دانم كه این برنامه ریزی به خاطر تیم امید است.
مظلومی در بخش دیگری از انتقادهایش عنوان كرد: با این برنامه 
ریزی من فقط به فکر استراحت دادن به بازیکنان بودم و امروز هیچ 
كدام از تعویض هایم تاكتیکی نبود. چهار بازیکن ما در این مدت 

بخاطر فشردگی بازی ها آسیب دیده اند آیا كسی جوابگو است؟
برد  این  با  توانستیم  می  گفت:  همچنین  استقلال  سرمربی 
صدرنشین شویم ولی این اتفاق رخ نداد. با گلی كه به حریف هدیه 
دادند صدرنشینی را از ما گرفتند. آقایی كه برنامه لیگ را داده و سه 
ماه هم به مرخصی رفته به فکر لیگ نیست. البته برنامه های تیم امید 
هم هست ولی باشگاه ها اركان فوتبال ایران هستند. ما پیشنهاد كردیم 
بازی با ملوان را به تعویق بیاندازند و هنگامی كه تیم های ایرانی در 
لیگ قهرمانان آسیا شركت می كنند و لیگ برتر تعطیل است بازی 
ما با ملوان را برگزار كنند ولی فکر می كنم حتی آن را بررسی هم 

نکرده اند.
 فرهاد كاظمی:

ریسك كردم اما جواب نداد
 سرمربی تیم فوتبال سیاه جامگان پس از شکست تیمش برابر 
استقلال گفت: نتیجه امروز را به خاطر عدم شناخت من از بازیکنانم 

به استقلال واگذار كردیم. 
فرهاد كاظمی پس از شکست 3 بر یك تیمش برابر استقلال ضمن 
بیان این مطلب افزود: هم عدم شناخت من و بد ارنج كردن من باعث 
این شکست شد. استقلال هم خیلی خوب بازی كرد و مستحق برد.

وی افزود: من چون شناختی از بازیکنان جدید نداشتم ریسك 
كردم و بازیکنان جدید را بازی دادم. قول می دهم كه این تیم در 
نیم فصل دوم خیلی خوب شود و به چیزی كه مد نظرمان است 

می رسیم.
وی ادامه داد: این قول را به هواداران سیاه جامگان می دهم كه 
این تیم در لیگ برتر باقی بماند. این تیم پتانسیلش را دارد. امروز 
به خاطر شناخت نداشتن من از بازیکنان این شکست را متحمل 
شدیم. ما دو جای خالی دیگر هم داریم كه می توانیم در تعطیلات 

جذب كنیم.

استقلال 3 - سیاه جامگان1

کمک داور صدرنشینی را از آبی پوشان گرفت

 در شب انتخاب علی كریمی به عنوان بهترین هافبك هجومی 
فوتبال بعد از انقلاب، تهیه كننده و مجری »نود« به اتفاقات 
هفته گذشته و پخش نشدن مصاحبه وزیر امور خارجه به 

صورت غیرمستقیم واكنش نشان داد. 
به گزارش خ مهر، سئوال پیامکی برنامه این هفته به بهترین 
هافبك هجومی بعد از انقلاب اختصاص داشت كه برای این 
سئوال هشت گزینه شاهرخ بیانی، مجتبی جباری، مسعود 
شجاعی، امیر قلعه نویی، علی كریمی، ایمان مبعلی، علیرضا 

منصوریان و محرم نویدكیا در نظر گرفته شده بود.
واکنش به اتفاقات هفته قبل

فردوسی پور ابتدا بدون اشاره به اتفاقات برنامه هفته گذشته 
و پخش نشدن مصاحبه محمدجواد ظریف، گفت: جا دارد از 
مردم، رسانه ها و سایت هایی كه طی یك هفته گذشته از برنامه 

نود حمایت كردند، صمیمانه تشکر كنم.
وی افزود: در تمام این سال  ها به حمایت و همدلی شما متکی 
بودیم و از شما صمیمانه تشکر می كنم. امیدوارم با رعایت اصول 
خود، برنامه  ای مطابق میل شما ارائه دهیم. ما دست شما را 

صمیمانه می فشاریم.
گلایه سردار از سرمربی كازان و واكنش به بازی در لیورپول

سردار آزمون میهمان حضوری برنامه این هفته نود بود و در 
گفتگو با عادل فردوسی پور درباره مسائل مختلفی صحبت كرد:

* لیورپول را به خاطر شما )عادل فردوسی پور( نمی روم )با 
خنده(. شنیده ام شما طرفدار سرسخت این تیم هستید!

* قبل از جام جهانی یکسری پیشنهادات داشتم. بعد از جام 
ملتهای آسیا هم گفتند از آرسنال پیشنهاد داشتم كه من حرفی 
نزدم. قبل از جام جهانی از آرسنال پیشنهاد داشتم ولی مهم بود 
كه به جام جهانی بروم و بازی كنم كه نشد. بعد از جام ملتها 

پیشنهادی نداشتم.
* سرمربی روبین كازان خوب بود و اوایل همه جوره پشت 
من بود. بعد از آن به صورت شفاهی اعلام كردم از نظر روحی 
شرایط خوبی ندارم و می خواهم قرضی به تیم روستوف بروم. 
اوكی داد ولی بعدا با بازیکنان جلسه گذاشت و گفت سردار ما 

را تنها گذاشت. 
این دو رو بودن مرا اذیت كرد. بعد از آن رابطه یك مقدار 

بدتر شد.
* حقم نبود به جام جهانی بروم. بعد از اینکه متوجه شدم از 
نظر بدنی مشکل داشتم، پدرم از نظر بدنی با من كار كرد و بعد 

از آن در روبین كازان بیشتر پیشرفت كردم.
* در پایان یك مسابقه همبازی ما از یك نفر خواستگاری كرد. 
مترجمم به من گفت مراسم خواستگاری داریم! )در این هنگام 
تصویر خواستگاری پخش می شود كه در این تصویر سردار 

آزمون برای همبازی خود دست می زد(. البته این دختر انگار 
مطمئن نبود و شك داشت كه جواب مثبت بدهد )با خنده(.

* در تیم ملی بیشتر از همه با مهدی )طارمی( رفیقم. صد 
بار به مهدی گفته ام بیاید اروپا. هواداران پرسپولیس مرا نزنند! 
من صد بار به مهدی گفتم بیا اروپا. حق مهدی است كه به اروپا 
بیاید. صد درصد پیشنهاد خوب به مهدی می رسد. امیدوارم 

همینطور ادامه بدهد و وارد حاشیه نشود.
* من دوست دارم به تیم امید كمك كنم و امیدوارم رایزنی 

های تیم امید با باشگاه روستوف نتیجه بدهد.
تصمیم تاسف بار در لیگ فوتبال جوانان

در خلال صحبت های سردار آزمون تصاویر تاسف باری از لیگ 
فوتبال جوانان پخش شد. در دیدار بین دو تیم ذوب آهن با 
پدیده یکی از بازیکنان ذوب آهن به شدت با دروازه بان حریف 
برخورد كرد و كُلیه او آسیب دید. پس از این اتفاق فرهادی 
بازیکن مصدوم ذوب آهن با شرایط حاد به كنار زمین منتقل 
شد ولی ناظر بازی مانع انتقال این بازیکن با آمبولانس به 
بیمارستان شد. ناظر بازی كه با این تصمیم می توانست منجر 
به مرگ این بازیکن شود، سرانجام بعد از 40 دقیقه از موضع 
خود كوتاه آمد و اجازه داد آمبولانس این بازیکن را به بیمارستان 
ببرد. پدر فرهادی در گفتگویی اعلام كرد كه راننده آمبولانس به 

او گفته بود »ما اینجا دكور هستیم!«
پخش گزارشی از پیشکسوتی که لبهایش را دوخت

همچنین گزارشی از وضعیت منوچهر شفقتیان پیشکسوت 
به  رسیدگی  بد  وضعیت  به  اعتراض  در  كه  پرسپولیس 
پیشکسوتان دهانش را دوخته بود پخش شد كه وی خواستار 

توجه بیشتر به پیشکسوتان بود. در ادامه مصاحبه و گزارشی از 
رضا چاچا یکی از فوتبالی های خوزستان كه چند روز پیش از 

دنیا رفت، پخش شد.
گل سیاه جامگان به استقلال نادرست بود

نظری كارشناس  داوری در مورد مسابقه تراكتورسازی و 
استقلال گفت: در صحنه ای كه توپ خسرو حیدری به دست 
مدافع تراكتور در محوطه جریمه برخورد كرد، مدافع توپ را 
نمی بیند و خطای پنالتی نیست. كارت زرد دوم شجاع خلیل 

زاده درست بود و با بی پروایی خطا انجام داد.
وی درباره مسابقه نفت تهران و استقلال اهواز گفت: توپ در 
محوطه جریمه به دست مدافع نفت تهران خورد و زمانی كه 

دست از بدن جدا باشد باید خطای هند پنالتی اعلام شود.
نظری گل سیاه جامگان به استقلال را هم نادرست دانست و 

گفت: توپ كامل از خط دروازه عبور نکرد.
کریمی با اختلاف بهترین هافبک هجومی شد

در حالی كه در برنامه این هفته بسیاری از آیتم ها از جمله 
بازی استقلال با سیاه جامگان و لیگ دسته اول پخش نشد، 
فردوسی پور به یکباره اعلام كرد كه وقت برنامه به اتمام رسیده 
است. البته او چندبار تاكید كرد كه پنج، شش دقیقه وقت دارد 
ولی همین دقایق كوتاه هم برای او فراهم نشد تا برنامه ساعت 
2 بامداد به اتمام برسد. آمار پیامکی برنامه نود این هفته حدود 
یك میلیون و 550 هزار پیامك بود كه 70 درصد مخاطبان 
برنامه، علی كریمی را به عنوان بهترین هافبك هجومی بعد 
از انقلاب انتخاب كردند. بعد از كریمی، مجتبی جباری با 12 

درصد قرار داشت.

مجلس  در روزهای پایانی سال 1394 و در ماهی كه دو انتخابات مهم كشوری – 
شورای اسلامی و مجلس خبرگان – برگزار می شود، فدراسیون فوتبال به عنوان مهم ترین 
سرمایه گذاری و تاثیرگذارترین فدراسیون ورزشی كشور هم مجمع انتخاباتی خود را برگزار 
می كند. در حالی كه ظاهرا همه چیز مرتب است و اشکالی در كار وجود ندارد، وجود یك 
"ابهام" خاص، وضعیت انتخاب  هیات رییسه جدید فدراسیون فوتبال را بسیار پیچیده 

كرده است. 
طبق اساسنامه، اعضای مجمع فدراسیون فوتبال 73 نفر هستند كه به همراه وزیر ورزش 
و جوانان به عنوان رییس مجمع – بدون حق رای – و اعضای فعلی هیات رییسه فدراسیون 
فوتبال – بدون حق رای – مجمع انتخاباتی فدراسیون را برگزار و اعضای جدید هیات 

رییسه فدراسیون فوتبال را انتخاب می كنند. 
برای انتخاب رییس جدید، باید رای اكثریت دو سوم اعضای حاضر در روز مجمع مورد 
نیاز است. برای انتخاب سایرین – نایب رییس، بازرس، پنج عضو هیات رییسه – در دور 
اول به 50درصد+ 1 رای  و در دور دوم  به رای بیشتر مورد نیاز است. مجمع انتخاباتی هم 

در صورتی رسمی است كه دو سوم كل اعضا در جلسه حاضر باشند. 
تمام این اعداد و ارقام در حالت عادی كاملا معمولی و طبق روال همه انتخاب های 
فدراسیون ها است اما تصور كنید "یك عدد مبهم" دومینوی اعداد انتخاباتی فدراسیون 

فوتبال را به هم بریزد. در این صورت دیگر هیچ چیزی عادی نخواهد بود. 
تعداد اعضای مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال می تواند در یك آن و بر اساس یك 
تصمیم، 8 نفر اضافه شود! حتما اضافه شدن این هشت نفر به تعداد اعضای مجمع تمام 
معادلات را بر هم خواهد ریخت. حتی اگر فرض كنیم كه رای این افراد به سمت و سوی 
شخص یا گروه خاصی نمی رود، باز هم اضافه شدن 8 رای به مجمع می تواند آثار مشهودی 

در نتیجه انتخابات داشته باشد. ماجرا از این قرار است كه در اساسنامه فدراسیون فوتبال 
در قسمت اعضای مجمع آمده "هر ایرانی كه عضو كمیته های اجرایی كنفدراسیون فوتبال 
آسیا یا فیفا باشد، عضو مجمع است و حق رای دارد." به گزارش ایسنا، اكنون 8 ایرانی عضو 
كمیته های مختلف AFC هستند. علی كفاشیان، رییس كمیته فوتسال و فوتبال ساحلی، 
علیرضا اسدی، عضو كمیته مسابقه ها، روزبه وثوق احمدی، عضو كمیته انضباطی، دكتر 
جهانگیر بیگلری عضو كمیته استیناف، محمد درخشان، عضو كمیته مالی، احمدرضا براتی، 
عضو كمیته حقوقی، مرتضی محصص، عضو كمیته فنی و توسعه و زهره هراتیان، عضو 
كمیته پزشکی AFC هستند. حضور این افراد در مجمع با حق رای مخالفان و موافقان 
زیادی دارد. استدلال مخالفان این مساله عبارت "كمیته های اجرایی AFC و فیفا" است. 
آن ها می گویند كه فقط كسانی می توانند در مجمع حضور بیابند كه عضو كمیته اجرایی 
AFC یا فیفا – عضو هیات رییسه – باشند. در نقطه مقابل، موافقان طرح مدعی هستند 
پسوند "ها" بعد از "كمیته" در عبارت "كمیته های اجرایی" نشان می دهد كه ا عضای تمام 
كمیته های AFC و فیفا می توانند در مجمع حاضر شوند و رای بدهند. آن ها می گویند اگر 
منظور قانون نویس صرفا اعضای هیات رییسه AFC و فیفا – عضو كمیته اجرایی – بوده 
نیازی نداشته از عبارت جمع "كمیته ها" در متن اساسنامه استفاده كند. برخی از موافقان 
حضور این 8 نفر معتقدند وقتی نماینده یك هیات استانی یا فدراسیون دانشجویی می تواند 
درباره سرنوشت فوتبال و انتخاب هیات رییسه فدراسیون نظر دهند، كسانی كه عضو یکی 
از كمیته های AFC هستند چرا نتوانند درباره این موضوع مهم رای دهند؟ در مجموع آن 
طور كه مشخص است، فعلا فدراسیون فوتبال در این خصوص سکوت كرده تا این ابهام 
هم چنان وجود داشته باشد. فدراسیون فوتبال فعلا این مساله را در ابهام نگه داشته و معلوم 

نیست چه زمانی قرار است درباره این موضوع شفاف سازی كند؟ 

گزارش برنامه نود؛

علی کریمی بهترین هافبک هجومی شد

وقتی یک »ها« انتخابات فدراسیون فوتبال را به چالش می کشد 

پیروزی تراكتورسازی برابر نفت تهران 

منصوریان حریف قلعه نویی نشد

تیم فوتبال تراكتورسازی تبریز در جدال خارج از خانه برابر نفت تهران به پیروزی رسید 
تا به 3 امتیاز حساس این دیدار دست یابد. 

به تیم های فوتبال نفت تهران و تراكتورسازی تبریز از ساعت 15 روز دوشنبه در 
چارچوب هفته شانزدهم رقابتهای لیگ برتر در ورزشگاه تختی به مصاف یکدیگر رفتند كه 

در پایان تیم تراكتورسازی با حساب یك بر صفر میزبان خود را شکست داد.
تنها گل این بازی را سعید آقایی در دقیقه 2 + 45 با شوت زمینی و دقیق وارد دروازه 
شیخ ویسی كرد. تراكتورسازی با این برد 25 امتیازی شد و یك پله صعود كرد تا با 
ایستادن در رده هفتم جدول همسایه پرسپولیس شد. نفت تهران هم با 22 امتیاز در 
رده نهم جدول باقی ماند. دیدار امروز نفت و تراكتورسازی در حالی برگزار شد كه حضور 

علیرضا منصوریان و امیر قلعه نویی روی نیمکت دو تیم بر حساسیت كار افزوده بود.
امیر قلعه نویی:

تراکتورسازی هنوز ایده آل من نیست
 سرمربی تیم فوتبال تراكتورسازی پس از پیروزی تیمش برابر نفت گفت: این تیم هنوز 

ایده آل من نیست و باید نقاط ضعفش را برطرف كنیم. 
امیر قلعه نویی پس از پیروزی یك بر صفر عصر روز دوشنبه تیمش برابر نفت تهران به 
خبرنگاران حاضر در سالن كنفرانس ورزشگاه تختی گفت: بازی خوبی را از سوی هر دو 
تیم شاهد بودیم. خدا را شکر كه توانستیم از موقعیتی كه داشتیم استفاده كنیم و به سه 

امتیاز برسیم. به نظرم هر دو تیم شایستگی این را داشتند كه در این بازی پیروز شوند.
وی افزود: با وجود این پیروزی هنوز تراكتورسازی مد نظر من نیست و با آنچه می 
خواهم فاصله دارد. تیم ما فعلا می تواند 70 دقیقه فوتبال بازی كند و باید در فاصله 

تعطیلاتی كه داریم نقاط ضعف مان را پوشش دهیم.
سرمربی تیم فوتبال تراكتورسازی خاطرنشان كرد: از هواداران هم تشکر می كنم كه 
از تیم ما حمایت خوبی داشتند و كمك كردند تا برابرنفت به پیروزی برسیم. البته باید از 
آقای عباسی مدیرعامل باشگاه هم تشکر كنم كه تلاش زیادی برای موفقیت تیم انجام می 
دهند. همچنین از آقای زنوزی مالك باشگاه گسترش فولاد تبریز هم تشکر می كنم كه 
سعید آقایی و مهدی كیانی را به ما داد. نگاه ایشان آذری است و به تیم ما كمك كرد تا 
تقویت شود. قلعه نویی در مورد تغییرات تیمش برای نیم فصل هم گفت: قطعا از سهمیه 
هایی كه در اختیار داریم استفاده خواهیم كرد تا تیم را تقویت كنیم. بازیکنان خروجی 
را اعلام كردم كه خودشان از تیم رفتند. امیدوارم بتوانیم تیمی را آماده كنیم كه در لیگ 
قهرمانان برابر الهلال بایستد. وی در پاسخ به پرسش خبرنگاران كه خواستار دلیل درگیری 

اش با حراست ورزشگاه شدند گفت: سوال حاشیه ای نپرسید.
منصوریان:

 سازمان لیگ ما را مجبور به حضور در این بازی کرد
سرمربی تیم فوتبال نفت تهران، گفت: گفته می شود از داخل فدراسیون فوتبال به 
سازمان لیگ برای تغییر زمان بازی ها فشار آورده اند و امیدوارم این مساله صحت نداشته 

باشد. 
علیرضا منصوریان پس از شکست مقابل تراكتورسازی در نشست خبری، گفت: در 
نیمه نخست و در بعضی از دقایق نیمه دوم تیم نفت موقعیت های بسیار خوبی داشت كه 
بازیکنانم با بی دقتی آنها را از دست دادند.  وی ادامه داد: تراكتورسازی پس از گل برتری 
عقب نشینی كرد و چشم به ضد حملات داشت. سرمربی تیم فوتبال نفت، گفت: نمی دانم 
لیگی كه با لیگ كشور های كره و ژاپن خواهرخوانگی امضا كرده چرا باید با این شرایط 
برگزار شود. وی افزود: چند سال در فوتبال اروپا بازی كردم اما هیچ وقت تجربه اعلام زمان 
بازی 24 ساعت قبل از مسابقه را نداشتم. منصوریان در ادامه اظهار كرد: سازمان لیگ ما را 
مجبور به حضور در این بازی كرد و به هیچ مساله دیگری توجه نکرد. سرمربی تیم فوتبال 
نفت تهران، گفت: برخی می گویند برگزاری این بازی در روز دوشنبه از داخل فدراسیون 
به سازمان لیگ گفته شده كه امیدوارم این مساله صحت نداشته باشد. وی افزود: فصل 
گذشته از مسئولان سازمان لیگ به خاطر طراحی برنامه این فصل تشکر كرده بودم اما 
الان معتقدم نحوه برنامه ریزی این مسابقات به هیچ عنوان حرفه ای نبود. سرمربی تیم 
فوتبال نفت تهران، گفت: تیم نفت می توانست در بازی امروز برنده باشد اما آنها به خاطر 
تمرین سنگین روز گذشته خسته بودند. منصوریان در رابطه با اینکه گفته می شود تغییر 
زمان بازی های این هفته به خاطر تیم المپیك بوده است، اظهار كرد: سرمربی تیم فوتبال 
المپیك هم بودم و امیدوارم بلایی كه آن زمان سر ما آوردند، تکرار نشود. وی در پایان 

صحبت های خود بازی هفته آینده مقابل صبا را بسیار دشوار پیش بینی كرد. 
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علمی و سلامت

هشدار یك متخصص: 

کبدچرب از هپاتیت سبقت می گیرد 
رئیس تیم جراحی پیوند كبد دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان اینکه هم اكنون اولین 
عامل نارسایی كبد، هپاتیت است گفت: طبق آماركارشناسان در آینده اولین خطری كه كبد 
را تهدید می كند، بیماری كبدچرب خواهد بود.  »كبد، یکصد گرم وزن دارد كه كمتر از پنج 
درصد آن از چربی تشکیل شده و اگر چربی بیش از پنج درصد شود، آنگاه به آن كبد چرب 
اطلاق می شود.« دكترعباس ربانی روز سه شنبه درگفت وگو با خبرنگار سلامت ایرنا افزود: 
بیماری كبدچرب در پی مصرف انرژی بیش از حد، چاقی، تنبلی و كم بودن ورزش و فعالیت، 
بروز پیدا می كند و درجه بندی دارد.وی اظهاركرد: كبد دومین عضو بزرگ در بدن انسان 
است و مسئول به اصطلاح رد كردن تمام مواد غذایی و نوشیدنی مصرف شده از صافی است 
كه این بدان معناست كه كبد فاكتورهای مضر مواد غذایی را گرفته و آنها را به صورتی بدون 
ضرر وارد سیستم های دیگر بدن می كند. به گفته وی، كبد به طور طبیعی خود را توسط 
سلول هایی ترمیم و پاكسازی می كند اما اگر فاكتورهای منفی وارد شده باشد در این كار 
اختلال رخ می دهد.وجود چربی در كبد هر انسانی طبیعی است اما اگر كبدی دارای 5 تا 
10 درصد چربی باشد كبد چرب نامیده می شود.رئیس تیم جراحی پیوند كبد دانشگاه علوم 
پزشکی تهران گفت: كبد چرب علائم ندارد و در بسیاری از مواقع، بیماران به صورت اتفاقی با 
انجام آزمایش یا سونوگرافی متوجه آن می شوند؛ كبد چرب به سادگی از طریق سونوگرافی 
قابل تشخیص است.ربانی افزود: هنگامی كه كبد از كار بیفتد علائمی مانند ضعف، بی حالی ، 
خستگی بیش از حد، خواب آلودگی و كاهش وزن به تدریج در فرد بیمار ظاهر می شود؛ در 
كبد چرب چون غذاها خوب متابولیز نشده و سموم از طریق كبد دفع نمی شوند ، فرد دچار 
لاغری می شود.وی ادامه داد: تغذیه ناسالم یکی از عوامل خطر ابتلا به كبدچرب محسوب 
می شود و متاسفانه در ایران ، افراد پرخور ، زیاد داریم .رئیس تیم جراحی پیوند كبد دانشگاه 
علوم پزشکی تهران تصریح كرد: آمار مبتلایان به كبد چرب در ایران قابل توجه است؛ می 
توان با كاهش وزن، تغذیه مناسب و ورزش از بروز كبد چرب پیشگیری كرد؛ در تغذیه سالم 
علاوه برحجم غذا باید به نوع غذا نیز توجه كرده و ازمصرف فست فود و هله هوله )چیپس 
و پفك( پرهیز شود .ربانی گفت: هم اكنون شایع ترین عامل پیوند كبد، هپاتیت بوده اما 
خوشبختانه این بیماری با واكسیناسیون كنترل شده است اما در صد قابل توجهی از افرادی 
كه واكسیناسیون انجام نداده اند، مبتلا به هپاتیت می شوند و خودشان نمی دانند و این 
بیماری را انتقال می دهند.وی، بیماری های بدخیم مادرزادی و سرطان و همچنین عوامل 
ناشناخته را از دیگر دلایل ابتلا به نارسایی كبد برشمرد و یادآور شد: تا 40 سال پیش، مهم 
ترین عامل نارسایی كبد، گرسنگی و سوء تغذیه بود اما امروز این موارد بسیار كم است.ربانی 
اضافه كرد: یکی از مهم ترین عوامل نارسایی كبد در كشورهای پیشرفته مصرف مشروبات 
الکلی است كه این عامل در ایران ، تقریبا كم رنگ است.پیش از این برخی از دست اندركاران 

بیماری های كبد و گوارش تخمین زده بودند كه 30 تا 40 درصد مردم كبد چرب دارند.

یك كارشناس مامایی  عنوان كرد :

چگونگی پیشگیری از ریزش مو
 در دوران بارداری 

یك كارشناس مامایی گفت: بانوانی كه قبل از بارداری رژیم غذایی مناسب داشته باشند، 
مشکلات و بیماری های پوست و مو نخواهند داشت. 

فرشته درایتی ،با اشاره به اینکه در دوران بارداری، ریزش مو عامل شایعی نیست، گفت: 
حتی در بعضی موارد تغییرات هورمونی در دوره بارداری ممکن است كه منجر به پرمویی 
در خانم های باردار شود. اما در عین حال ممکن است برخی مادران باردار در طول دوره 
بارداری آن را تجربه كنند. در هر صورت با برخی اقدامات ساده می توان از بروز این امر 
جلوگیری  كرد.  این كارشناس مامایی، با بیان اینکه پس از این دوران نیز ریزش مو وجود 
دارد، افزود: پس از دوره زایمان و شیردهی، موها مجدد به فرم طبیعی خود بازمی گردد. 
زمانی كه مادر دارای بیماری زمینه ای از جمله سوءتغذیه و اختلالات تغذیه ای باشد این 
پرمویی و ریزش شدید موها ممکن است، ماندگار شود. وی اظهار كرد: بانوانی كه قبل از 
بارداری رژیم غذایی مناسب داشته باشند، مشکلات و بیماری های پوست و مو نداشته و در 
طی بارداری هم همه چیز خوب و طبق روال طبیعی پیش می رود. این كارشناس مامایی 
یادآور شد: بانوانی كه برنامه ریزی برای آینده جهت باردار شدن دارند از یك یا دو ماه قبل و 
به خصوص در 3 یا 4 ماه اول بارداری كه هر لحظه سلول های جنینی در حال تکامل، اضافه 
شدن و شکل گرفتن است از هر گونه مواد شیمیایی دوری كنند. درایتی افزود: مهم ترین 
علت ریزش  مو در دوران نقاهت بعد از زایمان، شروع شیردهی و بازگشت هورمون های بدن 
به حالت قبل از بارداری است. وی با اشاره به اینکه روی، كلسیم و منیزیم برای گذر از 
دوران شیردهی و ریزش موی دوره ای بعد از زایمان بسیار مفید است، افزود: مصرف شیر 
و لبنیات، گوشت، حبوبات مختلف، میوه های تازه و مکمل های غذایی در دوران بارداری 
توصیه می شود. این كارشناس مامایی، خاطر نشان كرد: با مصرف غذای كافی و مکمل های 

مورد نیاز تحت نظر پزشك این مواد را برای بدن تان تامین كنید. 

عضو انجمن صرع تاكید كرد ؛

اعتقادات خرافی، مانعی پیش پای درمان صرع 
عضو انجمن صرع ایران ضمن بیان اینکه درمان صرع مزمن است و نیاز به یك دوره 
دو ساله برای ایجاد بهبودی در بیمار دارد گفت: گاهی برخی از اعتقادات خرافی مانع از 
پیگیری درمان توسط بیمار می شود.  دكتر احمد نگهی در با ایسنا با اشاره به وجود برخی 
اعتقادات خرافی درباره بیماری صرع افزود: هنوز هم در ایران و كشورهای دیگر بیماری 
صرع را مربوط به مسائل ماوراءالطبیعه می دانند و از آن با اصطلاحاتی مثل جن گرفتگی یا 
شیطانی شدن یاد می كنند. درحالی كه صرع یك اختلال عملکردی مغز است. حتی گفته 
می شود بهتر است آن را به عنوان یك بیماری تلقی نکنیم؛ بلکه بهتر است آن را اختلال 
عملکردی در نظر بگیریم.  وی ادامه داد: درمان صرع مزمن است و حداقل به دو سال زمان 
نیاز دارد، اگر این درمان به طور كامل توسط بیمار دریافت شود تا 80 درصد امکان بهبود 
بیماری و برطرف شدن تشنج وجود دارد.  نگهی همچنین درباره چگونگی مواجهه با بیمار 
مصروع هنگام ابتلا به تشنج، گفت: اولین كار این است كه باید خونسرد باشیم. فرد را به 
پهلوی چپ بخوابانیم كه اگر دچار حملات استفراغی شد، ترشحات داخل ریه نرود. ما نباید 
تا زمانی كه بیمار كاملا هشیار نشده، به او مواد خوراكی یا آشامیدنی بدهیم.  عضو انجمن 
صرع ادامه داد: به هیچ وجه نباید با گرفتن دست و پای بیمار مانع از حملات تشنجی شویم. 
اگر در مراحل اولیه به فرد رسیدیم و هنوز دندان هایش قفل نشده بود، می توانیم چیزی بین 
دندان هایش قرار دهیم اما اگر دندان هایش قفل شده بود، تلاشی برای بازكردن دندان هایش 
نکنیم. نگهی همچنین توصیه كرد كه اگربیمار عینك دارد باید كنار گذاشته شود و با عقب 

بردن سر بیمار شرایطی را فراهم كرد تا بیمار راحت تر نفس بکشد. 

رئیس مركز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت  اعلام كرد:

مرگ 112 نفر به علت آنفلوآنزای فصلی 
درکشور از اول مهر 

رئیس مركز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، از 
مرگ 112 نفر بر اثر آنفلوآنزای فصلی در كشور از ابتدای مهر ماه تا كنون خبر داد و گفت: 

همچنین تاكنون یکهزار و 190 نفر بر اثر این بیماری در بیمارستان بستری شده اند. 
به گزارش ایرنا، محمد مهدی گویا روز دوشنبه در نشست خبری در محل وزارت بهداشت 
افزود: بیماری آنفلوآنزا هر سال در تمام كشورها رخ می دهد و هیچ كشوری وجود ندارد كه 
از این بیماری مصون باشد. نیمی از كشورها در نیم كره جنوبی در شش ماه سال درگیری 
این بیماری هستند و نیمی دیگر در نیم كره شمالی در شش ماه بعدی با اپیدمی آنفلوآنزا 
مواجه می شوند.  وی ادامه داد: در آمریکا تاكنون 700 نفر بر اثر بیماری آنفلوآنزا فوت كرده 
اند كه این آمار 1.2 درصد جمعیت این كشور به ازای هر یکصد نفر مبتلا را دربرمی گیرد.

گویا گفت: بیماری آنفلوآنزا چند موج دارد، موج اول معمولا سنگین تر است و اكنون در موج 
اول بیماری آنفلوآنزا قرار داریم كه از شرق آسیا شروع شده، به غرب آسیا رسیده و در ادامه به 
اروپا و آمریکای شمالی حركت می كند.  وی ادامه داد: معمولا 20 درصد مردم یك كشور در 
طول موج های مختلف بیماری آنفلوآنزا به این بیماری مبتلا می شوند كه 95 درصد موارد 
آن خفیف است و پنج درصد موارد ابتلا از نوع شدید است. گویا در پاسخ به پرسش خبرنگار 
ایرنا درباره میزان مرگ و بستری بیماری آنفلوآنزا در كشور گفت: از اول مهر ما تاكنون 112 
نفر در كشور بر اثر ابتلا به آنفلوآنزا جان باخته اند كه تقریبا همه آنها یك بیماری زمینه ای 
مانند بیماری های تنفسی و یا قلبی داشته اند و در این مدت یکهزار و 190 نفر موارد قطعی 
و تایید شده آنفلوآنزا داشتیم كه در بیمارستان بستری شدند.وی افزود: تمام امکانات لازم از 
جمله دارو، واكسن و امکانات تشخیصی آزمایشگاهی بصورت شبانه روزی در كشور فراهم 
است و در اختیار مردم قرار دارد و هیچ مشکل و كمبودی برای كنترل این بیماری وجود 

ندارد. میزان ابتلا به بیماری نیز كمتر از حد طبیعی است و جای نگرانی نیست. 
 استفاده از ماسک در کوچه و خیابان فایده ای ندارد 

 گویا در پاسخ به پرسش دیگر خبرنگار ایرنا درباره تاثیر استفاده از ماسك در پیشگیری از 
آنفلوآنزا گفت: استفاده از ماسك فقط برای كادر پزشکی، پرستاری و كارگران بیمارستان ها 
كه در فاصله كمتر از یك متر با بیماران ارتباط دارند، لازم است و استفاده از ماسك در كوچه 
و خیابان و برای مردم عادی هیچ فایده ای ندارد. رییس مركز مدیریت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشت ادامه داد: مهمترین توصیه ما به مردم این است كه اصولی بهداشت فردی را 
رعایت كنند، مرتبا دست های خود را بشویند، در صورت بیماری از دستمال استفاده كنند و 
دستمال مصرف شده را در كیسه پلاستیکی در بسته قرار دهند.وی همچنین گفت: موج اول 
بیماری آنفلوآنزا طی روزهای آینده فروكش می كند.با آغاز فصل سرما، بیماری آنفلوانزا بویژه 
گونه فصلی آن شیوع پیدا می كند.این بیماری در افراد بویژه كودكان و سالمندان بصورتی 
شدیدتر ظاهر شده و در موارد دیگر سبب مرگ افرادی می شود كه دچار بیماری های زمینه 

ای هستند.
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دانشمندان استرالیایی با كشف دلیل ناكامی سیستم ایمنی در محافظت از بدن در زمان عفونت 
مالاریا، گام دیگری به تولید واكسن این بیماری نزدیك شدند.

دانشمندان مؤسسه والتر و الیزا هال در ملبورن برای نخستین بار نشان داده اند كه چگونه 
انگلهای مالاریا باعث ایجاد واكنش التهابی شده و در نتیجه آن، توانایی بدن برای حفظ خود در 

برابر این بیماری از بین می رود.
این كشف با افزایش سلول های ایمنی مورد نیاز برای ماندگار كردن ایمنی، امکان ارتقای 
واكسن های موجود یا جدید را فراهم كرده است. این یافته ها حتی می تواند به ارتقای واكسن هایی 

منجر شود كه پیش از این در كارآزمایی های بالینی غیرمؤثر عمل كرده بودند.
محققان دریافتند مولکول های التهابی عامل واكنش ایمنی در مالاریای بالینی و شدید، 

همچنین از تولید پادتن های محافظ علیه انگل در بدن جلوگیری می كند.
به گفته محققان، این نخستین باری است كه آن ها دلیل ناكامی سیستم ایمنی در محافظت از 

بدن در زمان عفونت مالاریا را شناسایی كرده اند. 

کشف راز جاودانگی با جانور آبزی کوچک

کاهش وزن مبتنی بر ژنتیک در آینده

همکاری محققان ایرانی در راستای تولید یخچال هایی با مصرف انرژی کمتر
پژوهشگران دانشگاه ارومیه و تبریز در طرحی مشترك با یك شركت داخلی اقدام به تولید 
نمونه هایی از ورق های نانوكامپوزیتی كرده اند كه می تواند در ساخت بدنه  یخچال بکار گرفته شود. 

این ورقه ها سبب كاهش مصرف انرژی و نیز بوی نامطلوب یخچال خواهد شد.
 امروزه در صنعت لوازم خانگی نظیر یخچال ها، نیاز شدید به كاهش مصرف انرژی است. یکی 
از مواردی كه می تواند منجر به كاهش مصرف انرژی در یخچال شود، استفاده از موادی است 
كه بتواند برودت تولید شده توسط اپراتور را بهتر و بیشتر به محفظه  یخچال هدایت كرده و 
میزان راندمان را افزایش دهد. برای این منظور می توان هدایت حرارتی قسمت های انتقال دهنده  
برودت اپراتور به داخل یخچال را افزایش داد. به گفته  ایوب كریم زاد قویدل مجری طرح، در این 
طرح نانوكامپوزیت پلیمری پیشنهاد شده است كه می تواند جایگزین پلیمرهای مورد استفاده در 
ساخت یخچال شده و دستیابی به این هدف را ممکن سازد. بکارگیری این نانوكامپوزیت منجر به 

كاهش چشمگیر مصرف انرژی و نیز از بین بردن بوهای نامطلوب یخچال می شود.
نانوكامپوزیت پیشنهادی در این طرح، از جنس پلیمر پلی متیل متا آكریلات و نانولوله های 
كربنی است كه از خواص هدایت حرارتی و مکانیکی بهبود یافته برخوردار است. البته این 
نانوكامپوزیت می تواند در تمام صنایعی كه نیاز به پلیمر با خواص بهبود یافته است، استفاده شود.

این مجری طرح در ادامه افزود: »در ساخت یخچال، قسمت های مربوط به انتقال برودت 
عموماً از جنس پلیمر اكریلونیتریل بوتادین استایرن )ABS( است. بهترین روش برای افزایش 
هدایت حرارتی، كامپوزیت سازی پلیمرهای مورد استفاده به ویژه با نانولوله های كربنی است اما 

كامپوزیت كردن ABS با نانولوله های كربنی دارای محدودیت ها و مشکلاتی است.«
كریم زاد قویدل در توضیح این مشکلات عنوان كرد: »ABS یك پلیمر ضدالکتریسیته  ساكن 
است اما با افزایش نانولوله های كربنی این خاصیت از بین می رود. از طرفی كاهش چشمگیر 
مقاومت الکتریکی ABS با افزودن درصد ناچیزی از نانولوله های كربنی از دیگر معایب این 
كامپوزیت سازی است. همچنین با توجه به میزان كلی كاربرد این پلیمر در ساخت یخچال ها، 
افزودن نانولوله های كربنی به كل بدنه و قسمت های پلیمری توجیه اقتصادی نخواهد داشت به 

همین دلیل ما از یك پلیمر جایگزین استفاده كردیم.«
به گفته  این محقق، چنانچه كل محفظه  یخچال از نانوكامپوزیت ساخته شود، در این صورت 
انتقال برودت داخل به خارج یخچال زیادتر شده كه نه تنها موجب كاهش مصرف انرژی 

نمی شود، بلکه آن را افزایش خواهد داد. بنابراین باید تنها قسمتی از محفظه كه با اپراتور در 
تماس است از جنس نانوكامپوزیت ساخته شود اما به دلیل یکپارچه بودن كل محفظه امکان 
كامپوزیت سازی بخشی از آن در مقیاس صنعتی وجود ندارد.  متداول ترین روش تولید ورق های 
نانوكامپوزیتی، روش قالب گیری تزریقی است اما در روش قالب گیری میزان پرت مواد به دلیل 
وجود راهگاه ها و... زیاد است. با توجه به این نکته و قیمت بالای نانولوله های كربنی مورد استفاده 
و عدم امکان تولید ورق هایی با ابعاد بسیار دقیق، از سایر پیشنهادات این تیم تحقیقاتی، تولید 
ورق هایی با ابعاد بزرگ و سپس برش دقیق آن ها در اندازه های مورد نیاز توسط برش لیزری است. 
این طرح در قالب پایان نامه  كارشناسی ارشد ایوب كریم زاد قویدل از دانشگاه ارومیه به 
راهنمایی دكتر طاهر ازدست از دانشگاه ارومیه و دكتر محمدرضا شبگرد از دانشگاه تبریز و با 
حمایت یك شركت داخلی انجام شده و تحت عنوان پایان نامه  مورد نیاز صنعت به تأیید ستاد 

ویژه  توسعه  فناوری نانو رسیده است. 

ساخت شیر قطع گاز در هنگام بروز زلزله 
توسط محققان ایرانی

پژوهشگران پارك علم و فناوری دانشگاه سمنان، شیرآلات قطع گاز در هنگام بروز زلزله را 
عرضه كردند كه علاوه بر جلوگیری از آتش سوزی در زمان وقوع زلزله در كاهش خفگی حبس 

شدگان در ساختمان بر اثر انتشار گازهای سمی موثر است.
رضا كریمی از محققان این طرح در این زمینه گفت: با اجرای مطالعاتی موفق به ساخت 
و تولید شیرآلات گاز حساس به زلزله شدیم كه با فرمان الکتریکی حسگرهای مختلف، 
جریان گاز را قطع می كند. وی، شیرآلات قطع خودكار جریان گاز حساس به زلزله را از نوع 
شیرهای »شات آف« ذكر كرد و اظهار داشت: این شیرها در ورودی لوله كشی گاز منازل یا در 
ایستگاه های گاز نصب می شود و در اولین لحظات زلزله جریان گاز را به صورت خودكار قطع 
می كند. كریمی تاكید كرد: قطع جریان گاز از آتش سوزی، انفجار یا خفگی حبس شدگان 
در داخل ساختمان ها بر اثر استنشاق گاز جلوگیری می كند. وی، محل نصب این شیر را بعد 
از رگولاتور و در فاصله مناسب با زمین عنوان و خاطرنشان كرد: حسگرهای این شیرآلات در 
داخل منازل در هر ناحیه ای كه احتمال نشت گاز وجود دارد نصب می شود. وی به عملکرد 
این شیر اشاره كرد و توضیح داد: این شیر بر روی لوله كشی گاز منازل، واحدهای تجاری و 
كارخانجات صنعتی قابل نصب است و چنانچه زلزله ای رخ دهد به طور اتوماتیك گاز محل 
مصرف را قطع می كند تا از بروز آتش سوزی های ناشی از نشت گاز كه ممکن است در اثر 
شکستگی لوله های گاز و یا واژگون شدن وسایل گاز سوز روشن بوجود آید و یا از خفگی افراد 
محبوس شده در اطاق ها جلوگیری می كند. كریمی با تاكید بر این كه این شیرآلات قابلیت 
نصب انواع حسگرهای گازهای سمی را دارد، اظهار داشت: از این شیر در جهت هشدار انتشار 
گاز منواكسید كربن استفاده شده است. محقق این طرح تحقیقاتی سایز شیرهای ایمنی و 
حساس به زلزله را از یك تا 4 اینچ و در فشار گازی 2 تا 60 پوند دانست. وی به اهمیت استفاده 
از این شیرآلات در ساختمان ها اشاره كرد و گفت: نصب این شیرها در بعضی از كشورها برای 
تمام مشتركان گاز شهری اجباری است و در كشور ما نیز بر اساس مبحث 17 مقررات ملی 

ساختمان بسیاری از ساختمان های خاص و عمومی ملزم به نصب این سیستم ها هستند. 

گام رو به جلوی دانشمندان 
در تولید واکسن مؤثر مالاریا

یك پژوهش جدید نشان می دهد كه »هیدرا« جانور 
كوچك و آبزی یك سانتیمتری كه در آب های شیرین جهان 
سکونت دارد، هرگز پیر نمی شود و اگر در شرایط ایده آل 

باشد، می تواند برای همیشه زنده بماند.
 یافته های این پژوهش نشان می دهد كه هیدرا می تواند در 
شرایط ایده آل بدون هیچ نشانه ای از پیری یا افزایش مرگ 
و میر و كاهش باروری در سن بعد از بلوغ، كه به صورت 
اجتناب ناپذیر برای همه گونه های چند سلولی اتفاق می افتد، 

زندگی كند.
دانیل مارتینز یکی از محققان این پژوهش و استاد كالج 
پومونا در كلرمونت آمریکا اظهار كرد: ما بر این باوریم كه یك 
هیدرا تحت شرایط مناسب می تواند برای همیشه زنده بماند.

مارتینز افزود: من آزمایش اصلی خود را برای اثبات این كه 
هیدرا نیز مانند سایر موجودات دچار فرآیند پیری می شود، 
آغاز كردم اما ، خلاف تمام فرضیه ها و داده های من اثبات 

شد.
وی با این حال گفت كه شانس زنده ماندن هیدرا برای 
همیشه كم است، زیرا آنها در معرض خطرات حیات وحش 

،شکارشدن، آلودگی و بیماری ها قرار دارند.
مارتینز با همکاری جیمز ووپل از مؤسسه پژوهشهای 

جمعیتی ماكس پلانك در روستوك آلمان، یافته های قبلی 
خود در مورد جاودانگی هیدرا را در مقیاس بسیار بزرگتر 

تکرار كرد.
به گفته مارتینز این مقیاس و این واقعیت كه هیدرا در 
طول زمان دارای نرخ باروری ثابت بوده كلید اهمیت این 

پژوهش است.
برای این پروژه، هر هیدرا در ظرف خود نگه داشته شده و 
به صورت جداگانه سه بار در هفته با میگو آرتمیا كه تازه از 

تخم در آمده تغذیه می كرد.
آب شیرین دست سازی كه هیدرا در آن زندگی می كرد 

باید سه بار در هفته تعویض می شد.
مارتینز گفت: ما برای انجام این آزمایشات ساعتها زمان 
صرف كردیم و من امیدوارم كه این كار سبب ایجاد جرقه ای 
این  عمیق تر  بررسی  برای  دیگر  دانشمند  یك  در ذهن 
جاودانگی شود و بتواند كمك كند تا به كشف رمز و راز پیری 

در برخی موجودات پیری بپردازیم.
مارتینز اظهار كرد: دلیل پیر نشدن هیدرا این است كه 
این موجود از سلول های بنیادی تشکیل شده است. قسمت 
عمده بدن هیدرا از سلول های بنیادی و بخش كمی از آن 
از سلول های كاملا" متمایز ساخته شده است. سلول های 

بنیادی این توانایی را دارند كه به طور مستمر تقسیم شوند 
و به همین ترتیب بدن هیدرا به طور مداوم تجدید می شود.

سلول های متفاوت شاخکهای حساس و پا دائما توسط 
بدن تحت فشار قرار گرفته و جایگزین سلول های جدیدی 

می شوند كه از ستون فقرات بدن می آیند. 

گروهی از محققان به ارائه برنامه های دقیقی برای مبارزه با افزایش نرخ چاقی در افراد 
پرداختند كه طبق آن اطلاعات ژنتیکی می توانند بزودی در درمان های كاهش وزن مورد 

استفاده قرار گیرند.
 برای درك چرایی این موضوع، گروه های مختلفی از جمله مؤسسه ملی سرطان، 
مؤسسه ملی سلامت ریه و خون، مؤسسه ملی دیابت و گوارش و بیماری های كلیوی و 
اداره پژوهش علوم رفتاری و اجتماعی گرد هم آمدند تا طی یك پروژه نقش ژنتیك را در 

كاهش و بازیابی وزن مورد بررسی قرار دهند.
برای اكثر افرادی كه دارای اضافه وزن هستند، ثابت نگه داشتن وزن بسیار دشوارتر از 

كم كردن آن است.
این تحقیق به رهبری مالی بری، متخصص ژنتیك و استاد علوم تغذیه در دانشگاه 
تگزاس در آستین گردآوری شد و محتوای آن نظرات دانشمندان در مورد عوامل ژنتیکی 

مؤثر بر كاهش وزن و همچنین گزارش در مورد سایر عوامل ژنتیکی بالقوه بود و این كه 
چگونه این تحقیق می تواند به توسعه استراتژی های كاهش وزن جدید در آینده كمك 
كند. محققان در این پروژه به شناسایی بسیاری از عوامل ژنتیکی می پردازند كه به كاهش 

وزن كمك می كند.
این درمان های آتی می تواند از طریق ارسال نمونه بزاق بیماران برای تعیین توالی ژن 
و همچنین جمع آوری اطلاعات در زمان واقعی در مورد رژیم غذایی، فعالیت و استرس 
بیمار از طریق فناوری پوشیدنی صورت گیرد تا بتوان توصیه های خاص و منحصر به فرد 

را در كنار هم قرار داد.
»بری« اظهار كرد: به عقیده من ظرف پنج سال آینده خواهیم دید كه مردم شروع به 
استفاده از تركیبات ژنتیکی، رفتاری و دیگر داده های پیچیده برای توسعه برنامه های فردی 

كنترل وزن می  كنند. 

بیماری های غیرواگیر در هیاهوی آمار و ارقام:

لزوم ترویج خودمراقبتی  
رییس مركز مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت از اجرای برنامه ای در خصوص 
ارزیابی خطر چهار بیماری اصلی دیابت، سرطان، قلبی و عروقی و همچنین بیماری های 
مزمن تنفسی در چهار شهر كشور خبر داد و افزود: تمام افراد بالای 40 سال فعلا در این 
چهار شهرستان مورد ارزیابی خطر قرار می گیرند و این بررسی به صورت مستمر و سالیانه 
ادامه خواهد داشت.  دكتر احمد كوشا در نشستی خبری در خصوص اقدامات ایران برای 
اجرای سیاست های سازمان بهداشت جهانی در راستای كاهش بار بیماری های غیرواگیر 
گفت: بیش از 76 درصد مرگ و میرها به سبب ابتلا به بیماری های غیرواگیر است. 46 
درصد این مرگ و میرها به علت بیماری های قلبی - عروقی، 14 درصد مربوط به آسیب ها 
و حوادث ترافیکی، 17 درصد متعلق به سرطان ها، چهار درصد سهم بیماری های ریوی 
مزمن، دو درصد سهم دیابت، 11 درصد برای سایر بیماری ها و همچنین 10 درصد مربوط 
به مرگ و میر بیماری های واگیر و در حین تولد است. وی افزود: یکی از اهداف سازمان 
بهداشت جهانی، كاهش 25 درصدی مرگ و میر افراد 30 تا 70 ساله تا سال 2025 است. 
در این گروه سنی از 13 هزار مرگ، 70 درصد به خاطر ابتلا به بیماری های قلبی - عروقی، 
سرطان، ریوی مزمن و دیابت است. اگر حوادث ترافیکی را نیز به این آمار اضافه كنیم این 
رقم به 87 درصد می رسد. كوشا با بیان اینکه اغلب بیماری های غیرواگیر ریشه در شیوه 
زندگی مردم دارد، افزود: دخانیات عامل مهمی است كه سازمان بهداشت جهانی اعلام كرده 
است در كل دنیا باید به میزان 30 درصد كاهش پیدا كند. مصرف غذای ناسالم،  نداشتن 
فعالیت فیزیکی كه آمار آن در ایران 40.1 درصد در سال 90 بوده است، الکل،  مصرف كم 
میوه و سبزی، چاقی و اضافه وزن بار بیماری های غیرواگیر را در جوامع افزایش داده است. 
وی نقش مردم و سایر بخش ها را برای كنترل این بیماری ها بسیار مهم توصیف كرد و گفت: 
ما باید فرهنگ را به سمت خودمراقبتی و شیوه زندگی سالم سوق دهیم. سازمان بهداشتی 
جهانی اقداماتی را پیش بینی و اهداف 9 گانه ای را تعیین كرده كه كشورها تا سال 2025 
باید با توجه به شرایط خود به آنها برسند. یکی از برنامه های ما در این راستا این است است 
كه قبل از اینکه بیماری در افراد عارضه ای ایجاد كند، آنها را شناسایی كنیم كه در این راستا 
برنامه "ایراپن" در چهار شهر نقده، شهرضا، مراغه و بافق در كشور در حال اجرا است. ما قبلا 
تنها بیماریابی می كردیم و ارزیابی خطر انجام نمی دادیم.  كوشا ادامه داد: طبق این برنامه 
برای تمام افراد 40 سال به بالا خطر 10 ساله بروز چهار بیماری اصلی پیش بینی می شود. 
با توجه به فاكتورهای مرتبط با بیماری ها درصد خطری برای این افراد تعیین می شود و 
مطابق آن اقداماتی برای بیمار انجام خواهد شد. اگر افراد در معرض خطر به موقع شناسایی 
شوند، می توانیم جلوی حركت رو به جلو این بیماری ها را بگیریم. به گزارش ایسنا، وی با 
بیان اینکه تشخیص زود هنگام سه سرطان پستان، روده بزرگ و دهانه رحم نیز در دستور 
كار قرار داده شده است، اظهار كرد: ماماها در مراكز بهداشتی قرار است خانم های 30 تا 70 
ساله را برای سرطان های پستان و دهانه رحم معاینه كنند و آنها را به مراقب سلامت ارجاع 
دهند و در صورت لزوم تحت درمان قرار دهند. كوشا افزود: امکان تشخیص آزمایشگاهی 
در این مراكز ایجاد شده است. قرار است سرطان روده بزرگ نیز در خانه های بهداشت و 
پایگاه های سلامت غربالگری شود. طی این برنامه افراد بالای 50 سال از نظر فاكتور خطر 
این بیماری و وجود خون در مدفوع بررسی می شوند. وی همچنین از ارزیابی خطر آسم 
در پایگاه های بهداشتی درمانی خبر داد و گفت: هركس به این مراكز و پایگاه ها مراجعه 
كند از سابقه فرد در خصوص این بیماری سوال می شود و اگر علائم در او وجود داشت 
اقدامات پیشگیرانه را برای او انجام می دهیم. ما هر سال افراد بالای 40 سال را فارغ از اینکه 
درصد خطر بسیار بالا دارند یا ندارند مورد بررسی قرار می دهیم. كوشا ادامه داد: هزینه این 
ارزیابی به صورت رایگان خواهد بود. چون هنوز دستگاه های لازم در تمام نظام بهداشتی 
وجود ندارد، فعلا در این چهار شهرستان این ارزیابی انجام می شود. در ادامه دكتر علی اكبر 
سیاری، معاون بهداشت وزیر بهداشت با بیان اینکه ایران از نظر موفقیت در عمل كردن 
به اقدامات تعیین شده توسط سازمان بهداشت جهانی در رابطه با كاهش بار بیماری های 
غیرواگیر توانسته رتبه دوم را در جهان بدست آورد، افزود: سازمان بهداشت جهانی برای 
كاهش مرگ و میر به علت ابتلا به بیماری های غیرواگیر كه آمار بالایی را در جهان دارد، 
سیاست گذاری هایی كرده و كشورها را از نظر انجام اقدامات مربوط به این سیاست گذاری 
تقسیم بندی كرده است. كشور ایران در این مجموعه همراه با انگلستان رتبه دوم را كسب 
كرده است. ما در زمینه بیماری های غیرواگیر و تطبیق شاخص های خود با سازمان بهداشت 
جهانی موفق عمل كرده ایم. وی افزود: طبق این هدف گذاری تحقیقات ما پیرامون عوامل 
خطر بیماری های غیرواگیر، داشتن برنامه ملی در این زمینه و همچنین داشتن برنامه برای 
سیگار و دخانیات، الکل، كاهش روغن ترانس در مواد غذایی،  محدودیت مواردی كه برای 
كودكان ضرر دارد،  بوفه های مدارس، اطلاع رسانی در زمینه غذای ناسالم، راهنمای بالینی 

برای بیماری های اصلی و دارو و مشاوره برای بیماران پیشرفت خوبی داشته ایم. 

از آنجایی كه اوج ساعت های مفید درس خواندن و مرور مطالب برای امتحان روز بعد، بین 
ساعت 5 عصر تا 9 شب است، بنابراین در این فاصله، هر یك ساعت تا یك ساعت و نیم، یك 

بار خوراكی مفیدی به فرزندتان بدهید.
نه صبحا

از آنجایی كه فاصله بین شام تا صبحانه بین 10 تا 12 ساعت متغیر است، بنابراین صبحانه 
برای كودكان مخصوصاً دانش آموزان بسیار مهم است. طفره رفتن از خوردن صبحانه، 
مخصوصاً به دلیل اضطراب ناشی از امتحان، یکی از مشکلات شما، والدین است اما با تهیه 

صبحانه ای اشتها برانگیز موفق خواهید شد.
مواد غذایی كه می توانید با آن ها صبحانه ای كامل و اشتها آور فراهم كنید، شامل:

* نان روغنی یکی از نان های خوشمزه و انرژی زا است. خوردن مقدار كمی از آن، حداقل 
تا 40 دقیقه، انرژی مورد نیاز بدن را كاملاً تأمین می كند. بنابراین چند نکته نان روغنی به 

همراه پنیر و گردو، صبحانه ای مقوی و مفید است.
* یك لیوان شیر بهتر است گرم باشد، كه البته معمولاً بچه ها آن را دوست ندارند! به همراه 

دو قاشق عسل یا چند حلقه موز.
* سیب و جوانه گندم به تنهایی صبحانه كاملی است. برای جلوگیری از ایجاد حالت تهوع، 

بهتر است چند تکه نان و پنیر و گردو نیز مصرف شود.
* یك كاسه عدسی )لوبیا توصیه نمی شود( به همراه كمی كره در آن، صبحانه مفیدی 

است.
* خامه یا عسل به همراه كمی چای یا یك لیوان شیر.

* نان و پنیر به همراه خیار یا گوجه فرنگی و پنیر و یك استکان چای شیرین، صبحانه ای 
مفید و انرژی زاست.

اگر فرزندتان عصرانه كافی خورده و میلی به شام ندارد، به او اصرار نکنید. شاید پرخوری، 
باعث ناراحتی او شده و در اثر ناراحتی ناشی از پرخوری فردا نتواند سر جلسه حاضر شود 

* تخم مرغ، منبع كاملی از پروتئین و سایر مواد مورد نیاز بدن است و به هر شکل كه 
مصرف شود )آب پز، نیمرو، پخته( مفید است و تا مدتی طولانی كودكان را سیر نگه می دارد.

* از خوردن غذاهای پرحجم باقیمانده از شب قبل به عنوان صبحانه، مثل قورمه سبزی یا 
قیمه، آبگوشت و... بپرهیزید. این غذاها، حجم معده را افزایش داده و احساس سنگینی و خواب 

آلودگی ایجاد می كنند و در روزهای امتحان اصلاً توصیه نمی شوند.
* به طور كلی صبحانه ای مفید و مغذی است كه در عین كم حجم بودن، غنی بوده و 
حداقل 2 تا 3 ساعت كودك را سیر نگه دارد و مهم تر این كه انرژی موردنیاز او را تأمین كند.

میان وعده
به دلیل این كه اكثر مدارس، ساعت های درسی را در روزهای نزدیك به امتحان با برگزاری 
كلاس های تقویتی افزایش می دهند، از این رو حتماً نیاز است تا برای زنگ تفریح، مخصوصاً 
ساعت های پایانی، خوراكی های مغذی به بچه ها داده شود ولی این خوراكی ها نباید اشتهای 
كودكان را برای ناهار از بین ببرند. بنابراین بهترین خوراكی های زنگ های تفریح، انواع میوه، 
ساندویچ های بسیار كوچك )به غیر از سوسیس و كالباس( و تنقلاتی مثل انواع آجیل خام 

است.

ناهار
* اگر فرزند شما بعضی غذاها را دوست ندارد، اما برای او مفید است، سعی كنید آن غذا را 

با چاشنی های مفید، خوشمزه كنید.
* انواع غذاهای دریایی مخصوصاً ماهی، انتخاب بسیار خوبی برای ناهار، خصوصاً در زمان 
امتحانات است." فسفر" موجود در ماهی بهترین ماده مغذی برای "مغز" است. اما متأسفانه 
اغلب بچه ها، ماهی دوست ندارند و علت آن "بوی" ماهی است. از این رو، ماهی را طوری بپزید 
كه بوی آن از بین برود. * غذاهای سبزی دار، مثل انواع خورش )كرفس، قورمه سبزی، نعنا، 
جعفری و ...( خوراك مرغ به همراه هویج، كلم و... غذاهای مفید و عالی برای كودكان هستند.

* از پختن غذاهای پرحجم مثل آبگوشت در دوران امتحانات بپرهیزید. این قبیل غذاها، 
حجم معده را افزوده و احساس خواب، سستی و نفخ شدید را ایجاد می كنند. این قبیل غذاها، 

حداقل 4 تا 5 ساعت زمان لازم دارند تا كمی هضم شوند.
* در دوران امتحان، از فرزند خود بخواهید تا غذاهای مورد علاقه اش را به شما بگوید. شما 
نیز تا حد امکان همان غذاها را تهیه كنید. این مسئله اشتهای فرزندتان را برانگیخته و او با 

اشتیاق غذا میل می كند و همین امر نتایج مثبتی به دنبال خواهد داشت.
* سالاد، سبزی خوردن، ماست و... مواد غذایی خوبی برای تحریك اشتها هستند. آن ها 

را فراموش نکنید.
عصرانه

* از بین خوراكی ها، آن هایی را كه مفیدترند، در رأس برنامه عصرانه قرار بدهید.
* خرید خوراكی های مفیدی چون انواع آجیل های خام، انواع میوه )مخصوصاً آن هایی 
را كه فرزندتان بیشتر دوست دارد(، شیر با طعم های مختلف )اگر در منزل شیر با میوه ها 

مخلوط شود بهتر است( و... را فراموش نکنید.
اگر فرزند شما بعضی غذاها را دوست ندارد، اما برای او مفید است، سعی كنید آن غذا را با 

چاشنی های مفید، خوشمزه كنید
* نان و پنیر و گردو، كره و عسل، كیك ساده عصرانه به همراه چای، شیر با آبمیوه )ترجیحاً 

در منزل تهیه شود( عصرانه مفیدی است.
* توجه كنید؛ از آنجایی كه اوج ساعت های مفید درس خواندن و مرور مطالب برای امتحان 
روز بعد، بین ساعت 5 عصر تا 9 شب است، بنابراین در این فاصله، هر یك ساعت تا یك 
ساعت و نیم، یك بار خوراكی مفیدی به فرزندتان بدهید. بهترین ساعت برای عصرانه، پس 

از استراحت فرزندتان و قبل از شروع مطالعه و همچنین در میان ساعت های مطالعه است.
شام

* اگر فرزندتان عصرانه كافی خورده و میلی به شام ندارد، به او اصرار نکنید. شاید پرخوری، 
باعث ناراحتی او شده و در اثر ناراحتی ناشی از پرخوری فردا نتواند سر جلسه حاضر شود.
* برای تهیه شام، از فرزندتان كمك بخواهید و غذایی را كه او دوست دارد تهیه كنید.

* نگذارید فرزندتان به جای شام از تنقلات بی فایده مثل چیپس و پفك، شکلات و... 
استفاده كند.

* برنامه غذایی برای وعده شام را زیاد تغییر ندهید، بلکه بکوشید تا از غذاهای مقوی و كم 
حجم استفاده كنید.

تغذیه در ایام امتحانات؛ از صبحانه تا شام
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اجتماعی 6

كاركرد هاي اجتماعي در امنیت پایدار

تکاثر اجتماعي
كمال طلبي و نگاه به افق هاي بالاتر و تلاش براي رسیدن 
به اهداف متعالي، موضوعي است كه به صورت فطري در 
همه انسانها پیش بیني گردیده است. بر این اساس افراد 
جامعه هم در دانش و هم در اقتصاد و هم در مسئولیت به 
دنبال ارتقاء بوده و تکثر خواهي را ذاتاً دنبال مي نمایند. حس پیشرفت و بالا بردن دانستنیها و 
بدست آوردن اموال و مناصب بالاتر في نفسه امر ناپسندي نیست . ولي انتخاب راههاي غلط و 
ابزارهاي ناصواب كه براي رسیدن به آنها استفاده مي شود  و از آن مهمتر قرار دادن آنها بعنوان 
اهدف نهایي خلقت و معاوضه با جهان آخرت و پاداشهاي وعده داده شده مردود مي باشد. 
بنابراین اگر انسانها با رویکردي مشروع و عقلاني ودر جهت ترقي و پیشرفت مادي و معنوي 
بر آن وارد شوند. اقدامي ستودني و ارزشمند انجام داده و واجد عزت و كرامت خواهند بود. اما 
اگر با تفاخر و تکاثر بر آن وارد شوند عملي ناپسند و بي ارزش انجام داده و مستوجب نفرت 

و كیفرخواهند بود.
با توضیح ارائه شده معلوم مي گردد، افزون طلبي و ترقي خواهي به دو بخش پسندیده و 
ناپسند تقسیم مي شود  كه بخش اول آن دنیاي ستوده شده نام دارد و مي تواند مزرعه اي 
براي آخرت باشد و بخش دوم آن تکاثر و ثروت اندوزي و جاه طلبي است كه مي تواند هیزم 
آتش جهنم باشد. تکاثر به دلایل گوناگوني از قبیل گم كردن هدف و غفلت از آخرت به دامان 
افراد سرازیرمي شود و همانگونه كه پروردگار در آیات 21-20 سوره مباركه حدید فرمود : 
نیْا لعَِبٌ وَ لهَْوٌ و زینَهٌ وَ تفَاخُرٌ بیَْنَکُمْ وَ تکَاثرٌُ«»سابقِوُا الِي مَغْفِرَهٍ مِنْ ربَکُِمْ   »إعْلمَُوا  انَمََاالحَْیوه الدُّ
ماءِ واَلاْاَرضِْ« اولاً حیات دنیا بجز لهو و لعب و تفاخر و تکاثر و متاع  وَ جَنَّهٍ عَرْضُها كَعَرْضِ السَّ
فریبنده نیست. ثانیا انسانها بایستي  بجاي مال اندوزي و فخرفروشي در دنیاي كوچك به فکر 

آخرت و كسب بهشت پهناور باشند.
پس تکاثر ضمن اینکه  آخرت صاحبان خود را تباه مي سازد. به دنیاي دیگران نیز لطمه وارد 
كرده و با جلوه هاي نامبارك خود، امنیت اجتماعي و آسایش عمومي و حقوق شهروندي را 
مخدوش مي سازد. تکاثر در زندگي دیني و اقتصادي و اجتماعي به اندازه اي مهم است كه 
خداوند رحمان در قرآن كریم سوره اي به نام تکاثر نام گذاري فرموده و در آن سوره افرادي 
را كه به جهت كثرت مال و نفوس و حتي مردگان خود فخر فرشي مي كرده اند را مورد 
سرزنش قرار مي دهد. تکاثر طلبي در سرمایه، كه همان مال اندوزي و دنیا گزیني است 
موجب مي گردد تا چشم و گوش انسانها تاریك گردیده و بر روي حقایق بسته شود تا جایي 
كه بجاي شکرگزاري از صاحب اصلي نعمت ها یعني پروردگار، به فخر فروشي و ظلم كردن 
به افراد ضعیف بپردازند. تکاثر در مسائل اجتماعي و قومي و برداشت هاي ناصحیح از كثرت 
و قوت بدني بجاي بهره دهي و هم افزایي اجتماعي ممکن است به سركوب اقوام ضعیف و 
افراد ناتوان منجر گردد. یا هوس رسیدن به مقامات بالاتر ممکن است انسانها را به دروغ و 
تهمت و تقلب و چاپلوسي مجبور سازند. بنابراین افراد متکاثر براي رسیدن به اهداف خود به 
اموال دیگران دست درازي مي كنند وبراي اشباع و تامین هوس هاي دروني به ناموس دیگران 
چشم اندازي مي كنند و براي دستیابي به پست هاي بالاتر به شخصیت دیگران بدگویي و 
بدخواهي مي نمایند و بدینگونه به عنوان تهدیدي مهم در امنیت اجتماعي تبدیل مي گردنند.

رمز كنار گذاشتن تکاثر، قانع بودن و تعدیل تمناهاي دروني و سركوب هوس هاي سركش 
و پذیرفتن حدود و حقوق قانوني و قرار دادن انتظارات در سقف و جایگاه علمي و سني و 
جنسي و مالي خود مي باشد.در این شرایط است كه شعله هاي زیاده طلبي فروكش كرده و 

جامعه خواهد توانست در فضایي امن و آرام نفس بکشد.
 فرمانده انتظامی استان قم

سوادآموزی ضرورت جامعه ای پویا 

مقوله آموزش و سوادآموزی؛ امری ضروری و مهم در جامعه بشری برای دستیابی به توسعه 
و پیشرفت است. ضرورتی انکارناپذیر كه سال ها پیش بر پایه تدبیر امام خمینی)ره( به عنوان 
وظیفه ای همگانی مطرح و برای دستیابی به این مهم، به دستور ایشان سازمان نهضت سواد 

آموزی تشکیل شد. 
امیركبیر با تشکیل مدرسه دارالفنون، آموزش سواد را از شکل سنتی به صورت عمومی 
درآورد. پیش از آن آموزش در مکتب خانه ها و تنها برای گروه خاصی از افراد جامعه 
صورت می گرفت كه با این اقدام، همگان توانستند از سودآموزی بهره مند شوند. اما 
یادگیری خواندن و نوشتن برای بزرگسالان با برپایی رسمی نخستین سازمان سواد 
آموزی با نام اكابر در 1315 خورشیدی آغاز و بدین شکل به افراد بی سواد آموزش 
داده شد. سپاه دانش در این راستا از 1341 خورشیدی با هدف توسعه و آبادانی كشور 

شکل گرفت.
 پس از آن كمیته بین المللی پیکار جهانی با بی سوادی به فعالیت پرداخت كه موفقیت 
چندانی را به همراه نداشت. پس از پیروزی انقلاب اسلامی ایران در 22 بهمن 1357 
خورشیدی، امام خمینی)ره( به منظور رشد و توسعه روز افزون كشور، فرمان تشکیل 
نهضت سواد آموزی را در هفتم دی 1358 خورشیدی صادر كردند و برای تقویت 
برنامه های سوادآموزی، حجت الاسلام محسن قرائتی را به عنوان نماینده خویش در 
این سازمان برگزیدند.اساسنامه سازمان نهضت سواد آموزی با هدف تقویت و توسعه 
برنامه های مبارزه با بی سوادی در 1363 خورشیدی به تصویب مجلس شورای اسلامی 
رسید و در آن وظیفه اصلی این سازمان، آموزش خواندن و نوشتن به بزرگسالان و 
آموختن حساب با استفاده از ابزارهای هنری و تشویق بی سوادان و كم سوادان به امر 

یادگیری عنوان شد.
برنامه های مختلفی از هنگام شکل گیری نهضت سواد آموزی برای كاهش جمعیت 
بی سواد كشور انجام شده است كه از آن جمله می توان به طرح »بسیج سواد آموزی« 
اشاره كرد؛ در این برنامه بسیاری از افراد باسواد به صورت بسیج عمومی با حضور در 
منطقه های مختلف كشور به امر آموزش هموطنان خویش پرداختند.سازمان نهضت 
سواد آموزی به دلیل رشد نرخ با سوادی از 1390 خورشیدی به وزارت آموزش و پرورش 
پیوست و اكنون فعالیت های خود را به عنوان یکی از معاونت های این وزارتخانه ادامه می 
دهد.امید است تمام افرادی كه در زمینه آموزش به گروه های مختلف مسئولیت دارند، 
بتوانند نقش و وظیفه خود را با پیگیری و اجرای طرح های كارآمد به انجام برسانند تا از 
این پس جامعه شاهد تولید افراد بی سواد در كشور نباشد و در سال هایی نه چندان دور 

، جشن باسوادی در كشور برگزار شود.

رئیس بنیاد شهید و امورایثارگران: 

استانهای کشور دارای مجتمع های فرهنگی 
ورزشی و توانبخشی ایثارمی شوند 

رئیس بنیاد شهید و امورایثارگران گفت: احداث مجتمع فرهنگی، ورزشی و توانبخشی ایثار 
در هر یك از استانهای سراسر كشور از برنامه های بنیاد شهید است. 

به گزارش ایرنا از بنیاد شهید، حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمدعلی شهیدی با تاكید 
بر اینکه ارائه خدمات به ایثارگران از اهداف اصلی تاسیس مجتمع های فرهنگی، ورزشی 
و توانبخشی ایثاراست، خطاب به اعضای هیات امنا وهیات مدیره موسسه، اظهاركرد: باید 
بکوشید تا با رفع موانع موجود این مجتمع ها درتمام استانها افتتاح شده و با بهره برداری 
صحیح و تجهیز مناسب به جامعه شاهد و ایثارگر و آحاد مردم كشور خدمت رسانی كنند.وی 
افزود: تاكنون نیز گام های خوبی برای بهبود فعالیت های این مراكز كه در گذشته به صورت 
پراكنده برداشته شده است ولی برای رسیدن به نتایج مطلوب باید گام های بلندتری برداشت.

رئیس بنیاد شهیدو امور ایثارگران با اشاره به شرایط سنی و نیازهای توانبخشی جانبازان 
وایثارگران بیان داشت: ارتقا خدمات مجتمع ها فرهنگی، ورزشی و توانبخشی برای ایثارگران 

و آحاد مردم جامعه یك ضرورت است.
عضوهیات مدیره و مدیرعامل موسسه فرهنگی، ورزشی و توانبخشی ایثار گفت: با وجود 
تعداد 165 مركز تحت پوشش، 1783 برنامه فرهنگی و ورزشی در مجتمع های ایثار برگزار 
شده است.محمدرضا پورحاج رضایی دربیان گزارش اقدامات انجام شده در9 ماهه سال 94، 
افزود: بررسی و شناخت وضع موجود از حیث مراكز، ساختار نیروی انسانی، سیستم های نرم 
افزازی، شناسایی مشکلات و موانع موجود و انتخاب راه حل های مناسب و اجرایی كردن 
آن ها و استقرار و راه اندازی سیستم نرم افزاری جامع مالی و اداری از جمله فعالیت های 
این موسسه در سال جاری است.این جلسه با حضور سردار انصاری، قائم مقام بنیاد و رئیس 
هیات مدیره، حجت الاسلام موذنی، معاون فرهنگی و امور اجتماعی بنیاد و نایب رییس 
هیات مدیره، میرمرادی، معاون توسعه مدیریت بنیاد، عباسپور، معاون بهداشت و درمان بنیاد، 
سفاهن، پیرحیاتی و پور حاج رضایی به عنوان اعضای هیات مدیره موسسه فرهنگی، ورزشی 

و توانبخشی ایثار برگزار شد.
درپایان مجمع عمومی عادی سالیانه موسسه فرهنگی، ورزشی و توانبخشی ایثار، 
صورت های مالی سال 1393، برنامه و بودجه سال 1394 و انتخاب شركت مفید راه بر به 

عنوان حسابرس این موسسه به تصویب اعضا رسید.

 زندگی مثل خانه ای است كه باید ساخت و از آن نگهداری كرد. 
آدمها از خیلی از واقعیت ها فرار می كنند و بدون اینکه متوجه باشند، 
ناخواسته به نابود كردن خوبی های زندگی شان ادامه می دهند. پس 
از همین امروز تصمیم بگیرید، كارهایی را كه خودتان فکر می كنید 
به شما آسیب می زند را لیست كنید و دیگر انجام ندهید. همچنین به 

مواردی كه در زیر به آنها اشاره شده است، توجه كنید.
وقتی خوب نفس نمی کشید

زندگی كردن با شکایت شما را به هیچ كجا نمی رساند فقط ناامید، 
خسته و عصبانی تان می كند. باید انرژی كه صرف شکایت كردن می 

كنید را برای چیزی ارزشمند نگه دارید.
بله، همه ما از صبح تا شب در حال نفس كشیدن هستیم، اما فقط 
نوع خاصی از نفس كشیدن می تواند باعث آرامش ما شود. از همین 
حالا تمرین كنید. طوری نفس بکشید كه دم 5 ثانیه و بازدم نیز 5 
ثانیه طول بکشید. سعی كنید ریتم تنفس تان را كنترل كنید به جای 

اینکه توسط آن كنترل شوید. 
وقتی شما از طریق دیافراگم نفس می كشید، اكسیژن بیشتری به 
بدن و مغز شما می رسد. هر چه اكسیژن بیشتری به مغز شما برسد، 

نشاط و انرژی شما نیز بیشتر خواهد بود.
وقتی به کاری که دوست ندارید، ادامه می دهید

گاهی اوقات به این دلیل در كاری می مانید كه می خواهید آخر 
هر ماه درآمدی داشته باشید. اما چرا باید خوشبختی تان را به خطر 
بیندازید و به جای اینکه نگران آینده باشید، الان آزاد و شاد زندگی 

كنید.
وقتی وقتتان را تلف می کنید

سعی نکنید منتظر بنشینید تا همه چیز در شرایط عالی قرار گیرد 
تا وارد عمل شوید. بلند شوید و هر كاری كه برای عالی كردن زندگی 

تان لازم است را انجام دهید.
وقتی از خودتان مراقبت نمی کنید

بدن شما وسیله تان به سمت موفقیت است. درست رفتار كردن با 
بدنتان، خوب غذا خوردن و داشتن سبك زندگی سالم نه تنها سلامت 
شما را در آینده تضمین می كند بلکه اعتمادبه نفستان را هم بالاتر 

می برد.
وقتی به مشکلات زندگی نمی خندید

فیلم های كوتاه و كمدی مورد علاقه خود را ضبط كنید. در طول 
روز هرگاه احساس ناراحتی كردید، یکی از این فیلم های كوتاه را 
ببینید تا دوباره سرحال شوید. خنده های از ته دل باعث می شوند 
اندورفین ها خیلی سریع در خون شما آزاد شوند. علاوه بر این، چند 
دقیقه استراحت و فاصله گرفتن از مسائل روزمره در روحیه شما 

تاثیرات مثبتی می گذارد.

وقتی در حال زندگی نمی کنید
گاه علت ناراحت بودن این است كه فرد مدام به گذشته فکر می 
كند یا اینکه نگران آینده است. در هر دو حالت، افکار شما بیهوده 
خواهند بود. به جای اینکار، به اموری كه در جریان هستند، فکر كنید 
و سعی كنید راجع به مسائل مختلف زود قضاوت نکنید. مثلا هنگام 
غذا خوردن، سعی كنید 5 دقیقه به رنگ، بو و طعم غذا فکر كرده و هر 
لقمه را قبل از بلعیدن خوب مزه مزه كنید. یا به یك پارك در نزدیکی 
خانه خود بروید و چند دقیقه ای، در حالیکه به همه چیز از جمله 

مناظر، دمای هوا و صداها توجه می كنید، پیاده روی كنید. 
وقتی نمی بخشید

نباید زندگی را خیلی جدی بگیرید. خیلی وقت ها دیگران ناراحت 
تان می كنند و خیلی وقت ها هم شما دیگران را ناراحت می كنید. 
كینه به دل گرفتن و عصبانی بودن كورتان می كند و نمی گذارد 
چیزهایی كه واقعاً در زندگی مهم هستند را ببینید و دیگران را 

ببخشید.
وقتی به دیگران محبت نمی کنید

هر چند وقت یکبار به نوعی به دیگران محبت كنید؛ نیکی كردن به 
دیگران باعث می شود شما احساس خوبی نسبت به خود پیدا كنید. 
مثلا می توانید در مکان های عمومی، بعد از وارد شدن به ساختمان، 
در را برای فردی كه پشت سر شماست باز نگه دارید یا اگر می بینید 

یك غریبه به شما نگاه می كند، به او لبخند بزنید.
وقتی می خواهید مردم را راضی نگه دارید 

مطمئناً نمی توانید همه آدمها را راضی نگه دارید. اینکه حرف و فکر 
دیگران برایتان مهم باشد فقط خالی تان می كند چون آنها همیشه 

ناامیدتان می كنند.
وقتی از همه چیز شکایت می کنید

زندگی كردن با شکایت شما را به هیچ كجا نمی رساند، فقط ناامید، 
خسته و عصبانی تان می كند. باید انرژی كه صرف شکایت كردن می 

كنید را برای چیزی ارزشمند نگه دارید.
وقتی با پشیمانی و افسوس زندگی می کنید

گذشته قابل تغییر نیست. از آن درس بگیرید و بعد بگذرید. زندگی 
كردن با افسوس و پشیمانی فقط انرژی مثبت تان را گرفته و باعث می 

شود امکانات دیگری كه پیش رویتان قرار گرفته را نبینید.
وقتی شریك نادرستی برای زندگی تان انتخاب می كنید

هیچ چیز مخرب تر از زندگی كردن با كسی كه تحسین تان نمی 
كند و موجب خوشحالی تان نیست، نخواهد بود.

وقتی خودتان را با دیگران مقایسه می کنید
هیچ چیز بدتر و ناامیدكننده تر از این نیست كه بخواهید مدام 
خودتان را با دیگران مقایسه كنید. همه ما آدمهای خاصی هستیم چرا 

باید خودمان را با كسانی مقایسه كنیم كه جای ما نیستند؟
وقتی فکر می كنید پول برایتان خوشبختی می آورد

پول برایتان آزادی می آورد اما چیزهای ساده ای در زندگی هستند 
كه شادتان می كنند و به هیچ پولی هم نیاز ندارند. اینکه همه توجه 

زندگی تان را صرف ثروت كنید خسته تان می كند.
وقتی شکرگزار و قدرشناس نیستید

شکرگزاری یعنی قدر چیزهایی كه دارید را بدانید. اگر برای داشته 
هایتان شکرگزار باشید به آرامش درونی خواهید رسید.

وقتی در روابط اشتباه می مانید
سعی نکنید منتظر بنشینید تا همه چیز در شرایط عالی قرار گیرد 
تا وارد عمل شوید. بلند شوید و هر كاری كه برای عالی كردن زندگی 

تان لازم است را انجام دهید
داشتن دوست های بد، واقعاً بد است اما بودن در رابطه با دوستانی 

كه ارزش فردی شما را پایین می آورند نابودتان خواهد كرد.
باید همیشه خوشبین باشید كه اوضاع بهتر می شود. نمی توانید 
همیشه منفی فکر كنید و هر اتفاق خوبی هم كه برایتان می افتد را 

هم محکوم كنید.
وقتی با یک دروغ زندگی می کنید

خیلی ها زندگی را پیش می برند كه متعلق به آنها نیست. آنها مدام 
تظاهر می كنند و زندگی دروغی دارند. باید درمورد آنکه واقعاً هستید 

صادق باشید و طبق همان زندگی كنید.
وقتی درمورد همه چیز نگرانید

كمی وقت بگذارید و به چیزهای خوبی كه در زندگی تان دارید فکر 
كنید. بااینکه زندگی هیچوقت عالی و كامل نیست اما مطمئناً چیزهای 
خوبی برایتان دارد. پس قدر این چیزها را بدانید و سعی كنید دیگر 

نگران چیزهایی كه اهمیتی در كل زندگی تان ندارند، نباشید. 

لطفا، از امروز شکایت نکنید؛

راه هایی که  زندگی تان را نابود می کند

کاظم   مجتبایی

سخنگوی كمیسیون اجتماعی مجلس، بر ضرورت 
تامین اعتبارات لازم برای تکمیل پروژه هوشمندسازی 

كارت های ملی تاكید كرد. 
به گزارش خبرگزاری مهر، عباس قائیدرحمت در 
تشریح جلسه كمیسیون اجتماعی مجلس و سازمان 
ثبت احوال كشور گفت: در این بازدید موضوعاتی در 
خصوص تامین اعتبارات برای پروژه هوشمندسازی 
كارت ملی و ثبت آمار ازدواج،  طلاق و تولد مطرح شد.

نماینده مردم درود و ازنا درمجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: از جمله اقدامات مهم سازمان ثبت احوال 
برای  هوشمند  كارت  صادركردن  برای  تلاش 
شهروندان و الکترونیك كردن مشخصات وهویت آنها 
است كه قرار است این كار در طی سه سال  انجام 
شود؛  البته این مهم برای جلوگیری از تخلفات و سوء 

استفاده می تواند بسیار مهم و راهگشا باشد.
وی با اشاره به آمارهای ارائه شده از سوی سازمان 
ثبت احوال در خصوص میزان صدور كارت هوشمند 
در كشور،  یادآور شد: طبق آمارهای اعلام شده از سوی 
سازمان ثبت احوال كشور در حال حاضر میزان صدور 
كارت هوشمند 4 میلیون و 792  هزار مورد بوده كه 
مسئولان این سازمان درتلاشند تا پایان سال جاری 
این آمار را به 7 میلیون مورد افزایش دهند؛  البته در 

سال بعد قرار بر این است این آمار به 20 میلیون و در 
سال  96این پروژه به طور كامل به اتمام برسد.

قائیدرحمت ادامه داد: سازمان ثبت احوال در تلاش 
است برای همه آحاد كشور كارت هوشمند صادر 
كند كه برای انتخابات های پیش رو از این امکانات 

و تکنولوژی روز به درستی استفاده شود.
وی با اشاره به اقدامات مثبت سازمان ثبت احوال 
برای انتخابات پیش رو،  تصریح كرد: سازمان ثبت 
احوال برای انتخابات پیش رو درتلاش است كه به 
صورت آنلاین و آفلاین اطلاعات را در اختیار حوزه 
های انتخابیه قرار دهد كه انتخابات با نهایت دقت و  

ضریب اطمینان بیشتر انجام شود.
این نماینده مردم در مجلس نهم،  با اشاره به جمیعت 
فعلی كشور، گفت: جمیعت كشور در حال حاضر 79 
میلیون و 490 هزار نفر است كه با نرخ جمعیت 1.4 

درصد در نه ماهه اول امسال مواجه بوده ایم.
سخنگوی كمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به 
وضعیت نرخ جمعیت در استان های كشور،  یادآور 
شد: استان های سیستان و بلوچستان، یزد و هرمزگان 
بیشترین نرخ جمعیت و همچنین استان های گیلان، 
مازندران و مركزی كمترین نرخ جمعیت را در كشور 

دارند.

وی ادامه داد: البته بیشترین ثبت ولادت به استان 
هایی كه بیشترین نرخ جمعیت را دارند و كمترین 
ثبت ولادت مربوط به استان هایی است كه كمترین 
نرخ جمعیت را دارا هستند مربوط است كه البته داده 
های آماری و اطلاعات موثق ثبت شده  از میزان تولد، 
طلاق و ازدواج در كشور می تواند در برنامه ریزی برای 
مسئولان خصوصا در كمیسیون اجتماعی مجلس و 
در برخورد با ناهنجاری های اجتماعی بسیار كمك 

كننده باشد.
این نماینده مردم در مجلس نهم،  با اشاره به آمار 
ازدواج در كشور گفت: طبق اعلام مسئولان سازمان 
ثبت احوال امسال ثبت 520 هزار و 240 مورد ازدواج 
در كشور داشتیم كه متاسفانه 3.4 درصد نسبت به 
سال قبل كاهش داشتیم كه این كاهش زنگ خطری 

جدی برای كشور است.
قائید رحمت ادامه داد: به گفته مسئولان سازمان 
های  استان  در  ازدواج  ثبت  بیشترین  احوال  ثبت 
اردبیل، چهارمحال و بختیاری  و خراسان جنوبی 
داشتیم و كمترین ثبت ازدواج نیز متعلق به استان های 

البرز، تهران و سمنان بوده است.
با اشاره به آمار طلاق در 9 ماهه امسال در  وی 
ماهه  نه  در  مورد  و 340  هزار  كشور، گفت: 122 

گذشته طلاق در كشور به ثبت رسیده كه بالاترین 
ثبت طلاق متعلق به استان های گیلان، خراسان 
رضوی و كرمانشاه و كمترین نیز مربوط به استان های 
سیستان و بلوچستان، یزد و ایلام بوده است؛  میزان 
سن ازدواج آقایان 35 سال و خانم ها 30 سال و پنج 

ماه بوده است.
قایئدرحمت بر ضرورت سهولت در انجام مشاوره 
های قبل، حین و بعد از ازدواج تاكید كرد و افزود: 
47.3 درصد از طلاق های كشور مربوط به 5 سال اول 
زندگی زوجین بوده و 13.2درصد نیز مربوط به كمتر 
از یکسال اول زندگی مشترك است؛ یعنی نزدیك به 
50 درصد طلاق ها در 5 ساله اول زندگی اتفاق می 

افتد كه زنگ خطر جدی برای كیان خانواده است.
وی افزود: در راستای كاهش طلاق ها در كشور 
لازم است مشاوره های قبل،  بعد وحین ازدواج تسهیل 
یابد تا ازدواج ها بر اساس مشاوره ها انجام شود درغیر 
اینصورت  طلاق ها آسیب های جدی به خانواده ها 

وارد می كند.
این نماینده مردم در مجلس نهم،  با انتقاد از افزایش 
فروپاشی خانواده ها دركشور، تصریح كرد: با توجه 
به افزایش فروپاشی خانواده ها در كشور لازم است 
مسئولان با اتخاذ تدابیر ویژه و برنامه ریزی دقیق 

مشکلات موجود در خانواده ها را مرتفع و مدیریت 
كنند تا از فروپاشی خانواده جلوگیری شود.

وی با بیان اینکه 82 درصد از كاربران شبکه های 
اجتماعی زیر 18 سال سن دارند، افزود: البته بحث 
شبکه های اجتماعی برای جوانان كشورها هم می تواند 
فرصت هم تهدید كننده باشد ولی به خاطر اینکه در 
این شبکه ها افراد با هویت های جعلی و از اسامی 
مستعار استفاده می كنند می تواند برای جوانان بسیار 
خطرناك باشد لذا بهتر است در این صورت تمهیدات 

لازم اتخاذ شود.
نماینده درود و ازنا در مجلس شورای اسلامی، یادآور 
شد:  البته سازمان ثبت احوال كشور نسبت به دوره 
قبل انتخابات توانسته دسترسی به اطلاعات دقیق را 
چند درصد افزایش دهد و پیش بینی می شود كه در 
انتخابات پیش رو بین 97 الی تا 98 درصد اطلاعات 
قابل دسترس باشد و درحال حاضر هم در تلاشند كه 
افرادی كه می خواهند درانتخابات شركت كنند احراز 
هویت شوند و در این خصوص تخلفی صورت نگیرد 

و آراء به صورت دقیق به حوزه انتخابیه اعلام شود .
سخنگوی كمیسیون اجتماعی مجلس ادامه داد: به 
هر صورت تسلط در سازمان ثبت احوال در خصوص 

احراز هویت افراد به درستی مشهود است.

سخنگوی كمیسیون اجتماعی مجلس تاكید كرد:

ضرورت تامین اعتبارت لازم برای تکمیل پروژه هوشمندسازی کارت های ملی
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مرضیه دهقانی 

پلیس ایالت نیوجرسی آمریکا اعلام كرد، در ایام تعطیلات كریسمس سارقان پنج مجسمه 
حضرت مسیح را از چهار كلیسای این ایالت سرقت كردند. 

گزارش ایرنا ، مسئولان پلیس ایالت نیوجرسی، در حالی كه خدمه كلیساهای ایالت نیوجرسی 
به رسم هر ساله مجسمه هایی از حضرت مریم، حضرت عیسی مسیح و حضرت یوسف را در 
حیاط كلیساهای خود با نورپردازی به نمایش گذاشته بودند در روزهای تعطیل كریسمس پنج 
فقره از این مجسمه ها از كلیساهای شهرهای كیرنی، ارلینتگتون شمالی، لیندهرست و كلیفتون 

به سرقت رفته است.
هنوز از انگیزه این سرقت ها اطلاعی در دست نیست.جیم گودنس سخنگوی اسقف اعظم 
ایالت نیوجرسی با صدور بیانیه ای اقدام به این سرقت ها در این مقطع از سال را بسیار آزار دهنده 

و نگران كننده برای جامعه مسیحیان آمریکایی توصیف كرد.
وی با ابراز امیدواری از این كه این سرقت ها یك شوخی از سوی مردم محلی بوده باشد از 
پلیس ایالتی خواستته است تا با تحقیق در این باره سارق یا سارقان را بازداشت و مجسمه ها را 

به كلیساها بازگرداند.

فرار 3 مجرم سرشناس
 از زندان فوق امنیتی در آرژانتین 

مقام های امنیتی در آرژانتین عملیات بزرگی را برای دستگیری سه مجرم سرشناس كه از یك 
زندان فوق امنیتی گریختند شروع كرده اند. 

به گزارش ایسنا، »ویکتور شیلاسی« و دو برادر به نام های »كریستیان« و »مارتین لاناتا« 
به جرم آدم ربایی و قتل سه بازرگان در سال 2008 به حبس ابد محکوم شده اند. آنها با 
استفاده از سلاح قلابی و تهدید یکی از زندانبانان از یکی از امنیتی ترین زندان های این 
كشور فرار كردند. در پی این حادثه، فرماندار بوئنوس آیرس رئیس سازمان زندان های این 
ایالت را اخراج كرده است. به گزارش بی بی سی، »ماریا فلورنسیا پیرمارینی« از سوی »دانیل 
شیولی«، فرماندار سابق بوئنوس آیرس به عنوان رئیس سازمان زندان ها منصوب شده بود. 
همچنین »ماریا یوجنیا ویدال«، فرماندار تازه این ایالت گفت:  فراری ها از كمك هایی در داخل 
نظام زندان ها برخوردار بودند. برادران لاناتا و ویکتور شیلاسی بامداد یکشنبه به وقت محلی از 
زندان »ژنرال آلویار« در حدود 250 كیلومتری جنوب غربی بوئنوس آیرس فرار كردند. آنها 
با كمك یك سلاح قلابی، با گروگان گرفتن یك زندانبان و ربودن یك خودروی دولتی از 
محل گریختند. بنابر این گزارش، فرار آنها ظرف 15 دقیقه كامل شد. خودرو و گروگان را در 
آن اطراف رها كردند و از آن زمان دیده نشده اند. بیش از 100 مامور پلیس و دولت فدرال در 

عملیات تعقیب شركت دارند. 

تولدنوزاد چهارمحالی در آمبولانس 
یك مادر باردار 18 ساله از اهالی روستای كاج شهرستان اردل حین انتقال به بیمارستان در 

آمبولانس اورژآنس 115 نوزاد خود را به دنیا آورد. 
مسوول روابط عمومی مركز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی چهارمحال و بختیاری 
شامگاه دوشنبه در گفت و گو با ایرنا گفت: بعدازظهر دوشنبه در تماس با اورژانس 115 شهركرد 
در باره وضعیت وخیم یك مادر باردار در حال انتقال به بیمارستان اطلاع رسانی شد.محسن 
ابراهیمی افزود: این مادر از روستای كاج شهرستان كوهرنگ بوسیله یك دستگاه خودروی 
شخصی برای وضع حمل عازم شهركرد بود، كه در مسیر انتقال حال این مادر باردار وخیم 
شد.وی گفت: تکنیسین های فوریت های پزشکی اورژانس بلافاصله به محل اعزام و نوزاد پسر 

این مادر 18 ساله را در آمبولانس به دنیا آوردند.
ابراهیمی اظهاركرد: تکنیسین های فوریت های پزشکی اورژانس پس از انجام اقدامات درمانی، 
مادر و نوزادش را به بیمارستان هاجر شهركرد منتقل كردند.وی تصریح كرد: در این عملیات 
اورژانس 115 امیرعلی یوسفیان و رسول طاهری توانستند نوزاد این مادر باردار را به سلامت به 

دنیا آورند.

سخنگوی ناجا :

بیش از 70 درصد سرقت های خرد توسط معتادان  انجام می شود

رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم خبرداد:

انهدام باند سارقان داخل خودرو و کشف44فقره سرقت 

فرمانده انتظامی استان مركزی  خبرداد:

کشف و انهدام باند تهیه و توزیع کالای قاچاق در استان مرکزی 

فرمانده انتظامی ساوه  خبرداد :

دستگیری عامل انتشار تصاویر مستهجن در ساوه 

سخنگوی نیروی انتظامی و معاون اجتماعی ناجا گفت:  طبق خوشبینانه ترین آمار 
دو میلیون معتاد در كشور وجود دارد كه هر معتاد سالانه و به طور میانگین 375 بزه 

اجتماعی مرتکب می شود. 
به گزارش ایسنا ، سردار سعید منتظرالمهدی  روز دوشنبه در زنجان با حضور در 
جمع خبرنگاران با بیان اینکه »خشونت« اولین اولویت در بخش آسیب های اجتماعی 
در سطح كشور گزارش شده است، افزود: هر چند در جامعه فعلی آسیب های اجتماعی 
بسیار متنوع بوده و همانند گذشته تك بعدی نیست، بر همین اساس مسئله پیشگیری و 

جلوگیری از وقع جرم در همه ابعاد آن باید مورد توجه باشد. 
وی با بیان اینکه حضور جوانان در فضای مجازی و عدم اطلاع كافی آنان از آسیب های 
این حوزه نیز آسیب مهمی است كه امروزه بعنوان تهدیدی برای سلامت جامعه به ویژه 
جوانان محسوب می شود، تصریح كرد:  هر چند پلیس فتا در این حوزه حضور فعالی دارد 
و مسائل را رصد می كند، ولی كاربران این فضا باید با آگاهی از نحوه محافظت در برابر 
خطرات این محیط، نسبت به استفاده آن اقدام كرده و همواره مسائل ایمنی را مورد 

توجه داشته باشند. 

وی با اشاره به معضل اعتیاد كه سابقه طولانی در جوامع بشری داشته و به بیش از 
پنج هزار سال قبل از میلاد مسیح باز می گردد، تاكید كرد:  طبق آمار مجامع بین المللی در 
حال حاضر بیش از 200 میلیون نفر از جمعیت جهان درگیر اعتیاد هستند و ایران طبق 
خوشبینانه ترین آمار دو میلیون معتاد در سطح كشور وجود دارد كه هر معتاد سالانه و 
به طور میانگین 375 بزه اجتماعی مرتکب می شود. به گفته سخنگوی ناجا،  بیش از 70 

درصد سرقت های خرد توسط معتادان صورت می گیرد. 
منتظرالمهدی همچنین گفت: بیش از چهارهزار شهید و 12 هزار مجروح در مرزهای 
كشور حاصل مبارزه با موادمخدر به كشور بوده است. وی خاطرنشان كرد: جمع آوری 
همه معتادان در زمان كوتاه برای پلیس امکان پذیر است، اما باید توجه داشت این چاره 
كار نیست و اگر به مساله پیشگیری به ویژه با نقش مهم خانواده ها در این زمینه توجه 
نشود میزان ورودی به ویژه درگیر شدن جوانان در این حوزه افزایش خواهد یافت. معاون 
اجتماعی ناجا در خصوص فعالیت پلیس افتخاری در سطح كشور، گفت: جذب 300 هزار 
پلیس افتخاری در دستور كار قرار دارد كه تاكنون 50 هزار نفر جذب شده اند كه بیشتر 

این تعداد را بانوان تشکیل می دهند. 

رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان از انهدام 
باند سارقان داخل خودرو و كشف44فقره سرقت در قم 

خبر داد.
سرهنگ احمد كرمي در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبري 
پلیس، اظهارداشت:در پي چندین فقره سرقت محتویات 
اقدامات  استان  آگاهي  پلیس  مأموران  خودرو،  داخل 
گسترده اي جهت شناسایي سارقان انجام دادند.به گفته 
وي مأموران با انجام اقدامات پلیسي سرانجام متهم اصلي، 

سارقي حرفه اي و سابقه دار را شناسایي و در عملیاتي 
استان  آگاهي  پلیس  كردند.رئیس  دستگیر  غافلگیرانه 
قم با اشاره به اعتیاد نامبرده به مواد مخدر، افزود:وي به 
همراه4تن دیگر با شکستن شیشه خودروها محتویات قابل 
روئیت در درون آن ها را سرقت مي كردند كه در ادامه 
همدستان وي نیز شناسایي و دستگیر شدند.سرهنگ 
كرمي با بیان اینکه متهم اصلي اهل یکي از استان هاي 
غربي كشور است، گفت:متهمان در تحقیقات مأموران 

پرونده  به همراه  نهایت  و در  اعتراف  به44فقره سرقت 
متشکله جهت سیر مراحل قانوني تحویل مرجع قضائي 
استان شدند.رئیس پلیس آگاهي استان قم ضمن توصیه 
به شهروندان خواست، تا از گذاشتن هرگونه وسایلي از 
قبیل تلفن همراه، اسناد و مدارك، پول نقد و...بر روي 
در  را  خودروهایشان  و  كرده  خودداري  خودرو  صندلي 
پاركینگ منازل و یا پاركینگ هاي عمومي سطح شهر 

پارك كنند.

فرمانده انتظامی استان مركزی از كشف و انهدام باند تهیه و توزیع كالای قاچاق در 
این استان خبرداد و گفت: در این عملیات پنج قاچاقچی كالا دستگیر و محموله چهار 

كامیون به ارزش نزدیك به 14 میلیارد ریال كشف شد. 
به گزارش روز دوشنبه پایگاه خبری پلیس، سرهنگ كیومرث عزیزی افزود: این 
عملیات در تداوم طرح های مبارزه با قاچاق كالا و ارز و بهره گیری از دانش و آموزش 
های نوین در حوزه ماموریت های پلیس در برخورد با قاچاقچیان كالا و ارز انجام شده 

است.
وی ادامه داد: در بازرسی های انجام شده از این خودروها تعداد سه هزار و 980 دستگاه 
باطری خودروی سبك، یك هزار و 750 تخته پتو ، تعداد زیادی كفش كتانی و مقادیر 

زیادی لباس ورزشی كشف شد. سرهنگ عزیزی خاطر نشان كرد: اعضای این باند قاچاق 
كالا كه با ترفندها و ارائه اسناد و مداركی جعلی متعدد قصد داشتند محموله های قاچاق 
خود را به مقصد برسانند، با تکمیل تحقیقات و برای برخورد قانونی به دستگاه قضایی 
معرفی شدند.كشف انواع كالای قاچاق در استان مركزی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل پنج درصد افزایش داشته است .معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان مركزی 
نیز گفت: 15 سارق در عملیات های جداگانه ماموران انتظامی در شهرهای مختلف این 
استان دستگیر شدند.سرهنگ سیامك قاسمی افزود: در بازجویی های مقدماتی از این 
سارقان 26 فقره انواع سرقت شامل 14 فقره سرقت منزل، اماكن خصوصی و مغازه، سه 

دستگاه خودروی سرقتی و شش فقره محتویات خودرو كشف شد.

فرمانده انتظامی ساوه گفت: عامل انتشار تصاویر غیر 
این  در  اجتماعی  شبکه های  در  مستهجن  و  اخلاقی 

شهرستان دستگیر شد. 
به گزارش روز دوشنبه ایرنا به نقل از پایگاه خبری 
پلیس، سرهنگ علی اصغر طالبی افزود: در پی وصول 
پرونده ای از شعبه دوم بازپرسی دادسرای شهرستان ساوه 
به كارشناسان پلیس فتا مبنی بر فعالیت ربات مستهجن 

با نام معلوم در فضای مجازی و شبکه اجتماعی تلگرام، 
موضوع در دستور كار قرار گرفت.

 وی بیان كرد: كارشناسان فنی پلیس فتا بلافاصله در 
این خصوص پرونده ای تشکیل و با تحقیقات گسترده 
و انجام اقدامات پلیسی و تخصصی موفق به شناسایی 
انتظامی  فرمانده  شدند.  ساوه  در  متهم  دستگیری  و 
شهرستان ساوه عنوان كرد: متهم در ابتدا منکر اتهامات 

به  فتا  پلیس  با مدارك  مواجه  به هنگام  اما  خود شد 
اقدامات مجرمانه خود اعتراف كرد. طالبی اضافه كرد: 
متهم دلیل خود را از این اقدام كسب درآمد اعلام كرد 
كه پس از تشکیل پرونده به مراجع قضایی معرفی شد. 
وی به شهروندان توصیه كرد: از ایجاد پروفایل های غیر 
اخلاقی و انتشار مطالب ناشایست در شبکه های اجتماعی 

خودداری كنند.

سرقت پنج مجسمه حضرت مسیح درآمریکا 
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مریم محمدپور: 
از دوره های  انتخابات مجلس  این دوره  تعداد کاندیداهای 
پیشینش بیشتر است و شورای نگهبان برای تایید صلاحیت آنها، 
کار زیاد و زمان محدودی را پیش رو دارد. براساس اصل نود و 
نهم  قانون اساسی »شورای نگهبان  نظارت  بر انتخابات  مجلس  
و  شورای اسلامی   مجلس   جمهوری،  ریاست   رهبری ،  خبرگان  
مراجعه  به  آرای  عمومی  و همه پرسی  را برعهده  دارد«. تفسیر این 
قانون در سال 70 توسط خود شورای نگهبان صورت گرفته که 
بر اساس آن؛ » نظارت مذکور در اصل نود و نهم قانون اساسی 
استصوابی است و شامل تمام مراحل اجرایی انتخابات از جمله 

تأیید و ردصلاحیت کاندیداها می شود.«
قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی در آذر ماه سال 78 به 
تصویب رسیده و در ماده 3 آن بر اصل 99 قانون اساسی تاکید 
انتخابات مجلس شورای اسلامی به عهده  شده که »نظارت بر 
شورای نگهبان می باشد. این نظارت، استصوابی، عام و در تمام 

مراحل در کلیه امور  مربوط به انتخابات جاری است«.

چه کسانی در نظارت به شورای نگهبان کمک می کنند
در تبصره یک ماده 11 قانون انتخابات مجلس درباره افرادی 
که در امر نظارت به شورای نگهبان کمک می کنند، آمده است: 
»در جهت اعمال نظارت بر انتخابات، کلیه نهادها و ارگان های 
قانونی و  نهادهای  ادارات،  فوق الذکر }وزارتخانه ها، سازمان ها، 
مؤسسات دولتی و وابسته به دولت، شهرداری ها و مؤسسات 
عمومی{ موظفند حسب درخواست شورای نگهبان و هیأتهای 
منصوب از  جانب آن، کارکنان خود را در اختیار آنان قرار دهند 
بخشداران  و  فرمانداران  استانداران،  کشور،  وزارت  همچنین  و 

موظفند امکانات لازم را در اختیار آنان  قرار دهند«.

شرایط عمومی کاندیداها
مجلس  انتخابات  قانون   28 آنلاین،  ماده  خبر  گزارش  به 
شورای اسلامی هفت شرط را برای انتخاب شوندگان در هنگام 
ثبت نام قید کرده که به این شرح است: »اعتقاد و التزام عملی 
به اسلام و نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران، تابعیت کشور 
جمهوری اسلامی ایران، ابراز وفاداری به قانون اساسی و اصل 
مترقی ولایت مطلقه فقیه، داشتن حداقل مدرك کارشناسی ارشد 
و یا معادل آن، نداشتن سوء شهرت در حوزه انتخابیه، سلامت 
جسمی در حد برخورداری از نعمت بینایی، شنوایی و گویایی و  
حداقل سن سی سال تمام و حداکثر هفتاد و پنج سال تمام«. 
بدیهی است که داوطلبان نمایندگی اقلیت های دینی مصرح در 
قانون اساسی از التزام عملی به اسلام مستثنی بوده و باید در 
دین خود  ثابت  العقیده باشند. موضوع دیگر که به شرایط عمومی 
کاندیداها برمی گردد این است که هر دوره نمایندگی مجلس 
شورای اسلامی معادل یك مقطع تحصیلی فقط برای شرکت در 

انتخابات محسوب می شود.

کسانی که نمی توانند کاندیدا شوند
مجلس  انتخابات  در  شدن  داوطلب  از  اشخاص  برخی  اما 
دیگر  برخی  و  و شغل خود  مقام  واسطه  به  برخی  محرومند، 
در هر شرایطی نمی توانند در انتخابات کانددیا شوند.  ماده 29 
قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی، اشخاصی که به واسطه 
شغل و مقام خود نمی توانند کاندیدا شوند و اگر ثبت نام کنند 
شورای نگهبان بدون بررسی بیشتر اسمشان را از لیست خط 
می زند را در دو دسته معرفی کرده است. دسته اول کسانی 
هستند که از داوطلب شدن در حوزه های انتخابیه سراسر کشور 
محرومند، مگر اینکه حداقل شش ماه  قبل از ثبت نام از سمت 
خود استعفاء  نموده و به هیچ وجه در آن پست شاغل نباشند. 

این دسته عبارتند از:
مجمع  دبیر  وی،  مشاورین  و  معاونین  و  جمهور  رئیس 
معاونین  مشاورین  وی،   معاونین  و  نظام  مصلحت  تشخیص 
رئیس جمهور، رؤسای دفاتر سران سه قوه، وزرا و سرپرستان 
وزارتخانه ها،  معاونین و مشاورین وزرا،  مدیران کل و سرپرستان 
ادارات کل، وزارتخانه ها و مدیران کل حوزه وزارتی و رؤسای دفاتر 

وزرا، اعضای شورای نگهبان و هیأت مرکزی نظارت بر انتخابات،  
رئیس قوه قضائیه و معاونین و مشاورین وی،  رئیس دیوان عالی 
کشور و معاونین و مشاورین وی،  دادستان کل کشور و معاونین 
و مشاورین وی،  رئیس دیوان عدالت اداری و معاونین و مشاورین 
وی،  رئیس سازمان بازرسی کل کشور و معاونین و مشاورین وی،  
رؤسا و سرپرستان سازمان ها، ادارات کل، ادارات عقیدتی سیاسی 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران، جانشینان و معاونین آنان 
در سراسر کشور،  رئیس سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
احمر جمهوری،  رئیس جمعیت هلال  معاونین وی،   و  ایران 
اسلامی ایران و معاونین وی،  استانداران،  معاونین و مشاورین 
استانداران،  فرمانداران،  بخشداران،  شهرداران و رؤسای مناطق 
رئیس  دولتی،   های  سازمان  سرپرستان  و  رؤسا  شهرداری،  
دانشگاه آزاد اسلامی، اعضای هیأت مدیره و مدیران عامل بانك ها، 
اعضای هیأت مدیره، مدیران عامل شرکت های دولتی و وابسته 
به دولت که حیطه وظایف و اختیارات آنها به کل کشور تسری 
دارد،  رئیس کل بانك مرکزی ایران و معاونین و مشاورین وی،  
بنیادهای ) مستضعفان، شهید، 15 خرداد،  رؤسا و سرپرستان 
سوادآموزی،  نهضت  خمینی) ره(،  امام  امداد  کمیته  مسکن(، 
سازمان تبلیغات اسلامی، دفتر تبلیغات حوزه علمیه قم، رئیس 
سازمان تعزیرات حکومتی، رؤسای اتاق های بازرگانی، صنایع و 
معادن، تعاون، معاونین و مشاورین آنان و  شاغلین در نیروهای 

مسلح و وزارت اطلاعات.
اما بر اساس ماده 30 این قانون، اشخاصی هستند که به کلی 
از داوطلب شدن نمایندگی مجلس محرومند. این افراد عبارتند 
از  کسانی که در جهت تحکیم مبانی رژیم سابق نقش مؤثر 
داشته اند، ملاکین بزرگ که زمین های موات را به نـام خود 
ثبت داده اند، وابستگان تشکیلاتی و هواداران احزاب، سازمان ها و 
گروه هایی که غیرقانونی بودن آنها از طرف مقامات صالحه اعلام 
شده است،  کسانی که به جرم اقدام علیه جمهوری اسلامی ایران 
محکوم شده اند،  محکومین به ارتداد به حکم محاکم صالحه 
قضائی،  مشهورین به فساد و متجاهرین به فسق،  محکومین به 
حدود شرعی مگر آنکه توبه آنان ثابت شده باشد،  قاچاقچیان 
مواد مخدر و معتادین به این مواد، محجورین و کسانی که به 
حکم دادگاه مشمول اصل چهل و نهم)49( قانونی اساسی باشند 
} یعنی کسانی که ثروتهای ناشی از ربا، غصب، رشوه، اختلاس، 
سرقت، قمار، سو استفاده از موقوفات، سو استفاده از مقاطعه 
کاریها و معاملات دولتی، فروش زمینهای موات و مباحات اصلی 
، دائر کردن اماکن فساد و سایر موارد غیر مشروع کسب کرده 
باشند{،  وابستگان به رژیم سابق از قبیل اعضای انجمن های 
شهر و شهرستان، وابستگان به تشکیلات  فراماسونری، هیأت 
رئیسه کانون های حزب رستاخیز، حزب ایران نوین و اعضای 

فعال آنها،  نمایندگان مجلسین سنا، شورای ملی سابق و مأموران 
ساواك و محکومین به خیانت، کلاهبرداری، اختلاس و ارتشاء، 
غصب اموال دیگران و محکومین به سوء استفاده مالی به حکم 

محاکم صالحه قضائی.

از کجا استعلام می گیرند؟
درباره صلاحیت نامزدها، استعلام هایی از مراجع چهارگانه 
انتخابات، »وزارت  قانون  ماده 48  اساس  بر  گیرد.  صورت می 
داوطلبان،  مشخصات  وصول  از  پس  نگهبان  شورای  و  کشور 
روزانه لیست کامل آنها را تهیه و به منظور بررسی سوابق آنان در 
رابطه با صلاحیت های مذکور در این قانون به وزارت اطلاعات، 
دادستانی کل، سازمان ثبت احوال کشور و اداره تشخیص هویت 
و پلیس بین الملل در مرکز ارسال می دارد. مراکز مزبور موظفند 
ظرف پنج روز نتیجه بررسی را با دلیل و سند به وزارت کشور و 

شورای نگهبان اعلام نمایند«.

اگر کسی رد صلاحیت شود...
مراکز حوزه های  اجرایی  ماده 50، »هیأت های  اساس  بر 
انتخابیه موظفند حداکثر ظرف ده روز پس از پایان مهلت ثبت 
نام با توجه به نتایج بدست آمده از بررسی های لازم در محل 
و با استفاده از نتایج اعلام شده توسط وزارت کشور صلاحیت 
داوطلبان در رابطه با صلاحیت های مذکور در این قانون را مورد 
رسیدگی قرار داده و نتیجه را کلًا به هیأت های نظارت اعلام 
نمایند«. بر اساس تبصره همین ماده، »ردصلاحیت داوطلبان 
نمایندگی مجلس شورای اسلامی باید مستند به قانون و براساس 

مدارك و اسناد معتبر باشد«.
و  »فرمانداران  دارد:  اذعان  نیز  انتخابات  قانون    51 ماده 
انتخابیه مکلفند نظریه رد هیأت  بخشداران مراکز حوزه های 
اجرائی انتخابات را با ذکر استناد قانونی ظرف یك روز به داوطلبان 
مدارك  و  اسناد  به ضمیمه  با سریعترین وسیله  و  نموده  ابلاغ 
به اطلاع هیأت نظارت استان برسانند« و بر اساس تبصره آن، 
»کسانی که صلاحیت آنان مورد تأیید قرار نگرفته حق دارند 
ظرف چهار روز از تاریخ ابلاغ به داوطلب، شکایت خود را مستدلَا 

به هیأت نظارت استان اعلام نمایند«.
این شکایت ها توضیح می دهد:  ماده 52 درباره سرانجام 
»گزارش ها و شکایات واصله ظرف مدت هفت روز پس از پایان 
مهلت دریافت شکایت در جلسه هیأت نظارت استان رسیدگی و 
نتیجه صورت جلسه می شود . چنانچه نظر هیأت اجرائی مبنی 
بر رد صلاحیت داوطلب، مورد تأیید هیأت نظارت استان نیز 
باشد، هیأت نظارت مذکور موظف است در این خصوص، نظر 
هیأت مرکزی نظارت را نیز کسب نماید. هیأت نظارت استان در 

مورد صلاحیت سایر داوطلبان نیز نظر خود را به هیأت مرکزی 
نظارت اعلام می نماید«. در ادامه این روند هیأت نظارت استان 
پس از کسب نظر هیأت مرکزی نظارت، موظف است مراتب تأیید 
یا رد صلاحیت تمامی داوطلبان را با استناد قانونی طی صورت 
جلسه ای به فرماندار یا بخشدار مربوط اعلام کند و فرماندار یا 
بخشدار موظف است نظر هیأت مرکزی نظارت، مبنی بر تأیید 
یا رد صلاحیت داوطلبان را که از هیأت نظارت استان دریافت 
کرده است، به نامبردگان ابلاغ کنند تا در صورت اعتراض به رد 
صلاحیت خود، کتباً به شورای نگهبان شکایت کنند. چنانچه 
شورای نگهبان صلاحیت داوطلبی را که در مراحل قبلی مورد 
تأیید قرار گرفته است رد کند، داوطلب می تواند حداکثر ظرف 
سه روز از تاریخ ابلاغ شورای نگهبان، در خواست رسیدگی مجدد 
کند، شورای نگهبان باید ظرف هفت روز رسیدگی  و اعلام  نتیجه  
به داوطلبانی که  نماید. رأی گیری در شورای نگهبان نسبت 
صلاحیت آنان در مراحل قبلی به تصویب رسیده، در مورد عدم 

 صلاحیت  خواهد بود.

اعضای شورای نگهبان معیار 
تایید صلاحیت را چه می دانند؟

صلاحیت  احراز  قانونی  چارچوب های  آمد،  کنون  تا  آنچه 
نامزدها از سوی شورای نگهبان است، اما برخی اعضای شورای 
نگهبان به موارد دیگری نیز در تایید صلاحیت ها اشاره دارند. از 
جمله آنکه سخنگوی شورای نگهبان، اظهارنظر درباره فتنه را 
ملاک بررسی صلاحیت  ها عنوان می کند. نجات الله ابراهیمیان 
می گوید: رفتار و گفتار داوطلبان انتخابات مجلس و خبرگان 
رهبری که مصداق طرفداری از فتنه و عناوینی از این دست که 
به عنوان خط قرمز نظام و رهبری مطرح شده است، در بررسی 
انتخابات خبرگان و مجلس  افرادی که برای هر دو  صلاحیت 

شورای اسلامی ثبت  نام کرده اند، مدنظر قرار خواهد گرفت.
دبیر شورای نگهبان نیز تعبیری مشابه اما با صراحت کمتری 
دارد. آیت الله احمد جنتی در نمازجمعه هفته پیش تهران، پس 
از اینکه درباره ضرورت تایید صلاحیت ازسوی شورای نگهبان 
تاکید می کند، به اتفاقات سال 88 اشاره کرده و می گوید: در 
انتخابات سال 88 ، 40 میلیون شرکت کرده و رای دادند . کسانی 
بودند که معتقد به ابطال آرای این 40 میلیونی بودند، اما این حق 
مردم بود و رهبری و شورای نگهبان بودند که این حق را حفظ 
کردند اما برخی می خواستند آن را باطل کنند. هنوز هم در 

همین خط برخی بازی می کنند.
پیش تر آیت الله محمدرضا مدرسی یزدی، یکی از فقهای 
شورای نگهبان نیز به این موضوع اشاره کرده و گفته بود: »فتنه 
موضوع واضحی است و مثل این است که کسی خورشید را منکر 
شود ولی اینکه چه کسی فتنه گر بوده یا نه باید پرونده اش در 

انتخابات بررسی شود.«
آیت الله محمد مومن، دیگر عضو فقیه شورای نگهبان نیز 
درباره تایید صلاحیت ها معتقد است: مگر ما به مردم گفته ایم 
به فردی که آدم شریفی است، با نظام رفاقت دارد و نماز شب 
او ترک نمی شود رای ندهید که برخی می گویند شورای نگهبان 
سلب حق مردم کرده است؟ والله بخدا ما کسی که آدم حسابی 
هست را رد صلاحیت نمی کنیم. اصلا بیایند یک مورد را نام 
ببرند و بگویند که شورای نگهبان این فرد را که آدم خوبی بوده 
است را بی حساب رد کرده است. ما هرگز چنین کاری را نکرده 
ایم و نخواهیم کرد، مگر مسلمان نیستیم؟ اگر مردم می خواهند 
به آدم بد رای دهند خب عقل ندارند، اما اگر می خواهند به آدم 
خوب رای دهند خب شورای نگهبان این افراد را شناسایی و تائید 

صلاحیت می کند.
محمدرضا علیزاده، قائم مقام دبیر شورای نگهبان نیز درباره 
تایید و ردصلاحیت ها گفته بود: ما به دلیل اینکه کسی به یک 
جناح خاص وابستگی دارد، او را رد صلاحیت نمی کنیم. محسن 
اسماعیلی عضو حقوقدان شورای نگهبان قانون اساسی اما درباره 
امکان تایید صلاحیت رد صلاحیت شدگان گذشته در انتخابات 
افراد وضعیت فعلی  بود: ملاک بررسی صلاحیت  آینده، گفته 

آنهاست.

هجمه ها علیه زنان در آستانه انتخابات؛

از مولاوردی تا ابتکار
 از یالثارات تا صداوسیما

در حالی مطلب توهین آمیز هفته نامه یالثارات به مولاوردی مورد توجه مردم قرار گرفته 
که رسانه های اصولگرا هجمه شدیدی علیه زنان راه انداخته اند.

به گزارش ایلنا، اهانت هفته نامه یالثارات به معاون رئیس جمهور، به قدری رکیک و 
مملو از ادبیات ناسالم بود که حتی نشریه های همسوی اصولگرا نیز از تکرار این مطلب 
اجتناب کردند. عصبانیت نویسنده متن به اندازه ای زیاد بود که یک هفته بعد از انتشار آن 
فحش نامه، هنوز هم گاف های آن را اصلاح نشده است؛ چنانچه در جایی نوشته است »اواخر 
خرداد امسال و همزمان با ایام عزاداری محرّم« و البته که اواخر خرداد امسال همزمان بود 

با جشن های شعبانیه!
این تنها هجمه یالثارات نویسان علیه زنان فعال در دولت نیست و همزمان با فحاشی 
به خانم مولاوردی، در مطلبی دیگر الهه کولایی را مورد هجمه قرار داده است و با صفاتی 
که بازنشر آنها در دایره لغات ایلنا نیست، مسئولیت جدید وی را مورد انتقاد جدی قرار 

داده است.
از سویی دیگر بخش خبری بیست وسی صداوسیما در کنار دو خبرگزاری مشهور 
اصولگرایان نیز در هفته گذشته و همزمان با تعطیلی مدارس تهران و شهرهای صنعتی 
به خاطر آلودگی هوا، انتقادها تند و گزنده ای را به معصومه ابتکار مطرح کردند؛ انتقادهایی 
که خلاف رویه همین خبرگزاری ها در دولت قبل بود و این تناقض با انتشار تصاویری در 

شبکه های اجتماعی دست به دست می شد.
آذرماه امسال نیز وقتی در احکام استاندار خوزستان  مریم عیوض زاده بخشدار مرکزی 
اهواز، سحر احمدی آرپناه بخشدار مرکزی لالی، اعظم شنبدی بخشدار مرکزی هندیجان، 
بلقیس حسینی بخشدار مرکزی ماهشهر، حمیده آل بوعشیره بخشدار مرکزی خرمشهر، 
بتول سعیدی زاده بخشدار مرکزی آبادان، لیلا مسحنه بخشدار مرکزی شهرستان شوش 
و معصومه خنفری بخشدار مرکزی کارون شدند، صدای اعتراض بسیاری از دلواپسان بلند 

شد و افراد منصوب شده را بی تجربه و ناتوان معرفی می کردند.

ثبت نام هزار زن در انتخابات
به گزارش ایلنا، این انتقادهای در حالی مطرح می شود که در انتخابات مجلس بیش 
از هزار نفر از زنان در سراسر کشور ثبت نام کرده اند. در میان این هزار نفر تعدادی از 
استادان برجسته دانشگاه )فاطمه راکعی  دانشگاه الزهرا، فاطمه داداشیان استاد دانشگاه 
امیرکبیر، سمیه طهماسبی دانشگاه تربیت مدرس و ....( حضور دارند و تعدادی نیز به خاطر 
ارتباطات نسبی و سببی که دارند با استقبال مردم مواجه شدند مثل دختر آیت الله هاشمی 

رفسنجانی، خواهر علی شکوری راد، همسر محسن آرمین و همسر ابراهیم اصغرزاده.
نامزدی های خانوادگی از این جهت حائز اهمیت هستند که در انتخابات مجلس ششم، 
محمدرضا خاتمی برادر رئیس جمهور، علیرضا نوری برادر عبدالله نوری نفرات اول انتخابات 
تهران بودند و در انتخابات مجلس پنجم نیز فائزه هاشمی تنها نامزدی بود که در کنار ناطق 

نوری در دور اول انتخابات به مجلس راه یافت.
حضور زنانی مثل ابتکار و مولاوردی در راس حاکمیت، انگیزه زنان را برای حضور در 
مجلس افزایش داده است و این نگرانی را برای کانون های قدرت به وجود آورده است که 
همراهی زنان و اصلاح طلبان به دوازه سال ریاست اصولگرایان بر قوه قانون گذاری کشور 

پایان دهد.

شمخانی در دیدار با سید عمار حکیم :

آمریکا به دنبال نابودی داعش نیست
دبیر شورای عالی امنیت ملی ایران گفت :آمریکا به دنبال نابودی داعش نیست بلکه از 
جریان تروریسم به عنوان ابزار تبلیغاتی و سیاسی برای مشروعیت بخشی به نفوذ بلند مدت 

خود در خاورمیانه و کشورهای اسلامی بهره می برد. 
به گزارش ایسنا، علی شمخانی  صبح دوشنبه در دیدارسید عمار حکیم، رئیس مجلس 
اعلای اسلامی عراق با تبریک دستاوردهای ارتش و نیروهای مردمی عراق در عملیات 
الرمادی و آزادسازی بخش مهمی از مناطق اشغالی عراق از لوث وجود گروه های تروریستی 
بر استمرار مسیر موفق تکیه بر نیروهای بومی و اعتماد به ظرفیت های داخلی عراق برای 

برقرار امنیت در این کشور تاکید کرد. 
نماینده مقام معظم رهبری گفت: آمریکا به دنبال نابودی داعش نیست بلکه از جریان 
تروریسم به عنوان ابزار تبلیغاتی و سیاسی برای مشروعیت بخشی به نفوذ بلند مدت خود 

در خاورمیانه و کشورهای اسلامی بهره می برد. 
به وعده های کشورهای  از جمله عراق بدون توجه  وی گفت: کشورهای منطقه 
فرامنطقه ای باید تمام ظرفیت های خود را برای ریشه کن سازی تهدید فزاینده تروریسم 
بسیج نمایند. دبیر شورای عالی امنیت ملی افزود؛ قطعنامه ها و مواضع کشورها داعش را 
ریشه کن نخواهد کرد بلکه اراده مردم و عزم دولتمردان است که می تواند بار دیگر امنیت 

و آرامش را به عراق و سوریه بازگرداند. 
نماینده مقام معظم رهبری در شورای عالی امنیت ملی با اشاره به قطعنامه 2245 
شورای امنیت سازمان ملل متحد و تلاش آغاز شده برای حل بحران سوریه از مسیر 
سیاسی افزود: جمهوری اسلامی ایران از ابتدای شکل گیری درگیری های نظامی در سوریه 
بر لزوم اتخاذ راهکارهای سیاسی برای پایان دادن به جنگ و خونریزی تاکید داشت لیکن 
رویکردهای حمایتی برخی کشورها از گروه های تروریستی که متاسفانه همچنان نیز ادامه 
دارد موجب وارد شدن خسارت های عظیم مادی و انسانی به کشور سوریه و گسترش غیر 
قابل کنترل تروریسم گردید. شمخانی با تاکید بر ضرورت احترام به حق حاکمیت کشورها، 
سوء استفاده از موضوع مبارزه با تروریسم برای پیگیری اهداف سیاسی و لشکرکشی نظامی 
را محکوم کرد و اظهار داشت: هر اقدامی که موجب کاهش تمرکز بر مبارزه با گروه های 
تروریستی شده و موجب شکل گیری منازعات سیاسی و نظامی میان کشورهای منطقه 

گردد قطعا به نفع تروریسم و غیرسازنده خواهد بود. 
تصویب قانون جدید صدور ویزا از سوی آمریکا 

مغایر صریح بند حسن نیت  برجام
دبیر شورای عالی امنیت ملی با اشاره به تصویب قانون جدید صدور ویزا از سوی آمریکا 
این اقدام را مغایر صریح بند حسن نیت در برجام عنوان کرد و گفت: انجام اقداماتی از این 
دست، ضمن توسعه بی اعتمادی موجب آشکار شدن مغایرت های آشکار در گفتار و رفتار 

دولتمردان آمریکا نزد افکار عمومی جهانی خواهد شد. 
وی افزود: نمی توان هر روز قانون و رویه ای جدید برای ایجاد محدودیت های خصمانه 
و سرقت غیر قانونی اموال مردم ایران به تصویب رساند و در کنار آن با بیان گفتارهای زیبا 

از اعتمادسازی و حسن نیت سخن گفت. 
سید عمار حکیم رئیس مجلس اعلای عراق نیز در این دیدار با ارائه گزارشی از آخرین 
تحولات میدانی و سیاسی عراق گفت: عراق به صورت یکپارچه در برابر توطئه های خارجی 

که گسترش اختلافات را برنامه ریزی می کنند خواهد ایستاد. 
وی ارتقاء مستمر همکاری های همه جانبه میان دو کشور را اجتناب ناپذیر و 
اقدامی در مسیر تامین منافع مشترک و شکل گیری امنیت پایدار در منطقه عنوان 
کرد و اظهار داشت: تلاش های ارزنده جمهوری اسلامی ایران در عرصه های سیاسی، 
امنیتی و نظامی برای مقابله با تهدیدات گروه های تروریستی و حمایت همه جانبه 
از دولت و مردم عراق در سخت ترین شرایط امنیتی، هرگز از خاطر مردم این کشور 

محو نخواهد شد. 

در شورای هماهنگی اطلاعات؛

وزیر امور خارجه : القای شکاف در نظام 
مهمترین حفره نفوذ است

وزیر امور خارجه کشورمان با ترسیم مخاطرات زمینه های نفوذ، تصور و القای شکاف و 
دوگانگی در نظام را مهمترین زمینه و حفره نفوذ برشمرد.

محمد جواد ظریف روز دوشنبه این مطلب را در شورای هماهنگی اطلاعات که با 
حضور وزیر اطلاعات و معاونین وزارت امور خارجه به همراه سایر اعضا برگزار شد، بیان کرد.

وی در جلسه این شورا اظهار داشت: نقش و رویکرد وزیر اطلاعات باعث شده تا همه 
دلسوزان نظام به وزارت اطلاعات و جامعه اطلاعاتی کشور به عنوان دوست و همراه نگاه 

کنند. 
وزیر امور خارجه با بیان اینکه جامعه اطلاعاتی کشور، هم رصد می کند و هم جهت 
می دهد، گفت: کشور وارد مرحله اجرای برجام شده است، بنابراین در کنار رصد اوضاع و 
احوال در این زمینه، اتخاذ تدابیر هدفمند و منسجم در سطوح مختلف سیاسی و اطلاعاتی 
امری لازم و ضروری است و در این مسیر نیازمند هوشمندی، ابتکار عمل و وحدت داخلی 

هستیم تا دشمن به هدف خود نائل نشده و اجرای برجام در فضای آرامی صورت گیرد.
ظریف ادامه داد: در پرتو فرصت ها و تهدیدات پیش روی کشور، جامعه اطلاعاتی 

بزرگترین یاور اجرای برجام است.
تقدیر وزیر اطلاعات از زحمات تیم هسته ای

حجت الاسلام والمسلمین سید محمود علوی وزیر اطلاعات در این جلسه ضمن 
تبریک میلاد با سعادت پیامبر اکرم)ص( و امام جعفر صادق)ع(، از زحمات و تلاش 
های خستگی ناپذیر وزیر امور خارجه و تیم مذاکره کننده در موضوعات هسته ای، 

تقدیر و تشکر کرد.
وزیر اطلاعات با یادآوری نهم دی ماه که تجلی میثاق مجدد امت و ولایت بود، این روز 
را به عنوان روز برچیده شدن توطئه های دشمن علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی و 

منزوی شدن ساختارشکنان برشمرد. 
در ادامه، اعضای جامعه اطلاعاتی با طرح دیدگاه های خود، دیدگاه های مختلفی از روند 

برجام و پسابرجام را مورد بحث و تبادل نظر قرار دادند.
لازم به ذکر است شورای هماهنگی اطلاعات، عالی ترین شورای اطلاعاتی کشور است 
که از سازمانها و نهادهای اطلاعاتی، لشکری و کشوری و همچنین وزارت امور خارجه عضو 

آن می باشند و جلسات آن به ریاست وزیر اطلاعات برگزار می گردد.

نکته

اخبار

گزارش از: مریم مهرگان
 پرتاب کردن لنگه کفش، ناسزا گفتن، ضرب و شتم و داد و 
فریاد قطعا می توانند نشانه های خوبی از تندروی و افراطی گری 
باشند؛ به خصوص اگر در جایی مثل مجلس شورای اسلامی که 

محل مدنیت و تبلور آرای مردم است رخ دهد.
به گزارش ایسنا، شاید قابل تصور نباشد وقتی درباره ضرورت 
دوری از افراط و تفریط در مجلس دهم و نقد برخی تندروی ها در 
مجلس نهم از نمایندگان مجلس می پرسیم  ، طرفداران دو طیف 
سیاسی رایج در بهارستان هرکدام خود را قربانی افراطیون دانسته 
و طرف مقابل را منشاء این معضل می خوانند، کسانی که شاید بعضا 
خود به انجام برخی رفتارهای تند و غیرقابل انتظار متهم می شوند.

فاطمه آلیا نماینده تهران و عضو شورای مرکزی جبهه پایداری 
در واکنش به تندرو خواندن این جریان از سوی برخی افراد و 
جناح ها می گوید که افراط گری ها را اغلب از سوی طرفداران دولت 

دیده  است.
فتح الله حسینی که چند سال گذشته گفته شده بود حین 
سخنرانی علی مطهری درباره ماجرای حصر با او درگیر شده بود 
ضمن تکذیب این اتفاق معتقد است که هیچ نماینده افراطی در 

مجلس نهم نداریم.
را  در مجلس  افراط گری  آقاتهرانی، مصداق صریح  مرتضی 
حوادث روز یکشنبه سیاه در حین بررسی برجام از سوی برخی 

نمایندگان و بویژه هیات رییسه می داند.
و  نطق ها  که  مطهری  علی  تعاریف،  این  دیگر  سوی  در 
سخنرانی های غیرمنتظره و جنجالی اش هر از چندی جو مجلس 
را با هیجان روبرو می کند هم معتقد است که افراطیون بیشتر در 

جریان اصولگرا نمود دارند.
مسعود پزشکیان در جایگاه یک نماینده اصلاح طلب می گوید: 
افراط و تفریط در همه جریان ها اعم از چپ و راست دیده می شود؛ 
بسته به آنکه قدرت در دست کدام جریان باشد زمان بروز این 

رفتارها تغییر می کند.
بهرام بیرانوند هم که در جریان دست دادن وزیر امور خارجه 
کشورمان با رییس جمهور آمریکا در صحن مجلس با ظریف درگیر 
شد، معتقد است که استقلال این کشور یک اصل است اگر ما 
ببینیم یک فعلی اتفاق بیفتد که این استقلال را مخدوش کند باید 
سخت در مقابل آن ایستاد ولو اینکه بگویند این حرکت افراط است.

مهدی کوچک زاده که چندی پیش اعلام استعفایش خبرساز 
شد با اعتقاد به این که عبور از قوانین در مدیریت مجلس نهم 
مصداق افراطی گری بوده است عنوان می کند: فریاد زدن جزو 
افراطی گری نیست اما هر کس که فحش بدهد مصداق فرد افراطی 

است.
نصرالله پژمان فر هم تعریف متفاوتی از اصل افراطی گری دارد؛ 
به اعتقاد او افراط آن است که عده ای به بهانه نقد عملکرد یک 
مجموعه یا شخص، موجب تضعیف و کند شدن فعالیت و توقف 

حرکت آن می شوند.
وقتی از این نمایندگان مجلس درباره عملکرد خودشان در 
برخی رویدادها و جلسات که با حاشیه یا چالش مواجه شده سوال 
می شود و می خواهیم که مصادیق افراطی گری را توضیح دهند 
ضمن دفاع از عملکردشان شرایط گذشته را تحلیل می کنند البته 

آنها متفق القول افراط را واژه بدی می دانند.

افراط گری جبهه پایداری
 برچسبی ناچسب و یک اتهام

فاطمه آلیا: شاید جریان پایداری گاهی اعتراض و انتقاداتی 
مطرح کرده باشد اما افراطی گری یک اتهام و برچسب ناچسب 
است که به ما می زنند ،  مفهوم افراطی گری از نگاه های مختلف 
متفاوت است و رهبر انقلاب فرمودند هر فردی که انتقاد می کند 
و مورد پسندتان نیست را متهم به افراطی گری نکنید. متاسفانه 

هم اکنون این اتفاق افتاده و هر کس دیگری را متهم به افراط 
می کند. به نظر بنده مجلس نهم به هیچ وجه دچار افراط گری نشد 
و حتی فعالیت مجلس در بحث تاثیرگذاری بین المللی برخاسته 
از یک وحدت عمومی از سلایق مختلف سیاسی در خانه ملت 

بوده است.
البته در کل معتقدم بیشتر تحرکات و برخوردهای تند از جانب 
طرفداران دولت بود و جرقه این هیجان زدگی ها از سوی خود 
دولت زده شد و ما واژه افراط را از بیانات آقای رییس جمهور 

شنیدیم که در آن مقطع منتقدان را متهم به افراط گری کردند.
افراطیون مواضع غیرمنطقی دارند و در عمل رفتار سیاسی شان 
با شاخص های مبانی انقلاب، قانون اساسی و اندیشه های امام و 
رهبری همخوانی ندارد و اصرار لجوجانه بر روی مواضع شخصی 
خود دارند. لذا عصبانی بودن با افراطی گری فرق دارد. کسی که 
خیلی پرخاش می کند و جو مجلس را به دلیل انتقاد به هم می زند 

هم در نهایت می گوید من عصبانی بودم!
البته مطرح کردن بحث افراط گری  از سوی یک عده به نظر 
می رسد یک ترفند سیاسی برای خارج کردن رقیب از صحنه باشد 
هرچند که در نهایت مردم باید سرنوشت سیاسی خود را تعیین 

کنند و حتما خودشان تشخیص درست می دهند.

افراط کمتر از اندازه انگشتان یک دست
فتح الله حسینی: بیشتر تلاش و دغدغه مجلس نهم در بین 
همه طیف ها تاکنون خدمت رسانی بوده و از نظر من افراط کاری ها 
در این مجلس به تعداد انگشتان یک دست هم نمی رسد. این فضا 
و جوسازی های بیرونی است که در برخی از جاها مجلس نهم را 

افراط گرا می خواند.
هیچ نماینده افراطی در مجلس نهم نداشتیم و من به این نتیجه 
نرسیدم که بگویم چه کسانی در این مجلس به دنبال افراط گری 
بودند. آنقدر دغدغه مردم زیاد است که به این موضوعات اصلا فکر 
نکردم البته حتما اگر کسانی دچار افراط و تفریط شدند مردم در 

انتخابات پیش رو به آن ها نمره نخواهند داد.
آن ماجرا هم که در 21 دی 93 در حین نطق علی مطهری 
درباره موضوع حصر گفته شد من و عده ای از نمایندگان مانع 
سخنرانی او شده و دستش را کشیده ایم کذب محض است. علی 
مطهری برادر خوب من است و مباحثی که درباره درگیر شدن من 
با وی مطرح شد اصلا صحت ندارد. من به هیچ عنوان نمی پذیرم 
که آن روز دچار افراط شدم. کسانی که دنبال این حرف ها هستند 
باید بدانند که این کار گناه است و باید توبه کنند. می توانید فیلم آن 

روز را بازنگری کنید و خودتان وجدان تان را قاضی کنید.

یکشنبه سیاه و افراطی گری
مرتضی آقاتهرانی: آیا هر کس خلاف نظر من حرف زد به 
معنی افراط  گری است؟ طبق ضوابط و قوانین بالادستی و پایین 
دستی باید افراط را معنا کرد. در همین مجلس همه رقم انسان 
وجود دارد. ما آیین نامه مشخصی برای اداره مجلس داریم اما گاهی 
می بینیم یک نماینده یا حتی هیات رییسه بر اساس قانون و 

آیین نامه عمل نمی کند و این ها افراط و تفریط هستند.
مصداق بارز این مسئله در مجلس نهم را می توان در یکشنبه 
سیاه مجلس و داستان اخیر برجام ببینیم. هر چند ممکن است که 
برخی از این کارها خوششان بیاید اما از نظر ما نحوه اداره جلسه 
آن روز از مصادیق افراطی گری در مجلس بود. ما معتقدیم اختلاف 
سلایق در مجلس طبیعی است اما نباید نوکر اختلاف سلایق شد.

نمود بیشتر افراطیون 
در جریان اصولگرا

علی مطهری: مردم مصادیق افراطی گری را خوب می بینند 
و به موقع تصمیم خواهند گرفت. مردم ما از رشد اجتماعی و 

سیاسی خوبی برخوردار شده اند و معمولا خوب تشخیص می دهند 
و انتخابات سال 92 این موضوع را نشان داد که مردم تحت تاثیر 

تبلیغات منفی قرار نمی گیرند.
ویژگی های افراطیون مجلس نهم از نام شان پیداست و برخی 
نمایندگان تندروی هایی کردند. عداوت ها و کینه های شخصی با 
افراد مشخص و با این دولت موجب شد که افراطیون مجلس نهم 
از جاده انصاف خارج شوند و قضاوت منصفانه ای نداشته باشند. 
همین موضوع هم به آنها لطمه وارد کرد؛ حتما اگر در انتخابات 
آتی مشارکت مردم بالا باشد قطعا افراد کمتری از افراطیون رای 
خواهند آورد، از نظر من افراطیون بیشتر در جریان اصولگرا نمود 

دارند.

آقای هاشمی 
محبوب تر یا مغضوب تر ؟

افراطی گری  نهم مصادیق  مسعود پزشکیان: در مجلس 
بسیار وجود داشته است اما درکل باید کاری کرد میانه حق باشد 
و اکثریت جامعه را پوشش دهد و مورد قبول مردم باشد. اینکه ما 
حرفی بزنیم که تنها یک عده خاصی آن را بپذیرند و یا یک حرف 
مطلقی را مطرح کنیم درست نیست، چه بسا که حضرت علی )ع( 

نیز چنین حقی برای خود قائل نبودند.
و  از چپ  اعم  جریان ها  همه  در  تفریط  و  افراط  متاسفانه 
راست دیده می شود امروز که قدرت در دست جناح راست است 
تندروی ها و افراط گری در این جناح بیشتر دیده می شود؛ برای این 
که زور دست شان است و سعی می کنند جریان رقیب را با انگ و 
برچسب کنار بزنند. حال اگر قدرت دست آن یکی جناح هم بیفتد 

چه بسا که شرایط مشابهی به وجود بیاید.
افرادی که در مجلس داد و بیداد می کنند و فحش می دهند 
مصادیق افراطیون هستند. کدام امام و پیغمبر و مصلح دینی یا 
یاران ائمه با فحاشی و بد و بیراه گفتن و تهمت زدن وجود داشته 
که ما دومی آنها باشیم؟ البته افراطیون با این عملکرد خود نتیجه 
برعکس گرفتند. آن همه فحاشی به آقای هاشمی رفسنجانی 
کردند. حال سوال این است که امروز آقای هاشمی محبوب تر 
شده یا مغضوب تر؟ به نظر من اگر به ایشان فحش نمی دادند 
آن قدر ایشان امروز محبوبیت پیدا نمی کردند. یعنی بی عدالتی و 
بی احترامی به افراد هر وجدان آگاهی را نسبت به آن فرد که مورد 

ظلم قرار می گیرد جذب می کند.
البته مردم هم طیف های مختلفی هستند و افراطیون در درون 
خود مردم هم گاهی مشتری خاص خود را دارند و این عملکرد 
رسانه است که بتواند کدام طرف را سنگین تر کند. در مجلس 
آینده هم حتما ما شاهد حضور افراد افراطی نیز خواهیم بود چراکه 

مشتریان خاص خود را دارند.

بداخلاقی آری ؛ افراط نه !
بهرام بیرانوند: بنده در مجلس نهم بداخلاقی دیده ام اما افراط 
ندیده ام. استقلال این کشور یک اصل است که ما اگر ببینیم یک 
فعلی اتفاق بیفتد که این استقلال را مخدوش کند باید سخت در 
مقابل آن ایستاد ولو اینکه بگویند این حرکت افراط است. برای 
حفظ یک اصل باید برخی مواقع نه یک جان، نه یک آبرو بلکه 

صدها هزار جان داد.
برخی مواقع شما می بینید که کشور در آستانه یک ضرر بزرگ 
است. آنجا سبک و سنگین می کنید که حفظ خودتان مقدم است 
یا دور کردن جامعه از یک خطر و خسارت بزرگ. در موضوع دست 
دادن وزیر خارجه با اوباما آقای ظریف به ملتش پشت کرد! هنوز 
هم همه شهدای منا برنگشته اند. در تمام دنیا رسم است و درست 
است که وقتی یک حادثه ای برای شهروندان کشور پیش می آید 
همه سفرها لغو شده و مسئولان برای کنترل حادثه و شرایط به 
کشور برمی گردند. اما آن رفتارها باعث شد که نه تنها به پاسپورت 

ما اعتبار برنگشت بلکه به مسئولین ما هم برای رفتن به عربستان 
برای حضور در صحنه کشته شدن قربانیان منا ویزا ندادند. لذا 
گاهی مواقع لازم است با آن ها که حق شما را در روابط خارجی 
نمی دهند سخت و خشن برخورد کنیم، اما خطی که داشت دنبال 
می شد حفظ عزت حاجیان ما در مکه نبود. عرصه روابط بین الملل 
عرصه موازنه قدرت و قدرت نمایی است، عرصه ذلت و تسلیم شدن 

نیست.
خطی که برخی سیاست مداران ما پیش گرفتند و جلو رفتند 
در دنیا به نفع ما و مردم نیست. بنابراین واکنشی که من نسبت به 
آقای ظریف ان روز نشان دادم یک واکنش حداقلی در ارتباط با 
فعل نسنجیده ای بود که ایشان انجام داد و در تراز این ملت رفتار 
نکرد. آن تذکری که من دادم تذکر هزینه داری بود اما هزینه آن را 
با جان و دل و با فکر پرداختم و آنجا منافع مردم را در نظر گرفتم.

افراط در مدیریت مجلس
کوچک زاده: مصداق افراطی گری پا را از قانون آنسو گذاشتن 
است و از نظر من مصداق بارز افراطی گری مدیریت آقای لاریجانی 
در مجلس است. ایشان وقتی می خواهد یک اتفاقی بیفتد قوانین 

را زیر پا می گذارد .
از نظر من جایگاه افراد را در مجلس مردم تعیین می کنند و 
مردم هر کاری که بخواهند می کنند و هیچ کس زورش به مردم 
نخواهد رسید. اینکه مردم بخواهند یا نخواهند دلیل حق یا ناحق 
بودن نیست. چون بلاتشبیه ملت شریف ایران، همین مردم بودند 
که سر مبارک امام حسین )ع( را بریدند و خیلی ها آرزو دارند که 
ملت ایران به خادمان خود پشت کنند و بروند به سمت کسانی که 
نان غرب را می خورند. البته از نظر من فریاد جزو افراطی گری ها 

نیست اما هر کس که فحش بدهد کارش مصداق افراط است.

افراطی گری یا هجمه 
به مطالبات واقعی

نصرالله پژمان فر: معنای حقیقی افراطی گری این است که 
عده ای با بحث هایی در مورد عملکرد یک مجموعه یا اشخاص 
موجب این شوند که آن حوزه در کارش دچار ضعف و احتیاط 

شود و کارها دچار کندی شود.
بخشی از بحث هایی که این روزها درباره رفتار نمایندگان مطرح 
می شود با همین رویکرد است؛ یعنی منجر به این می شود که 
نمایندگان را سست و کند  کنیم و نتیجه آن هم این می شود 
که وظیفه نمایندگی محقق نشود. یک نماینده به غیر از بحث 
قانونگذاری موظف به بحث نظارت است و تعارفات و رودربایستی ها 
نباید باعث شود که وظیفه نظارتی مجلس در حد یک توصیه 

اخلاقی بماند.
تا  و حتی  است  دادن  تذکر  و  ایستادن  به  موظف  مجلس 
استیضاح رییس جمهوری هم می تواند پیش رود. اگر این معنا 
منجر به این شود که ما بگوییم نمایندگان تندرو هستند کار 
مجلس را کند می کند. علیرغم تذکرات رهبری انقلاب در همین 
دور مجلس ما رفتارهایی داشته ایم که بارها مورد انتقاد مستقیم 
و غیرمستقیم ایشان قرار گرفت، مثل اتفاقی که درباره استیضاح 
وزیر مسکن در دوره قبل صورت گرفت و منجر به این شد که یک 
تنش جدی و تسویه حساب شخصی بین رییس جمهور وقت و 
رییس مجلس صورت بگیرد. آن اتفاق تاریخ مجلس را بسیار کدر 
کرد و شاید اگر بخواهیم قضاوت کنیم در این تراز و سطح، بدترین 
روزی بود که مجلس نهم پشت سر گذاشت که البته آن هم رفتار 

دو رییس قوه بود.
به هرحال انتخابات مجلس دهم در اسفند ماه سال جاری پیش 
روست و شاید تنویر افکارعمومی در اخبار و گزارش های رسانه ای 
موجب شود نه تنها واژه افراط بلکه بداخلاقی هم از خانه ملت 

رخت بربندد.

از صراحت قانون اساسی تا مواضع اعضای شورای نگهبان :

فرمول تایید صلاحیت داوطلبان مجلس چیست؟

نه تنها واژه افراط بلکه بداخلاقی هم باید از خانه ملت رخت بربندد

افراطی ها به مجلس نمی روند 
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قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده
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حداکثر تا 15 دی ماه می باشد.

نامه سرگشاده آیت الله مکارم به شیخ الازهر 
گفته می شود: در نامه بخشی از سرگشاده  آیت الله مکارم شیرازی به شیخ الازهر و علماى 
آن مرکز  که از سوی دفتر  این مرجع  منتشر شده  و در اختیار خبرگزاری حوزه قرار گرفته آمده 
است: اینجانب با نگاه خوش بینانه ای  که همیشه به شما داشته و دارم، امیدوارم با صلابت جلو این 
انحراف و سقوط الازهر را به دام توطئه دشمنان اسلام،  وهابیون، تکفیرى ها و وسوسه هاى خناسان 
تفرقه افکنی که ممکن است در اطراف شما وسوسه کرده و از مسیر اعتدال منحرف کنند بگیرید. 

باهنر: قصدی برای ریاست جمهوری ندارم 
برای  قصدش  پیرامون  گمانه زنی ها  اسلامی،  شورای  مجلس  رئیس  نایب   شود:  می  گفته 
کاندیداتوری انتخابات ریاست جمهوری را تکذیب کرد.محمدرضا باهنر در گفت وگو با خانه ملت با 
اشاره به عدم اعلام کاندیداتوری برای انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
خیالم از شرایط اصولگرایان در انتخابات مجلس راحت است.نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، 
اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی در خصوص شایعه حضورش در انتخابات ریاست 
جمهوری آینده تاکید کرد: به هیچ وجه چنین نیست. دیروز هم در سخنرانی توضیح دادم که چرا 
در انتخابات مجلس آینده نامزد نشدم.وی ادامه داد: 28 سال در مجلس بودم و تصور می کنم این 
میزان حضور کافی است و به امید خدا شرایط اصولگرایان برای حضور در انتخابات مناسب است و 

اکثریت کرسی های مجلس دهم را از آن خود خواهند کرد. 

ثبت نام داوطلبی با 12 فقره محکومیت! 
گفته می شود: معاون سیاسی دادستان کل کشور،نام نویسی در بخشی از انتخابات این دوره را 
غیر عادی دانست و  گفت: با افرادی برخورد کرده ایم که اگرچه در اقلیتند اما چندین محکومیت 
دارند. به عنوان نمونه یک نفر با 12 سابقه محکومیت نام نویسی کرده است و واقعا نمی دانم که 
فردی با این سوابق با چه انگیزه ای وارد گردونه انتخابات شده است. مرتضی بختیاری با اشاره به 
بهره مندی افراد از شرایط نام نویسی در انتخابات تاکید کرد: حتما پلیس بین الملل، نیروی انتظامی 
و وزارت اطلاعات از سوابق این افراد مطلعند و برخی از این افراد فقط وقت نیروهای وزارت کشور 
و فرمانداری ها را در ایام نام نویسی گرفته اند.وی افزود: فکر نمی کنم در هیچ جای دنیا چنین دست 
و دل بازانه در انتخابات نام نویسی شود اما از این نظر که شوری برای نام نویسی ایجاد شد نقطه قوت 
محسوب می شود. البته بخش قابل توجهی از ثبت نام کنندگان نیز از نظر دادستانی سابقه سوئی 

ندارند.

واکنش  توکلی به سخنان آیت الله جنتی  
گفته می شود: احمد توکلی نماینده مردم تهران در مطلبی با عنوان "دلسوزانه با آیت الله 
جنتی" در کانال تلگرامی خود با اشاره به اظهارات اخیر درباره کثرت داوطلبان انتخابات نوشت: 
اما ابراز اعجاب تردیدآمیز نسبت به این موضوع شبیه آنچه آیه الله جنتی در نماز جمعه درباره 
کثرت داوطلبان و عدم صلاحیت تعدادی از نامزدهای خبرگان فرمودند، به صلاح این جایگاه و نهاد 
حاکمیتی مهم نیست. باید در حفظ شأن و بی طرفی شورای نگهبان در افکار عمومی تلاش کرد. 
شورای نگهبان را به تعبیر رهبر انقلاب، باید از جهت حق الناس مورد توجه قرار داد. خلاف مصلحت 
این جایگاه خطیر است. باید توجه کرد که در روزهای انتخابات شخصیت حقیقی و حقوقی اعضای 
محترم شورای نگهبان نزد افکار عمومی قابل تفکیک نیست و نباید با برخی اظهارات زمینه ساز 
سوء استفاده ها و سوء تعبیرها را فراهم ساخت و زحمات واقعاً طاقت فرسای این ایام پر مسئولیت 

با ناشکری روبرو شود.« 

سرقت شبانه از خودروی رضا رشیدپور
گفته می شود: رضا رشیدپور مجری برنامه اینترنتیِ »دید در شب«،  دوشنبه شب گذشته از 
دستبرد به خودرو و سرقت مدارک و لپ تاپ خود که حاوی تصاویر و فیلم های شخصی اش بود خبر 
داد.رشیدپور  دوشنبه شب گذشته با انتشار عکسی در صفحه شخصی اینستاگرامش نوشت:جلسه 
اتاق فکر دید در شب ساعت دوازده و نیم شب تمام شد. برگشتم به دفتر کارم که لوازم شخصی ام 
را بردارم، کمتر از پانزده دقیقه طول کشید. همسایه مان هراسان خبر داد که چند نفر سوار بر 
یک خودروی نقره ای رنگ، ماشینتان را زدند! تمام اسناد و مدارک، لپ تاپ قدیمی ام پر از فیلم ها 
و عکس های شخصی، وجه نقد و ... همین یک ساعت پیش اتفاق افتاد.«این سایت می افزاید: رضا 
رشیدپور مدتی است با اجرای برنامه »دید در شب« در فضای مجازی، مورد توجه افکار عمومی و 
رسانه ها قرار گرفته است. همچنین رشیدپور در زمان تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری سال 92 
مجری کمپین های حسن روحانی بود و پس از روی کار آمدن دولت روحانی در برخی از سفرهای 

استانی این همکاری ادامه داشت. 

برق و بنزین در عربستان گران شد 
گفته می شود: همزمان با اعلام کسری بودجه بی سابقه، دولت عربستان قیمت آب و برق و 
گاز را در این کشور را بالا برده و از گران شدن پنجاه درصدی بنزین خبر داد.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از بی بی سی، سقوط شدید قیمت نفت باعث شده که دولت عربستان در بودجه سال 
آینده مجموعه ای از تدابیر ریاضتی از جمله کاهش یارانه های انرژی را در نظر بگیرد.شورای وزیران 
عربستان در جلسه اخیر خود علاوه بر افزایش قیمت بنزین با گران شدن آب و برق هم موافقت 
کرده است. بر این اساس قرار است قیمت های تازه از روز سه شنبه 29 دسامبر به اجرا گذاشته شود.

طبق این تصمیم قیمت بنزین از لیتری 6 دهم ریال سعودی به لیتری 9 دهم ریال )معادل 24 
سنت آمریکا( خواهد رسید و قیمت گاز و دیزل هم افزایش خواهد یافت.گفتنی است کسری بودجه 
دولت عربستان سعودی در سال 2015 میلادی به رقم بی سابقه 367 میلیارد ریال سعودی، معادل 

98 میلیارد دلار رسیده است.

جنجالی ترین هتل ایران افتتاح شد
گفته می شود: جنجالی ترین هتل ایران که اواخر خرداد ماه پرونده تخلفات آن با وساطت رییس 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری ختم به خیر شد، دوشنبه شب با حضور معاون اول 
رییس جمهور افتتاح شد.این هتل که مساحت آن 75 هزار متر مربع است در 26 طبقه ساخته شده که 
اوایل امسال پرونده آن در شورای شهر تهران به خاطر چهار هزار و 770 متر تراکم اضافه باز شد که پس 
از توضیحات قالیباف شهردار تهران و وساطت مسعود سلطانی فر، معاون رییس جمهور خرداد ماه امسال 
پرونده آن بسته شد.به گزارش ایسنا، این هتل پنج ستاره که در ارتفاعات شمال غرب تهران ساخته 
شده از حدود یک ماه پیش بهره برداری شد. زمان برگزاری سومین اجلاس سران مجمع کشورهای 

صادرکننده گاز که به عنوان محل اقامت پوتین و هیات همراهش انتخاب شد.

بابک زنجانی درخواست آزادی کرد 
گفته می شود:  وکیل مدافع بابک زنجانی از ارایه لایحه ای به دادگاه انقلاب برای تبدیل قرار 
بازداشت موکلش به قرار تامین مناسب و آزادی وی خبر داد. رسول کوهپایه زاده اظهارداشت :علت 
صدور قرار بازداشت موقت از سوی دادسرا و رد اعتراض موکل به این قرار توسط مرجع ذی صلاح، 
جاری بودن امر تحقیقات و امکان تبانی و جلوگیری از امحا آثار و دلایل ارتکاب جرم عنوان شده 
است. اکنون که بیش از 6 ماه از خاتمه تحقیقات می گذرد و 24 جلسه دادرسی نیز برگزار شده، 

علت مذکور مفقود شده و دلیلی بر بقای بازداشت موقت موجود نیست.

فرمانده انتظامی استان قم: 

نقش  پلیس در تامین امنیت انتخابات 
مهم و انکارناپذیر است 

فرمانده انتظامی استان قم با اشاره انتخابات پیش رو مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی گفت: 
نقش نیروی انتظامی در تامین امنیت انتخابات مهم و انکار ناپذیر است. 

به گزارش پایگاه خبری پلیس، سردار کاظم مجتبایی در جمع کارکنان فرماندهی انتظامی استان قم، 
بر اهتمام جدی پلیس قم در بخش های اطلاعاتی، انتظامی و امنیتی در این رابطه تاکید کرد و افزود: 
بخش های اطلاعاتی پلیس باید مسائل انتخابات را رصد کرده و این هوشیاری را به دستگاه های مختلف 

عملیاتی، انتظامی و پشتیبانی بدهد تا در این ماموریت نیز موفق باشیم. 
وی در ادامه با اشاره به تقارن دهه بصیرت و هفته وحدت، بیان کرد: امروز بی اخلاقی و بی بصیرتی 
وحدت مسلمانان جهان را نشانه گرفته و باعث تکه تکه شدن جوامع اسلامی شده است. وی با اشاره به 
جنگ و خونریزی در کشورهای سوریه، یمن، عراق و افغانستان، گفت: مشکل رهبران گروه های سلفی و 
تکفیری معلوماتشان نیست، مشکل آن ها قرائت و برداشتشان از دین است، این کج فهمی باعث شده تا با 
سلاح، سینه و قلب برادرانشان را نشانه بگیرند. مجتبایی افزود: امت اسلامی به جای اینکه متحد و واحد در 
مقابل اسراییل غاصب بایستند، در مقابل خودشان قد علم کرده اند و این سخت و ناگوار است. وی با بیان 
اینکه دین اسلام، دین معرفت و اخلاق است، ابراز امیدواری کرد: با یکپارچگی و آگاه تر شدن مسلمانان 
شرایطی فراهم شود تا چهره رحمانی اسلام هویدا و روز به روز شاهد مودت و وحدت بین مسلمانان 
باشیم. وی با تبریک میلاد حضرت عیسی مسیح)ع( با اشاره به اینکه همه ادیان، دین ماقبل خود را کامل 
تر کرده تا اینکه حضرت محمد)ص( به عنوان آخرین فرستاده خداوند به پیامبری مبعوث و دین اسلام 
به عنوان کامل ترین دین الهی معرفی شد، تصریح کرد: نبی مکرم اسلام)ص( فرمودند: »من برای کامل 
کردن مکارم اخلاقی آمدم«، بنابراین موضوع اخلاق یکی از برجسته ترین وظایفی بوده که پیامبر اسلام بر 
آن تاکید داشته اند. فرمانده انتظامی قم با بیان اینکه برای نجات بشریت، هدف همه نظام های توحیدی، 
نهادینه کردن اخلاق بوده است، افزود: همه پیامبران می خواستند انسان ها را از رفتار های خشن و گزنده 
جدا کرده و آنان را به سمت کمال سوق دهند. مجتبایی از تلاش مجموعه های عقیدتی سیاسی، حفاظت 
اطلاعات و همچنین کارکنان این فرماندهی در بخش های مختلف اطلاعاتی، عملیاتی، انتظامی، تبلیغاتی 

و پشتیبانی طی دو ماه گذشته و به ویژه در انجام ماموریت دهه آخر ماه صفر قدردانی کرد. 

نامحرمانه

خبر

 همزمان با هفدهم ربیع الاول، خجسته سالروز میلاد 
پیامبر اعظم حضرت محمد )ص( و حضرت امام صادق )ع(، 
مسئولان نظام، میهمانان شرکت کننده در کنفرانس وحدت 
اسلامی، سفرای کشورهای  اسلامی و جمعی از قشرهای 
مختلف مردم، صبح دیروز با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر 

معظم انقلاب اسلامی دیدار کردند.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار ضمن تبریک سالروز 
امام  حضرت  و  اسلام)ص(  الشأن  عظیم  پیامبر  میلاد 
صادق)ع( با اشاره به دمیده شدن روح زندگی و معنویت 
واقعی و احیای دنیای مرده و آفت زده جاهلیت با ظهور اسلام 
و ولادت و بعثت پیامبر)ص(، مهمترین وظیفه امروز دنیای 
اسلام بویژه علماء و روشنفکران راستین را »تلاش مجدانه 
و مجاهدانه« برای دمیدن روح واقعی اسلام و معنویت در 
دنیای پر از ظلم و تبعیض و قساوت کنونی دانستند و تأکید 
کردند: امروز نوبت دنیای اسلام است که با استفاده از دانش 
و ابزارهای جهانی و همچنین عقل و خردمندی و تدبر و 
بصیرت، در جهت برپایی »تمدن نوین اسلامی« حرکت کند.

حضرت آیت الله خامنه ای گرامیداشت میلاد پیامبر)ص( 
بسیار  اسلام،  دنیای  از  انتظار  مورد  وظیفه  مقابل  در  را 
امروز وظیفه امت اسلامی،  کوچک برشمردند و گفتند: 
فقط گرامیداشت میلاد یا بعثت پیامبر اسلام )ص( نیست 
بلکه دنیای اسلام باید اهتمام خود را رسیدن به تمدن نوین 

اسلامی قرار دهد.
ایشان افزودند: تمدن نوین اسلامی به معنای تجاوز به 
سرزمین ها، پایمال کردن حقوق انسانها و تحمیل کردن 
اخلاق و فرهنگ خود به ملتها نظیر آنچیزی نیست که تمدن 
غربی انجام داد بلکه به معنای هدیه کردن فضیلت الهی به 
بشریت و ایجاد زمینه برای تشخیص مسیر صحیح بوسیله 

خود انسانها است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به استفاده غرب از دانش و 
فلسفه دنیای اسلام برای پایه ریزی تمدن خود، خاطرنشان 
کردند: این تمدن اگرچه جلوه های زیبایی از فناوری، سرعت، 
سهولت و ابزارهای مختلف زندگی ارائه کرد اما برای بشریت 
خوشبختی، سعادت و عدالت به ارمغان نیاورد و در درون 

خود نیز دچار تضاد شده است.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: تمدن غرب با 
ظاهر پر زرق و برق خود، اکنون از لحاظ اخلاقی فاسد و از 
لحاظ معنوی پوک شده است به گونه ای که خود غربی ها 

به این واقعیت اذعان می کنند.
ایشان با تأکید بر اینکه اکنون نوبت دنیای اسلام است تا 
در جهت پایه ریزی شالوده تمدن نوین اسلامی گام بردارد، 
گفتند: برای رسیدن به این هدف، امیدی به سیاستمداران 
دنیای اسلام نیست و باید علمای دین و روشنفکران راستین 
که قبله آنها غرب نیست، اقدام به روشنگری در میان امت 
اسلامی کنند و بدانند که برپایی این تمدن، امکان پذیر است.

رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به ظرفیت ها و توانایی 
های دنیای اسلام از جمله سرزمین های خوب، موقعیت 
جغرافیایی ممتاز، منابع طبیعی فراوان، و نیروی انسانی با 
استعداد، خاطرنشان کردند: اگر این ظرفیت ها با تعالیم 
واقعی اسلام درهم آمیخته شوند، امت اسلامی می تواند 
آفرینش های هنرمندانه خود را در عرصه های علم و سیاست 

و فناوری و همچنین عرصه های اجتماعی به ظهور برساند.
حضرت آیت الله خامنه ای نظام جمهوری اسلامی ایران 
را یک نمونه از امکان رسیدن به این اهداف بزرگ برشمردند 
و افزودند: ایران قبل از پیروزی انقلاب اسلامی، از لحاظ 
علمی، سیاسی و اجتماعی، عقب افتاده و از لحاظ سیاسی، 

منزوی و از لحاظ شئونات کشور کاملًا وابسته بود اما امروز به 
برکت اسلام، ملت ایران هویت و شخصیت خود را نشان داده 
و کشور به پیشرفتهای مهمی در علم و فناوری و دانش های 

نوین رسیده و جزو چند کشور برتر در این عرصه ها است.
ایشان این نمونه را قابل تعمیم برای همه دنیای اسلام 
دانستند و تأکید کردند: رسیدن به این جایگاه شرط دارد 
و شرط آن نیز، کوتاه شدن سایه سنگین ابرقدرتها از ملتها 
است که البته هزینه هم دارد زیرا رسیدن به اهداف بزرگ 

بدون دادن هزینه امکان پذیر نیست.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه در تمدن اسلامی 
بر خلاف تمدن غرب، هیچ کشوری با زور تحت سلطه  قرار 
نمی گیرد، افزودند: در پایه ریزی تمدن نوین اسلامی نباید 
نگاهمان به غربی ها باشد و نباید به لبخند و اخم آنها توجه 
کنیم بلکه باید با اتکاء به تواناییها و ظرفیت های خود، در 

مسیر صحیح حرکت کنیم.
حضرت آیت الله خامنه ای یکی از ابزارهای دشمنان برای 
جلوگیری از برپایی تمدن نوین اسلامی را ایجاد تفرقه میان 
مسلمانان دانستند و گفتند: از هنگامیکه موضوع شیعه و 
سنی در ادبیات مقامات و سیاستمداران امریکایی مطرح شد، 
اهل فهم و اهل نظر نگران شدند زیرا مشخص بود آنها بدنبال 

یک توطئه جدید و خطرناک تر از قبل هستند.
ایشان با تاکید بر اینکه امریکاییها با اصل اسلام مخالف 
هستند و نباید فریب اظهارات آنها را در حمایت از برخی 
فرقه ها، خورد خاطرنشان کردند: اظهارات رئیس جمهور 
قبلی امریکا بعد از ماجرای یازده سپتامبر که سخن از جنگ 
صلیبی بر زبان آورد، در واقع نشان دهنده جنگ دنیای 

استکبار با اسلام است.
رهبر انقلاب اسلامی، اظهارات مقامات فعلی امریکا مبنی 
بر موافقت با اسلام را خلاف واقع و نشانه نفاق آنها دانستند و 
گفتند: مقامات فعلی امریکا با اصل اسلام مخالف و برخلاف 
اظهاراتی که می کنند، بدنبال ایجاد اختلاف میان مسلمانان 
هستند و نمونه آن هم ایجاد فرقه هایی تروریستی همچون 
داعش و فرقه های دیگر است که با پول وابستگان به امریکا 
و کمک های سیاسی آنان بوجود آمده و فجایع کنونی را در 

دنیای اسلام به بار آورده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه اظهارات 
مقامات امریکایی مبنی بر موافقت با سنی و مخالفت با شیعه، 
دروغ است افزودند: مگر مردم غزه که آنگونه مورد تهاجم و 
تعرض قرار گرفتند، سنی نبودند و یا مردم کرانه باختری که 

اینگونه تحت فشار هستند سنی نیستند.
ایشان با اشاره به اظهارات یک سیاستمدار امریکایی 
مبنی بر اینکه »دشمن امریکا، اسلام گرایی است« تأکید 
کردند: برای امریکاییها شیعه و سنی تفاوتی ندارند، آنها با هر 
مسلمانی که بخواهد براساس احکام و قوانین اسلامی زندگی 

و برای آن مجاهدت کند، مخالف هستند.
رهبر انقلاب اسلامی مشکل اصلی امریکاییها با مسلمانان 
را، پایبندی و تقید به احکام و دستورات اسلام و تلاش برای 
پایه ریزی تمدن اسلامی دانستند و خاطرنشان کردند: به 
همین دلیل است، هنگامی که بیداری اسلامی آغاز شد، آنها 
سراسیمه و نگران شدند و تلاش کردند آن را مهار کنند که 
در برخی کشورها نیز موفق شدند اما بیداری اسلامی نابود 

شدنی نیست و به لطف الهی، به اهداف خود خواهد رسید.
حضرت آیت الله خامنه ای هدف اصلی جبهه استکبار را 
ایجاد جنگ داخلی میان مسلمانان و نابودی زیر ساخت های 
کشورهای اسلامی همچون سوریه، یمن و لیبی دانستند و 
گفتند: نباید در مقابل این توطئه ساکت نشست و تسلیم 

شد بلکه باید با کسب بصیرت و حفظ استقامت در مقابل 
توطئه ها ایستاد.

ایشان با انتقاد از سکوت دنیای اسلام در قبال استمرار 
فشار بر مسلمانان بحرین و همچنین نزدیک به یک سال 
بمباران شبانه روزی یمن، و اوضاع سوریه و عراق، به قضایای 
اخیر نیجریه اشاره کردند و افزودند: چرا باید در مورد شیخِ 
مصلحِ تقریبی و مؤمن اینگونه فاجعه آفرینی شود و حدود 
یک هزار نفر کشته شوند و فرزندان او به شهادت برسند و 

دنیای اسلام ساکت بماند؟
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: اهداف دشمنان اسلام 
بسیار خطرناک است و وظیفه همه ، بصیرت و بیداری است 
و در این میان وظیفه علمای اسلام و روشنفکران راستین 
است که با مردم و سیاستمداران دارای وجدان بیدار صحبت 

و واقعیت ها را بیان کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: هنگامی 
به دنبال طراحی های  توان  با همه  زور  و  زر  که دنیای 
خطرناک برای دنیای اسلام است، کسی حق ندارد به خواب 

برود و متوجه واقعیت ها نباشد.
پیش از بیانات رهبر انقلاب اسلامی، آقای روحانی رییس 
جمهور با تبریک میلاد نبی مکرم اسلام )ص( و حضرت امام 
صادق )ع(، پیامبر اسلام را اسوه اخلاق و پاکدامنی خواند و 
افزود: حضرت محمد )ص( درس وحدت، اتحاد و برادری را 

برای جهان به ارمغان آورد.
رییس جمهور با بیان اینکه امروز بیش از هر زمان دیگر 
نیازمند پیروی ازنبی مکرم اسلام هستیم، گفت: با وحدت 
ملت و هدایت رهبر بزرگمان در برابر قدرتهای جهان به 

پیروزی رسیدیم و راه این پیروزی ادامه خواهد داشت.
وی با اشاره به در پیش بودن دو انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری و مجلس شورای اسلامی، این انتخابات ها را آزمون 
عظمت جهانی کشور دانست و افزود: همه باید به فکر 

پیروزی نظام اسلامی و کشور در این انتخابات باشیم.
آقای روحانی به حماسه ایرانیان در 9 دی سال 88 نیز 
اشاره و تاکید کرد: 9 دی ، روز دفاع ملت ایران از خاندان 
رسالت، دفاع از نظام، قانون و دفاع از ولایت فقیه و ولی فقیه 
بود. رییس جمهور گفت: امنیت امروز جمهوری اسلامی 
ایران در سایه برنامه ها و تدابیر رهبر معظم انقلاب تامین 
شده است و شکر این نعمت با وحدت بیشتر و کمک به 
و دخالت  تروریسم  از  نجات کشورها  برای  اسلام  دنیای 

بیگانگان میسر خواهد بود.
آقای روحانی با بیان اینکه دشمنان، جهان اسلام را به 
جان یکدیگر انداخته اند، گفت: اگر کشورهای بزرگ اسلامی 
در کنار یکدیگر به فکر مسائل عامه مسلمین بودند،به راحتی 

مشکلات منطقه حل و فصل می شد.
وی با بیان اینکه برخی کشورهای اسلامی به جای تعامل 
فرهنگی و اقتصادی با یکدیگر ، با قدرتهای بیرون منطقه 
تعامل می کنند، افزود: جای تاسف است که کشوری از 
پیروزی یک ملت در عرصه سیاسی ناراحت باشد و سرمایه 
سیاسی جهان اسلام را به ثمن بخس در اختیار قدرتهای 
بیگانه قرار دهد. رییس جمهور اضافه کرد: کشوری که 
بیشترین نقش را در کاهش قیمت نفت داشت، اکنون بودجه 
سال آینده خود را با کسری صد میلیارد دلاری بسته که این 
نشان می دهد، کسی که چاه برای دیگران می کَند اول خود 

در آن خواهد افتاد.
در پایان این مراسم جمعی از میهمانان شرکت کننده در 
کنفرانس وحدت اسلامی ، از نزدیک با رهبر انقلاب اسلامی 

دیدار کردند.

رهبر معظم انقلاب در دیدار میهمانان کنفرانس وحدت اسلامی ؛

امید چندانی به سیاستمداران جهان اسلام ندارم  اخبار
استاندار قم:

نهاوندیان به قم سفر می کند
استاندار قم با اشاره به سفر رئیس دفتر رئیس جمهور به قم، گفت: این سفر 
پنجشنبه و جمعه انجام و جلساتی برگزار می شود و امیدواریم بتوانیم از حضور 

وی استفاده بهینه داشته باشیم.
سید مهدی صادقی در جلسه شورای اداری استان قم طی سخنانی ابراز کرد: 
از این نحوه برگزاری جلسه خودم خسته شدم و باید تغییر در نحوه برگزاری 
جلسات صورت گیرد و این حق مدیران است که صحبت کنند. وی گفت: باید 
از این جلسات بهره بگیریم و چالش ایجاد کنیم تا به سوی وضعیت بهتر حرکت 
کرده و باید روند برگزاری جلسات تغییر کند.صادقی با اشاره به سخنان مطرح 
شده در جلسه شورای اداری گفت: همه این مسائل را تایید و تاکید می کنم و 
امیدواریم بتوانیم در روند رو به رشد فعالیت استان بکوشیم. استاندار قم گفت: 
تمام موضوعاتی که ما دنبال می کردیم در راستای رشد و همدلی در استان بوده و 
اگر این هماهنگی و همدلی نباشد قطعا به مشکل برخواهیم خورد.صادقی افزود: 
ما چاره ای نداریم اگر بخواهیم در بخش های خودمان موفق باشیم این التزام را 
در مسیر شناخت وظایف خود به کار گرفته و تمهیدات و برنامه ریزی برای آن 
ماموریت ها داشته باشیم.وی گفت: همه باید به هم کمک کنند تا کار انجام شود 
و تا این فضای همدلی ایجاد نشود تنها وقت گذرانده و به نتیجه مطلوبی نیز 
نخواهیم رسید.استاندار قم با اشاره به موضوع اشتغال در استان گفت: کارگروه ها 
و جلسات خوبی در این زمینه انجام شده و با همت مدیران کمک های بسیاری 
شده و باید تلاش کنیم تا شاهد افزایش تولید و اشتغال باشیم.صادقی با اشاره 
به پروژه های نیمه تمام در استان گفت: این پروژه ها اولویت بندی شده و در حال 
پیگیری هستیم که با همکاری همه دستگاه های مربوطه اقدامات را انجام دهیم.

وی ادامه داد: یکی از مسائلی که دنبال کردیم بافت های فرسوده شهر بود که رقم 
قابل توجهی را به خودش اختصاص داده و در دستور کار داریم و اقدامات خوبی 
برای اجرای طرح انجام شده و در آینده به این سمت باید برویم که این شرایط 
را از بین ببریم. صادقی گفت: مسئولیت اجرای انتخابات با فرماندار بوده و ستاد 
انتخابات هم ناظر است و ما برای اینکه یک انتخابات خوب را داشته باشیم همه 
باید پای کار بوده و تلاش کنند تا انتخابات خوبی برگزار شود. وی با اشاره به 
ارزیابی دستگاه ها گفت: ما موضوع ارزیابی را شروع کردیم و ممکن است تغییراتی 
را در سطح مدیران استان داشته باشیم و امید است که مدیران تلاش جدی در 
کارها داشته باشند. صادقی با اشاره به برخی اختلافات میان دستگاه ها گفت: این 
دستگاه ها قبل از اینکه در استانداری بخواهند بگویند، نباید طرح دعوی کنند، 
از سوی دیگر راه های زیادی برای رفع مشکل دارد و نباید به سمت دعوا پیش 
برویم. استاندار قم با اشاره به در پیش بودن دهه فجر گفت: در این دهه یک سری 
از پروژه ها افتتاح می شود و متناسب با آن برنامه ها اعلام می شود. وی گفت: در 
19 دی ماه نیز مردم قم دیداری با مقام معظم رهبری دارند که این افتخار برای 
ما قمی هاست که امیدواریم بتوانیم از آن استفاده خوبی ببریم. صادقی به سفر 
نهاوندیان به قم اشاره کرد و گفت: این سفر پنجشنبه و جمعه انجام و جلساتی 

برگزار می شود و امیدواریم بتوانیم از حضور ایشان استفاده بهینه کنیم.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم:

مدیران استان قم هیچ نگاه ملی و 
مطالبه گری از وزارتخانه ها ندارند 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: مدیران استان 
متاسفانه هیچ نگاه ملی و مطالبه گری از وزارتخانه ها ندارند، در صورتی که باید 

مدیران به تهران رفته و مطالبه گری کنند.
سید حسن رضوی در جلسه شورای اداری استان قم با انتقاد از عملکرد برخی 
ادارات با اشاره به برنامه ششم گفت: در شرایط فعلی به هم ریختگی ساختار 
بودجه، منابع و مسائل مرتبط را داریم، در سال 91 نزدیک به 85 درصد بودجه 
کشور صرف مسائل هزینه ای بوده و در دو سال گذشته نظم و انضباطی گرفته که 
این رقم به 74 درصد رسیده است. رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
قم بیان کرد: در برنامه ششم هدف این است که کاهش رقم بودجه هزینه ای را 
داشته باشیم، در بخش هزینه ای اگر مدیران استان بخواهند مثل قبل رفتار کنند 
مشکلات بسیاری را خواهیم داشت. رضوی با اشاره به مشکلات ساختاری در 
حوزه نیروی انسانی گفت: نسبت قراردادی به رسمی و خروجی به ورودی کاملا 
انقباضی است و باید مدیران در زمینه تبدیل وضعیت ها همراه با برنامه باشند. وی 
گفت: بودجه ما همیشه نفت محور بوده که در سال جاری این وابستگی از بین 
رفته و در سال آینده نیز کاهش می یابد و دولت در برنامه ششم اتکا به نفت را 
کاهش داده است و نسبت به فرارهای مالیاتی برخورد خواهد کرد. رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: اقتصاد مقاومتی امر بسیار مهمی است که 
با توجه به مکاتبه معاون اول رئیس جمهور با رهبر انقلاب بحث بر این شد که 
اقتصاد مقاومتی محور باشد. رضوی گفت: در برنامه ششم بحران های اصلی آب، 
محیط زیست و صندوق های بازنشستگی است که باید به این امر نگاه کرده و 
کمک های لازم را داشته باشیم. وی با اشاره به وضعیت اعتباری سال 94 افزود: 
در شرایط فعلی از مجموع تخصیص هایی که به ما ابلاغ شده نزدیک به 58 
درصد را گرفته ایم که به نسبت شرایط کشور برای استان قم شرایط خوبی داریم.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

ادارات قم 31 میلیارد تومان 
به موقوفات استان بدهکار هستند

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: ادارات قم 31 میلیارد تومان به 
موقوفات استان بدهکار هستند که باید راهکاری برای این موضوع اندیشیده شود.

حجت الاسلام اسماعیل حسینی مقدم ظهر  دوشنبه در جلسه شورای 
اداری استان قم گفت: وقف و انفاق در جامعه اسلامی از اهمیت بسیاری 
برخوردار است و اسلام نیز به این موضوع تاکید دارد. وی گفت: همه اصحاب 
نبی مکرم اسلام واقف بودند و شعار سازمان اوقاف نیز این امر است که همه 
واقف باشیم هر چند به یک کتاب و یا یک چیز بسیار کم، چرا که وقف آثار 
بسیاری در جامعه خواهد داشت. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با 
اشاره به انقلاب اسلامی ایران گفت: امام راحل احیاگر موقوفات بودند و همین 
اقدام امام راحل موجب شد که از موقوفه خواری جلوگیری شود. حسینی مقدم 
عنوان کرد: یکی از توجهات مقام معظم رهبری هم به موضوع وقف است و 
با وجود این امر مهم متاسفانه آنگونه که باید و شاید حقوق موقوفات رعایت 
نمی شود. وی ادامه داد: ما در خصوص بیت المال اینقدر وسواس و حساسیت 
داریم و باید در موضوع وقف هم به این امر پرداخته شود و بدانیم که مقوله وقف 
مسئولیت بسیار سنگینی دارد. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: 
ادارات قم 31 میلیارد تومان به موقوفات استان بدهکار هستند که باید راهکاری 
برای این موضوع اندیشیده شود. حسینی مقدم بیان کرد: برای اینکه بتوانیم 
حق وقف را زنده کنیم مشکلات بسیاری داریم و باید در این زمینه اقدام شود 

و بکوشیم تا به هر صورت که می شود این حق را زنده کنیم.

قائم مقام شهردار قم مطرح کرد؛ 

نگاه مدیریت شهری در افزایش 
مشارکت مراکز فرهنگی

قائم مقام شهردار قم از نگاه ویژه شهرداری نسبت به سازمان های نظارتی 
و بازرسی یاد کرد و گفت: فصل مشارکت با مراکز فرهنگی در نگاه مدیریت 

شهری مورد توجه قرار می گیرد.
ابراهیم معتمدی در جلسه کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر که با 
حضور دکتر سقائیان نژاد شهردار قم برگزار شد، با بیان اینکه نگاه های متفاوتی 
نسبت به وضعیت کنونی شهرداری قم وجود دارد تصریح کرد: شهردار قم از 
ابتدای مدیریت خود به سازمان فرهنگی ورزشی نگاه ویژه داشته به همین 
علت در مدت کوتاهی وضعیت هیئت مدیره این سازمان را مشخص کرده 
است. وی با اشاره به اینکه دغدغه های بسیاری نسبت به مسائل فرهنگی در 
شهرداری قم وجود دارد عنوان کرد: وجود مشکلات مختلف در حوزه های 
دیگر سبب شد که شهرداری نتواند به اندازه نیاز به این حوزه بپردازد. قائم 
مقام شهردار قم نبود تشکل مدیریت اجرایی را یکی از مشکلات شهرداری 
برشمرد و گفت: برای اینکه شهرداری به وضعیت عادی خود بازگردد باید 
در حوزه های مختلف اعتمادسازی های لازم انجام شود. وی از نگاه ویژه 
شهرداری قم نسبت به سازمان های نظارتی و بازرسی یاد کرد و گفت: فصل 
مشارکت با مراکز فرهنگی در نگاه مدیریت شهری مورد توجه قرار می گیرد. 
معتمدی با تاکید بر اینکه گفتمان فرهنگی باید در بدنه شهرداری قم ترویج 
داده شود عنوان کرد: فرهنگ امری تدریجی است به همین علت باید ساختار 
مورد نظر را طی گذشت زمان در شهرداری قم ایجاد کنیم. وی استفاده از 
ظرفیت های درون شهرداری را یکی از اولویت های لازمه سازمان فرهنگی 
ورزشی شهرداری قم دانست و تصریح کرد: برای هفته درخت کاری کمیته 
مشخصی با حضور نمایندگان سازمان فرهنگی ورزشی، اداره کل روابط عمومی 
و بین الملل، سازمان های زیباسازی و فضای سبز ایجاد شده است؛ برای تحقق 

اهداف فرهنگی باید به سمت این حرکت ها گرایش پیدا کنیم.

توجه به پیشینه شهر قم و پذیرش اجتماعی نام ها در 
کنار استفاده از فرهنگ ایثار و شهادت و پرهیز از نام های 
تکراری از شاخص های نام گذاری بود که در جلسه شورای 

شهر قم به آن تأکید شد.
به گزارش مهر، طرح شدن لایحه ای برای نام گذاری 
برخی از معابر شهر قم و تغییر نام برخی معابر دیگر که 
نام های تکراری داشتند موجب شد شاخص های موردنیاز 
برای نام گذاری معابر شهر قم بار دیگر مورد بررسی و تأکید 

قرار بگیرد.
عباس ذاکریان، رئیس کمیسیون خدمات شهری و 
امور زائران شورای اسلامی شهر قم این لایحه را در جلسه 
شامگاه یکشنبه شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد که از 
همان ابتدا تعداد زیاد موارد بررسی شده در این لایحه مورد 

انتقاد اعضای شورای شهر قرار گرفت.
یکی دیگر از انتقاداتی که نسبت به نام های انتخاب 
شده، مطرح شد مربوط به نام هایی بود که برای یکی از 
مناطق صنعتی قم در نظر گرفته شده بود و از اسامی شهدا 
نبود. محمدرضا ملکی، یکی از اعضای شورای شهر قم 
اعتقاد داشت نباید به جز نام شهدا نامی برای خیابان های 

شهر برگزید.
او با اشاره به اینکه استان قم 6 هزار شهید دارد، ابراز 
داشت: این تعداد نام برای خیابان ها کافی است و نیازی به 

نام های دیگر نداریم.
حدف نام های تکراری

یکی از مواردی که ذاکریان در این لایحه مطرح کرد، 
مربوط به حذف نام های تکراری بود که چند وقتی است از 

سیاست های شورا در موضوع نام گذاری شمرده می شود.
یکی از نام های تکراری مربوط به آیت الله طالقانی بود 
که خیابان آذر نامیده می شود و دنباله آن در تابلو خیابان 

شهید دل آذر نام برده شده است.
ذاکریان با اشاره به استفاده نشدن این نام از سوی 
مردم و تکراری بودن آن معتقد بود این نام به شهید دل 
آذر تغییر پیدا کند که به نامی که مردم استفاده می کنند 
نزدیک باشد. از دیگر نام های تکراری شهید بهشتی بود که 

بنابراین لایحه در بلوار شهید بهشتی تغییر می کرد و در 20 
متری شهید بهشتی باقی می ماند.

این موضوع هم مورد انتقاد برخی اعضای شورای شهر 
قم قرار گرفت. از جمله حجت الاسلام سید محمد آتش زر 
که معتقد بود اسم طالقانی نباید تغییر کند و ملکی که 
اعتقاد داشت در آستانه انتخابات این گونه اقدامات موجب 

ایجاد چالش می شود.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای 
اسلامی شهر قم در پاسخ به این گفته ها به سیاست 
شورا در زمینه حذف نام های تکراری اشاره کرد و گفت: 
به هرحال تمام این نام ها نام های افراد محترم هستند و 
ممکن است این کار مقداری واکنش به همراه داشته باشد 
اما شورا باید تکلیف خود را معین کند که این سیاست را 

می خواهد دنبال کند یا خیر.
وقتی نامی سابقه بدی ندارد لازم نیست تغییر کند

موضوعی که مصطفی سعادت طلب، رئیس کمیسیون 
امور زیربنایی شورای شهر به آن اعتقاد داشت توجه نکردن 
بود که در شورای شهر  نام هایی  اجتماعی  به پذیرش 
انتخاب می شد. وی با اشاره به اهمیت نام گذاری شایسته 
در معابر شهر اظهار داشت: لازم است که بیشتر روی این 

موضوع در شورا و شهرداری کار شود.
رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای شهر معتقد 
است در نام گذاری باید به پیشینه تاریخی نام ها توجه شود 
و وقتی نامی سابقه بدی ندارد لازم نیست تغییرش دهیم.

وی به وجود بلندی در یکی از ورودی های شهر قم که 
به آن »تپه سلام« می گفتند، اشاره کرد و افزود: این نام زیبا 
که میان مردم معروف شده بود را به رضوی تغییر دادند و 

امروز کسی از این نام جدید استفاده نمی کند.
نام گذاری معابر در قم سیاست مدونی ندارد

سعادت طلب با اشاره به سابقه نام »آذر« میان قمی ها، 
گفت: می گویند آذر نام یک شاعر بوده و چه اشکالی دارد 
ما این نام را که میان مردم سال ها استفاده می شده را حفظ 

کنیم؟
این استاد دانشگاه معتقد بود نام گذاری معابر در شهر 

قم سیاست مدونی ندارد و در گام نخست باید نقشه ای 
تهیه شود تا همه معابر در آن دیده شده و اعضا بتوانند نام ها 

را بررسی کرده و معابر را به خوبی بشناسند.
بیان نظرات مختلف در زمینه نام گذاری معابر موجب 
شد شهردار قم هم وارد بحث شده و به تبیین شاخص های 

مهم در نام گذاری بپردازد.
سید مرتضی سقائیان نژاد به سابقه تاریخی قم در 
کنار صبغه مذهبی اش اشاره کرد و گفت: باید این هویت 

تاریخی در نام گذاری ها خودش را نشان دهد.
به گفته وی حتی وقتی صحبت از ساختن تمدن 
اسلامی می کنیم این موضوع را مد نظر داریم که این 
تمدن بر تمدن های قبلی ساخته می شود و نکات مثبت 

تمدن های قبلی در این تمدن قابل استفاده است.
نام هایی که سابقه تاریخی دارند را نباید حذف کرد

شهردار قم افزود: در نام گذاری معابر یک شهر هم 
نام هایی که قبلًا توسط مردم استفاده می شده و سابقه 
تاریخی داشته و به نوعی وارد فرهنگ یک شهر شده را 
نباید حذف کرد حتی اگر به زعم ما اسم زیبایی نباشد یا 
نام های بهتری سراغ داشته باشیم. وی با اشاره به اهمیت 
توجه به اسطوره های شهر در فرایند نام گذاری، خاطرنشان 
کرد: اگر نامی بر یکی از معابر گذاشته می شود باید حتماً به 
پ ذیرش اجتماعی آن نام میان مردم توجه کرد. حتی اگر 
این دقت ها موجب شود فرایند نام گذاری طولانی شود باید 

این موضوع را مد نظر داشت.
ذاکریان هم در واکنش به صحبت های شهردار قم 
گفت: وقتی نام ها از طریق لایحه به کمیسیون می آیند 
بنای ما بر این است که بررسی های لازم در شهرداری 
صورت گرفته است چرا که ما در کمیسیون زمان و نیروی 
انسانی محدود داریم و فقط در حد بررسی پیشنهادات 

شهرداری می توانیم برای این موضوع وقت بگذاریم.
وی خواستار تشکیل یک کمیته نام گذاری در شهرداری 

قم شد که این موضوعات در آن مطالعه و بررسی شود.
در نهایت این لایحه برای بررسی بیشتر به کمیسیون 

تلفیق ارجاع داده شد.

در جلسه شورای اسلامی شهر قم مطرح شد؛

لزوم توجه به پیشینه تاریخی  در نام گذاری معابر قم

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم


